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جنگ غزه 
برگ برنده پوتین

کی یف تسلیم 
می شود؟

گــروه بیــن الملــل: از زمان آغاز عملیات طوفان الاقصی در هفتم اکتبر و متعاقب آن نبرد 
ارتش اســرائیل و گروه حماس در اراضی اشــغالی، تحولات دیگری در نقطه ای مهم و 
پرتنش از دنیا رخ داده است. جنگ اوکراین که کم کم به دوسالگی خود نزدیک می شود 
این روزها در ســایه جنگ غزه قرار گرفته و موضوعی برای گمانه زنی های جدید شــده 

است. جنگ اوکراین که در عرصه بین الملل صحنه تنش و درگیری های روسیه...

سایه سنگین جنگ 
بر امیدهای نفتی لبنان

»   تدبیر تازه «   تاثیرتنش بر لبنان  و اسرائیل در بازار طلای 
سیاه  را بررسی می کند

در حالی که تشــدید تنش در مرزهای لبنان با اســراییل، مردم و مقامات این کشــور را به شدت 
نگران کرده است پایگاه خبری »انرژی اینتلیجنس« گزارش داده است که به نظر نمی رسد 
جنگ غزه و زد و خوردهای مرزی در لبنان تاکنون برای روند سرمایه گذاری در ذخایر دریایی 
نفت و گاز لبنان پیامدهای نامطلوب و منفی پدید آورده باشد. وقوع جنگ با اسراییل می تواند 

پیامدهای ویران کننده ای برای اقتصاد متزلزل لبنان داشته باشد.

دو سال بعد از تصویب قانون  
 رتبه بندی:

 پـاداش معلم  ها 
در کمـا

گــروه اجتماعی: دو ســال قبــل، روز ۲۵ آذر ۱۴۰۰ وقتی لایحه رتبه بندی معلم ها در مجلس 
تصویب شد یک کارشناس آموزش این جمله را به خبرآنلاین گفت: »تصویب لایحه رتبه بندی 
حسن ختام مطالبه معلمان نیست، رتبه بندی معلم ها مانند استخوان لای زخم برای دولت و 
دولت های بعد خواهد ماند و سال ها بعد مجدد پیگیری می شود، چراکه آن افزایش حقوقی که 

باید داده می شد انجام نشده است.«یک سال بعد از تصویب قانون و بعد از...

گزارشگزارشگزارش
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آرد کـامل؛ دروغ
 تجـاری!

یک کارشناس غلات درباره یک 
سوءاستفاده تجاری هشدار داد:

گزارش

اقدامات عملیاتی لازمه 
تورم زدایی

9

گزارش

با رشد نگرانی ها بابت چشم انداز رشد اقتصادی جهان و بازار 
نفت، دلالان و ســفته بازان بازار نفت خام خوش بینی های 
قبلی را فراموش کرده اند و با افزودن بر حجم عرضه موجب 
شده اند که بهای این کالا در بازار جهانی نرخ نزولی به خود 
بگیرد.چشــم انداز مثبت و پررونق بازار نفت در ماه ســپتامبر 
که ناشــی از اعلام تداوم سیاســت کاهش عرضه از ســوی 
اوپک پلاس بود در پایان ماه های اکتبر و به دنبال آن نوامبر 
جــای خــود را به چیرگی نگاه منفی در بازار داد چرا که حالا 
که بازار اکنون به جای نگرانی بابت کسری عرضه، دلواپس 
کاهش تقاضاســت. در نتیجه بهای قراردادهای آتی فروش 
در شاخص های برنت و وست تگزاس اینترمدیت به نازل...

 نقشه راه اوپک پلاس 
برای بازار نفت

11

گزارش

8
پیکر بی جان و رها شده بازار مسکن

»   تدبیر تازه «   از وضعیت نابسامان خرید ملک گزارش می دهد

 »ادغـام« عامـل 
»رشد اقتصادی منفـی «

۳۰ درصد اقتصاد کشور  در دست 
وزارت صمت

گزارش

گــروه اقتصــادی: وزارت صمت درحال حاضر به تنهایی 
متولی ۳۰ درصد اقتصاد کشور است و برخی کارشناسان 
معتقدنــد درچنین شــرایطی برای ارتقــای عملکرد، 
وزارتخانه بزرگ صمت با مسئولیت های متعدد باید به 
دو وزارتخانه تبدیل شود.رسیدگی به گزارش کمیسیون 
اجتماعی درباره لایحه تشکیل وزارت بازرگانی از جمله 
مواردی اســت که در دستورکار نمایندگان مجلس در 
هفتــه جاری قرار گرفته اســت. اما هدف دولت از این 
لایحه چیست و چرا به تصویب آن اصرار دارد؟بررسی 
تاریخ سیاســت گذاری اقتصادی و تجاری ایران نشان 
می دهد، شــروع دهــه ۹۰ با ادغــام وزارت خانه های 

»صنعت و معدن« و »بازرگانی« و تشکیل...
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دردسرهای افزایش »سن بازنشستگی«
بالاخره سن بازنشستگی زنان و مردان چقدر افزایش می یابد؟
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وضعیت تورم در کشور به گونه ای است که اقتصاد دان ها 
مشــکلات ناشــی از این امر را یک اتفاق جهانی در سراسر 
جهان می نامند. گروهی از کارشناسان در این عرصه معتقدند 
تورم زدایی نیاز به اقدامات عملیاتی دارد و مهم ترین اقدام 
دولت برای تأمین کسری بودجه کنترل و کاهش نرخ تورم 
است. با این حال و با توجه به وضعیت نسبتاً نامناسب اقتصاد 
در شــرایط فعلی دکتر آلبرت بغزیان درباره این موضوع به 
صحبت پرداخته است که در ادامه می خوانیم.دکتر آلبرت 
بغُزیان کارشناس اقتصادی و استاد دانشگاه تهران پیرامون 
مســائل و موضوعات مطرح شــده در خصوص ابر تورم در 
کشور، در گفت وگو با »نقش اقتصاد« گفت: احتمال وجود 
ابر تورم در کشور استدلال بعیدی به نظر می رسد، چرا که 

با افزایش اندک قیمت ارز نمی توان انتظار ابَرَ تورم را... 

 دکتر بغُزیان در گفتگو با 
“ تدبیر تازه ” مطرح کرد:
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گروه اقتصادی: نان در فرهنگ ایرانی ۴۰ تا ۴۵ درصد انرژی 
روزانــه هــر فرد را طی ۲.۵ وعده غذایی تأمین می کند و 
به دلیل اهمیت و تأثیرات سیاســی، اقتصادی، فرهنگی، 
بهداشــتی و تغذیه ای آن در جامعه به عنوان یک کالای 
راهبردی در جایگاه نخست امنیت غذایی قرار دارد. تغییر 
و تحــول در هــر یک از حلقه های این زنجیره پیامدهای 
قابل توجهی در کل زنجیره گندم، آرد و نان خواهد داشت. 
در همین راســتا بر اســاس مســئولیت و نقش و جایگاه 
ویژه اســتاندارد در مورد اعلام نظر در خصوص سیاست 
گذاری های کلان در مورد اجرای هر چه بهتر استاندارد 
برای افزایش کیفیت و کاهش ضایعات زنجیره گندم، آرد 
و نان انجام شده است که می توان به الزام استاندارد ۱۰۴ 
)اســتاندارد ملی گندم( اشــاره کرد.در حال حاضر با طرح 

موضوعاتی همچون آرد کامل و تولید نان...

 »تدبیر تازه«   از  چشم انداز 
پیش روی بازار نفت خام  گزارش می دهد
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 در روزهای گذشته شاهد برگزاری اجلاس فوق العاده کشورهای اسلامی در 
ریاض، بودیم. همانگونه که سید حسن نصرالله نیز در سخنرانی اخیر خود تأکید 
کرد، فلســطینی ها، به ویژه مردم غزه به این نشســت امید بســته بودند و انتظار 
می رفت در پایان آن شاهد تصمیمی جمعی، جدی و بازدارنده از سوی کشورهای 
اســلامی باشــیم. جنبش مقاومت اسلامی حماس نیز در پیامی به نشست فوق 
العاده سران کشورهای عربی و اسلامی در پایتخت عربستان سعودی، از آن ها 
خواست تا تصمیمی تاریخی و سرنوشت ساز بگیرند و برای ارسال مواد غذایی و 
آب، اقلام پزشکی و سوخت به غزه و بهبود وضعیت بیمارستانها در این باریکه، 
از همه اهرم های قدرت عربی و اسلامی خود استفاده کرده و به آمریکا به عنوان 

حامی اصلی رژیم اسرائیل، فشار وارد کنند.
با این وجود، متأسفانه این انتظارات برآورده نشد و شرکت کنندگان در این اجلاس 
تنها با صدور بیانیه ای حملات و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی علیه مردم 
غزه را محکوم کرده و خواســتار توقف فوری جنگ، شکســتن محاصره غزه و 
ارسال کاروان های کمک های بشردوستانه عربی- اسلامی و بین المللی به این 
منطقه شــدند. هر چند اعضای شــرکت کننده در این نشست از دادستان دیوان 
کیفری بین المللی خواستند تحقیقات فوری درباره جنایات جنگی و جنایات علیه 
بشــریت توســط رژیم صهیونیستی در سراسر اراضی اشغالی فلسطین از جمله 
بیت المقدس شرقی را آغاز کند، اما برای اعمال هیچ تحریم یا تهدید مشترک 

دیگری به جمع بندی نرسیدند.
البته موضع گیری و سخنان رؤسای جمهور و سایر مقامات ارشد شرکت کننده 
در این نشست نسبتاً یکدست و محکم بود، اما در نهایت به دستاورد ملموس و 
اثرگذاری که بتواند ورق جنگ در غزه را برگرداند، منجر نشد. سؤال اینجاست 
که چرا؟ چگونه است که ۵7 کشور اسلامی عضو سازمان همکاریهای اسلامی 
کــه در آن قدرتهــای منطقه ای اثرگذاری همچون جمهوری اســلامی ایران، 
عربســتان، ترکیه، مصر، قطر، اندونزی و مالزی عضو هســتند، نمی توانند به 
تصمیمی برسند که فاجعه غزه را که توسط رژیم اسرائیل و با حمایت مستقیم 

آمریکا در حال وقوع است را پایان دهند؟!
پاســخ اولیه و ابتدایی احتمالًا منافع و اهداف سیاســی متفاوت و حتی متناقض 
اعضای این ســازمان است؛ کشورهای عضو سازمان همکاریهای اسلامی هر 
چند به واسطه جمعیت عظیم خود و برخورداری از منابع غنی انرژی، اهرم های 
فشار قدرتمندی همچون تحریم اقتصادی و تحریم انرژی را در دست دارند، اما 
چشم انداز سیاسی آینده آنها در عرصه بین المللی و منطقه ای یکسان نیست. 
در حالی که کشورهایی همچون ایران و سوریه خواهان تقویت جبهه مقاومت 
در منطقه هســتند و نابودی اســرائیل، شــکل گیری کشور مستقل فلسطین و 
خروج آمریکا از منطقه نقطه ایده آل آنها است، اکثر کشورهای عربی و البته تا 
حدودی هم ترکیه، از قدرت گرفتن و پیروزی جبهه مقاومت می هراسند و آن را 
در راستای منافع و امنیت خود نمی بینند و از راه حل دو کشوری حمایت می کنند. 
ضمن اینکه هیچ یک از آنها خواهان نابودی اســرائیل و خروج کامل آمریکا از 
منطقه نیستند. در نتیجه به واسطه چنین اهداف و رویکردهای متناقضی است 
که نشســتهای پی در پی از قاهره گرفته تا ریاض برگزار می شــود، اما به نتیجه 

ملموسی نمی رسد و دردی از مردم غزه دوا نمی کند.
دلیل دیگر برای بی نتیجه بودن نشست کشورهای اسلامی، تفاوت رویکرد آنها به 
پیمان ابراهیم و آشتی سیاسی با اسرائیل است؛ در حالی که ایران و سایر اعضای 
جبهه مقاومت، عادی سازی روابط با اسرائیل را خیانت به آرمان فلسطین و دلیل 
زیاده خواهی های اســرائیل در ســالهای اخیر می دانند، کشــورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس نمی خواهند در مواجهه با این جنگ، تمامی پلهای پشــت ســر خود را 
خراب کرده و روابطشان را با آمریکا و حتی رژیم اسرائیل کاملًا تیره و سرد کنند در 
نتیجه سیاست یکی به میخ و یکی به نعل را در پیش گرفته اند و می کوشند از حد 
لفاظی و سخنرانی های آتشین فراتر نروند. حضور و نقش آفرینی آنها در نشستهای 
مختلف عربی- اســلامی نیز به این دلیل اســت که وجهه و اعتبار آنها را در عرصه 
داخلی و بین المللی، حفظ کند و انگ بی تفاوتی به آنها زده نشود، اما در عین حال 
از اتخاذ هر سیاست و تصمیمی که آمریکا و اسرائیل را تحت فشار جدی قرار دهد 
و روی روابط آتی با آنها تأثیر منفی بگذارد، اجتناب می کنند.در چنین شــرایطی، 
باید گفت هر چند حمله 7 اکتبر حماس به اسرائیل و آغاز جنگ خونین غزه، روند 
آشتی سیاسی و بهبود و توسعه روابط برخی کشورهای عرب از جمله عربستان با 
رژیم اســرائیل را به تعویق انداخت و انتظار می رود به دلیل رویکرد جنایتکارانه و 
ضد بشری این رژیم در جنگ غزه و حمله آن به مراکز درمانی و کودکان و زنان، 
در آینده نزدیک نیز شــاهد تدوام نفرت فزاینده ملتهای عرب از رژیم اســرائیل و 
فراهم نشدن شرایط آشتی اعراب و اسرائیل باشیم، اما رویکرد کشورهای عربی و 
اســلامی در نشســت اخیر ریاض نشان داد این سیاست تدوام نخواهد داشت.پایان 
بی نتیجه نشســت ریاض و عدم توافق کشــورهای اســلامی شرکت کننده برای 
اجرای تصمیمات سخت گیرانه و تحریم های جدی علیه اسرائیل و آمریکا حاکی 
از آن است که این کشورها همچنان برای آینده روابطشان با اسرائیل برنامه دارند. 
شاید مقامات این کشورها برای آرام کردن افکار عمومی جریحه دار شده ملتهای 
اســلامی، در کوتاه مدت به دنبال عادی ســازی روابط با چنین رژیم کودک کشی 
نباشند، اما قطعاً سیاست بلند مدت آنها چیز دیگری است.به عبارت دیگر، فعالیت 
اصلی قدرتهای منطقه ای برای نقش آفرینی در بحران غزه در این اجلاســهای 
مشــترک انجام نمی شــود و این سازمان و جمع کشورهای اسلامی هیچ گاه نقطه 
اتکای اصلی و نهایی آنها نبوده است؛ تحرکات اصلی این کشورها در توافقات پشت 
پرده و رایزنی های دوجانبه و چند جانبه مخفی رقم می خورد؛ جایی که رســانه ها 
و افــکار عمومــی جهانــی حضور ندارند و می توان هر چیزی را خرید و فروخت. در 
این جایگاه دولتمردان عرب می کوشند به بهای گرفتن امتیازاتی مختصر در جنگ 
کنونی، تداوم رابطه، توســعه ســرمایه گذاری و البته آشــتی سیاسی با اسرائیل را 
تضمین کنند.بر این اســاس جمهوری اســلامی ایران به عنوان یک قدرت اثرگذار 
منطقــه ای و البتــه مخالف پیمان ابراهیم، باید به منظور کمک به پایان جنگ غزه 
و بالا بردن هزینه بی عملی در قبال جنایات اسرائیل، در صدد اعمال نفوذ و فشار 
بر کشورهای عرب حوزه خلیج فارس و تشویق آنها به بازی در زمین مشترک بر 
آید. در شرایط کنونی تحریک شدید افکار عمومی جهانی علیه اقدامات ضد بشری 
اسرائیل در غزه، فضای مناسبی برای بازیگری ایران در این زمینه ایجاد کرده است، 
در نتیجه مقامات دیپلماسی و میدان کشورمان با بهره گیری از این موقعیت و البته 
استفاده از پتانسیل آشتی سیاسی با عربستان، باید تلاش کنند در محوری موازی 
و همسو با همکاری با جبهه مقاومت، کشورهای اثرگذار منطقه و جهان اسلام را 
نیز به تحرکات جدی تر وادارند و آنها را به مسیری سوق دهند که راه بازگشتی به 

سوی اسرائیل برای آنها باقی نماند.

نشستی که بی نتیجه ماند!

اوکراین به 
لحاظ میدانی 
نیز در شرایط 
فعلی اوضاع 
مطلوبی 
ندارد چرا که 
روسیه دست 
بالاتر را در 
حملات دارد. 
طبق گزارش 
موسسه 
مطالعات جنگ 
در 48 ساعت 
گذشته ارتش 
روسیه یک 
سری حملات 
پهپادی را علیه 
اهدافی در 
اوکراین انجام 
داده است

ت
س
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ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار

رسول سلیمی
روزنامه نگار

جنگ غزه 
برگ برنده 
پوتین

کی یف تسلیم می شود؟

گروه بین الملل: از زمان آغاز عملیات طوفان الاقصی 
در هفتم اکتبر و متعاقب آن نبرد ارتش اســرائیل و 
گروه حماس در اراضی اشــغالی، تحولات دیگری 
در نقطــه ای مهــم و پرتنش از دنیا رخ داده اســت. 
جنگ اوکراین که کم کم به دوسالگی خود نزدیک 
می شــود این روزها در ســایه جنگ غزه قرار گرفته 
و موضوعی برای گمانه زنی های جدید شده است. 
جنگ اوکراین که در عرصه بین الملل صحنه تنش 
و درگیری های روسیه با آمریکا و ناتو در زمینه های 
امنیتی، سیاســی، ژئوپلیتیکی، اقتصادی، انرژی و 
غیره بود زمینه ســاز کشــیده شدن جنگ به دیگر 
کشــورهای اروپایی نشــد و واحدهای سیاسی با در 
نظر داشتن بازدارندگی هسته ای تصمیم به مدیریت 
و کنترل تنش ها گرفتند و با حمایت های مستقیم و 
غیرمستقیم، رویکرد و نوع نگاه خود را نسبت به این 
بحران به معرض نمایش گذاشــتند. حمایتی که در 
ابتدا تمام عیار و بی چون و چرا به نظر می رسید اما 
اتفاق هفتم اکتبر از واقعیت های دیگری در عرصه 

بین الملل پرده برداشت.
این واقعیت یا همان تغییر توجهات از جنگ اوکراین 
بــه جنگ غزه این روزها زمینه ســاز نگرانی های 
بیشــتر کی یف شده اســت. تا جایی که ولودیمیر 
زلنســکی رئیس جمهور اوکرایــن نیز با صراحت 
تمام از عقب نشینی از میدان جنگ در صورت عدم 

دریافت کمک ها از غرب ســخن می گوید. رئیس 
جمهور اوکراین با اشاره به اینکه روند تحویل سلاح 
کاهش یافته عنوان کرد که تمرکز کشورهای غربی 
به دلیل وضعیت خاورمیانه در حال تغییر است و بدون 
حمایت آنان این عقب نشینی صورت خواهد گرفت.
این مساله به خوبی نشان می دهد که اوکراینی ها با 
توجه به فرسایشی شدن جنگ و عدم دستاوردهای 
محسوس در نبرد )با توجه به تبلیغات گسترده در مورد 
ضدحمله(، رقابت های سیاسی در اروپا، محدودیت 
منابع، از توان لازم برای ادامه جنگ برخوردار نبوده 
و تضعیف ارتش با این تحولات، آسیب های شدیدی 
را در میدان به آنها وارد می کند. ضمن اینکه بحران 
چیــن و تایوان نیز موضوعی اختلاف برانگیز برای 

تخصیص حمایت ها تبدیل شده است.
آخرین وضعیت میدانی نبردها ��

اوکرایــن به لحــاظ میدانی نیز در شــرایط فعلی 
اوضاع مطلوبی ندارد چرا که روســیه دســت بالاتر 
را در حملات دارد. طبق گزارش موسســه مطالعات 
جنگ در ۴۸ ساعت گذشته ارتش روسیه یک سری 
حمــلات پهپادی را علیه اهدافی در اوکراین انجام 
داده است. ضربه به زیرساخت های منطقه چرنیهیو 
و تأسیسات زیرساخت انرژی و یک ساختمان اداری 
در منطقه اودســا وارد شد از جمله تحولات اخیر در 
صحنه نبرد اســت. ضمن اینکه حملات نیروهای 

اوکراینی در خط کوپیانسک-ســواتوو-کرمنایا در 
منطقه ســینکوکا، دیبرووا و گرکوفکا ناموفق بوده 
اســت. از طرف دیگر نیروهای روســی به عملیات 
تهاجمی خود در منطقه آودیوکا ادامه می دهند و به 
سمت شمال کارخانه کک آودیوکا پیشروی می کنند. 
ســرهنگ الکساندر اشتوپون، نماینده رسمی گروه 
نیروهای »تاوریا« اوکراین، گفت که نیروهای مسلح 
اوکراین انتظار دارند که نیروهای مسلح روسیه موج 
سوم حمله به آودیوکا را آغاز کنند و ممکن است به 
زودی آمادگی های توپخانه ای برای حمله را تشدید 
کنند. اشتوپون خاطرنشان کرد که نیروهای روسی 
طی دو روز گذشته به طور فعال از تجهیزات نظامی 
سنگین در جهت آودیوکا استفاده نکرده اند و استفاده 
از هواپیمــا در منطقــه را کاهــش داده اند و به طور 
فزاینده ای از پیاده نظام اســتفاده می کنند. پیشروی 
ارتش روسیه به سمت غرب و جنوب غربی دونتسک 

و در شمال غربی مارینکا نیز قابل توجه است.
راهبرد روســیه در اوکراین در بحبوحه جنگ  ��

غزه
به باور کارشناســان و ناظران ولادیمیر پوتین رهبر 
روســیه، در بحبوحه جنگ غزه و با کاهش پوشش 
مطبوعات غربی در مورد جنگ در اوکراین، به دنبال 
پر کردن خلأ آن و تقویت قدرت نرم مســکو است. 
راهبرد او این اســت که حوصله و حمایت غرب را 

کم کند، از اختلافات داخلی در ایالات متحده بهره 
ببرد و به شکاف در ناتو دامن بزند. همچنین روایت 
کرملین که به عنوان سنگری در برابر توسعه طلبی 
تهاجمی ایــالات متحده عمل می کند می تواند در 
جنگ حماس و اسرائیل به خوبی کارساز باشد. مسکو 
حتی کی یف را به فروش تسلیحات به حماس متهم 
کرده اســت تا بتواند بین اسرائیل و اوکراین شکاف 
ایجاد کند. در اینجا باید یک حالت منفی را نیز برای 
مسکو در نظر داشت: اگرچه به نظر می رسد که جنگ 
جدید در خاورمیانه در خدمت منافع کرملین بوده و 
حمایت آمریکا از کی یف را تضعیف می کند اما با این 
حال، احتمال بیشتری وجود دارد که جنگ حماس و 
اسرائیل به معنای پایان سیاست چند دهه ای روسیه 
برای ایجاد تعادل بین بازیگران مختلف در خاورمیانه 
باشد. با توجه به امتناع روسیه از محکوم کردن حمله 
اولیه حماس و اتحاد نزدیک آن با ایران، دیگر سخت 
بتوان مسکو ـ تل آویو را دو متحد راهبردی پنداشت.
به هر روی، پوتین که ایجاد نظم جهانی چندقطبی 
را اجتناب ناپذیر تلقی می کند در تلاش است تا نبرد 
وجودی خود را در بحبوحه جنگ غزه، برای به چالش 
کشیدن نظام تک قطبی تشدید کند. جنگ اوکراین 
به خوبی نشان داد که همیشه در بر روی یک پاشنه 
نمی چرخد و شکنندگی اوضاع می تواند کارت های 

قوی را به دست رقبا و یا بازیگران دیگر بسپارد.

گزارش

گروه بین الملل: از میان تمام اعضای ناتو، ترکیه 
تا کنون مواضع شدیدتری علیه اسرائیل اتخاذ کرده 
است. فشار فزاینده ای بر مقامات آنکارا، هم از داخل 
ترکیه و هم از جانب دیگر مسلمانان، برای دفاع از 
فلسطینی ها وجود دارد. فشاری که بر روابط ترکیه 
و اسرائیل تأثیر منفی خواهد داشت. هنگامی که 
درگیری حماس و اســرائیل در 7 اکتبر آغاز شــد، 
ترکیه موضع منعطفی اتخاذ کرد و به دنبال ایفای 
نقش در میانجیگری بین دو طرف بود. اما افزایش 
تجاوز اسرائیل به غزه منجر به تغییر موضع آنکارا 

شد و انتقاد مقامات ترکیه را افزایش داد.
در ۲۵ اکتبــر، رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور 
ترکیه، هنگام صحبت با نمایندگان حزب عدالت 
و توسعه )AKP( در مجلس این کشور به تشدید 
بحران در غزه اشاره کرد. اردوغان گفت که حماس 
یک ســازمان تروریستی نیست، بلکه یک گروه 
آزادی بخش است که برای دفاع از سرزمین و مردم 
فلســطین می جنگد. اما با تجاوز فزاینده اسرائیل 
به غزه، تغییر محسوسی در مواضع آنکارا رخ داد. 
همان زمان، ترکیه فراخوان سفیر خود در اسرائیل 
را اعلام کرد. یک هفته بعد، اردوغان در نشســت 
سران اسلامی در ریاض سخنرانی و اعلام کرد که 
»دولت اسرائیل باید خسارات را جبران کند.«چنین 
اصطکاک و خشــمی که دولت بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل را هدف قرار داده است، روند 
عادی سازی روابط ترکیه و اسرائیل را که از سال 
۲۰۲۲ به اوج خود رســیده اســت، تضعیف کرده 
است. ایزاک هرتزوگ، رئیس جمهور اسرائیل در 
مارس ۲۰۲۲ از ترکیه بازدید کرد و نتانیاهو قصد 
داشت در ماه ژوئیه به انکارا سفر کند که دران زمان 

به دلیل مسائل درمانی نتانیاهو لغو شد اما ترکیه 
همان زمان بر شدت تلاش ها برای بهبود روابط 
دوجانبه قبل از اغاز جنگ علیه غزه در ماه گذشته 
تاکید کرد.کارشناسان روابط بین الملل می گویند 
»دولت ترکیه همیشــه از تشکیلات خودگردان 
فلســطین بیشتر از اسرائیل حمایت خواهد کرد« 
ناظران سیاســی معتقدند مسئله فلسطین عامل 
مهمی در شکل دادن به روابط بین ترکیه و اسرائیل 
اســت، بنابراین ترک هــا نمی توانند این عامل را 

نادیده بگیرند.
فشــار به اردوغان در سیاست  ��

داخلی
معتقدنــد  بین الملــل  امــور  کارشناســان 
موضع گیری های تند اردوغان علیه اســرائیل را 
نمی توان بــدون درنظرگرفتن محدودیت های 
داخلــی و بین المللی رهبری ترکیه درک کرد. در 
پاسخ به بحران خاورمیانه، اردوغان با یک معضل 
مهم مواجه است. او باید پایگاه سیاسی خود را در 
داخل ترکیه که همدردی بســیاری از ترک های 
اســلام گرا و طرف دار فلسطین را به دنبال داشته 
حفظ کند. درحالی که به طور هم زمان نباید ترکیه 
بــه روابط ژئوپلیتیکی و اقتصــادی قابل توجه با 
اسرائیل تا قبل از جنگ غزه آن را دنبال می کرده 
ضربــه بزند. چه آنکه جمعیــت قابل توجهی در 
ترکیه به شــدت طرف دار فلسطینیان هستند. از 
ماه گذشــته بسیاری از شهرهای مختلف ترکیه، 
صحنه تظاهرات در همبستگی با فلسطینی هایی 
اســت مورد تهاجم اســرائیل است. از سوی دیگر 
در میان رأی دهنــدگان رئیس جمهور اردوغان، 
حامیان حزب عدالت و توســعه بیشترین حمایت 

سیاســی را از ارمان فلسطین نشان می دهند. این 
عوامل داخلی رهبری آنکارا را تحت فشار قرار داده 
تا به شــدت علیه تجاوز فزاینده اســرائیل به غزه 

موضع گیری کند.
سیاســت خارجی ترکیه متأثر از  ��

سیاست داخلی خواهد بود؟
درعین حال، اردوغان به دنبال فرصتی اســت تا 
خــود را به عنوان یک بازیگر کلیدی منطقه ای در 
سیاست خاورمیانه و یک میانجی بالقوه در بحران 
فعلی نشان دهد. از سوی دیگر یک رابطه رسمی 
بین ترکیه و اسرائیل وجود دارد که به سال ۱۹۴۹ باز 
می گردد، زمانی که ترکیه اولین کشور مسلمان بود 
که اسرائیل را به رسمیت شناخت. حداقل تا کنون، 
دولت اردوغان به طور رســمی روابط دیپلماتیک 
با تل اویو را قطع نکرده و بسیاری از کارشناسان 
روابــط بین الملل تردیــد دارند که جنگ در غزه 
منجر به این نتیجه شــود. کارشناسان استدلال 
می کنند همکاری های گسترده دوجانبه بین ترکیه 
و اســرائیل در حوزه های مختلف از جمله انرژی، 
سرمایه گذاری، تجارت، گردشگری و امنیت، مانع 

از قطع ارتباط آنها خواهد شد.
این در حالی است که باتوجه به اظهارات اردوغان 
که گفته بود آنکارا نتانیاهو را »پاک« کرده و »او 
را دور انداختــه اســت«، رهبری ترکیه احتمالًا و 
دست کم تا زمان نخست وزیری نتانیاهو، به گرمای 
روابط پیش از جنگ غزه باز نخواهد گشــت. چه 
آنکه نهادهای اطلاعاتی ترکیه و اسرائیل احتمالًا 
همــکاری و خطوط ارتباطی خود را حفظ خواهند 
کرد، همان طور که خود اردوغان هم بر این موضوع 

تأکید کرده است.

اردوغان  �� واقعیت سیاست ورزی 
چه ویژگی هایی دارد؟

از آغــاز جنــگ غــزه، اردوغــان از بخش های 
مختلف جامعه ترکیه تحت فشــار است. واکنش 
اولیه او خشــم گســترده ای را در میان محافل 
اســلامی این کشور برانگیخت که مدت هاست 
همــدردی عمیقی با حمــاس دارند. احمد داوود 
اوغلو، نخســت وزیر سابق و وزیر امور خارجه در 
دوران اردوغــان، رئیس جمهور ترکیه را به خاطر 
تردیدهایش درباره حماس ســرزنش کرده بود و 
از او خواســت تا با پایگاه اســلامی خودبین مردم 
همســو شود. رهبران دیگر احزاب اسلام گرا نیز، 
بــا ائتلاف اردوغان و رهبر حزب راســت گرای 
جنبــش ملی ترکیه همراهــی کردند و از دولت 
خواســتند تا مواضع ضد اسرائیلی خود را تقویت 
کند. افزایش احساســات ضد اسرائیلی در عرصه 
بین المللی نیز اردوغان را تشــویق کرد تا موضع 
صریحی در حمایت از حماس اتخاذ کند.اردوغان 
آگاه اســت که انتقادات او نمی تواند بیش از حد 
پیــش برود و خطــر قطع کامل روابط با تل آویو، 
اقتصاد و سیاست این کشور را تهدید خواهد کرد. 
اســرائیل یک شریک مهم برای ترکیه است. دو 
کشــور شاهد رشــد روابط تجاری بوده اند تا آنجا 
که صادرات ترکیه به اســرائیل از ســال ۲۰۱7 تا 
۲۰۲۲ دو برابر شــده اســت. این شامل تجارت 
گســترده، بیشترین رشد فروش سلاح در سراسر 
جهان در ســال ۲۰۲۱ را برای دو کشور به دنبال 
داشته اســت.در همین حال، پویایی ژئوپلیتیک 
منطقه ای تغییر کرده اســت تا اســرائیل و ترکیه 
را در همســویی بیشتری قرار دهد. برای نمونه، 

در جریان درگیری آذربایجان و ارمنستان بر سر 
قره بــاغ، آنکارا و تل آویو بیش ازپیش به یکدیگر 
نزدیک شدند و هر دو حمایت تسلیحاتی از دولت 
آذربایجان داشتند چه آنکه. ترکیه نیز در مبارزات 
خــود علیه جدایی طلبان کرد، هواپیماهای بدون 
سرنشین اسرائیلی را در اواخر دهه ۱۹۹۰ و ۲۰۰۰ 

به کار گرفته بود.
اردوغان نقش میانجی صلح طلب  ��

را بازی خواهد کرد؟
یک عامل مهم دیگر در بازی اردوغان وجود دارد 
که نقش ترکیه را در جنگ غزه برجسته می کند. 
از آغاز بحران، اردوغان تلاش کرده است تا خود را 
به عنوان یک میانجی نشان دهد. برای این منظور، 
او مذاکراتی با رهبران منطقه ای برگزار کرده که 
در آن قصد دارد به عنوان یک واسطه صلح عمل 
کند. مقامات ارشد ترکیه همچنین از تلاش برای 
مذاکــره برای گروگان گیری حماس در غزه خبر 
می دهند. این رویکرد ترکیه، بازتاب اســتراتژی 
اردوغان در اوکراین است، جایی که او قبل از غزه، 
خــود را به عنوان یک میانجی بالقوه مطرح کرده 
بود.از برخی جهات، چالش های متعادل کردن این 
نگرانی های داخلی و منطقه ای چیزی اســت که 
اردوغان را به عنوان یک میانجی بالقوه در جنگ 
غزه مطرح می کند: او روابط خود را با حماس حفظ 
کرده و اخیراً روابط خود را با اسرائیل عمیق تر کرده 
اســت. اما برای اینکه اردوغان نقش میانجی را از 
دست ندهد، باید این ارتباطات را به خوبی مدیریت 
کند. ناظران سیاســی می گویند پیشنهادها اولیه 
برای میانجیگری ترکیه در مورد بحران توســط 

حماس رد شد.

بازی منطقه ای اردوغان
صبر آنکارا در حال لبریز شدن است؟

محســن رضایی دبیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا و عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام یکشــنبه شب در گفتگو با المیادین گفت: جنگ علیه غزه 
سرنوشت رژیم صهیونیستی و محور مقاومت را تعیین خواهد کرد.وی افزود: محور 
مقاومت در آینده نقش بزرگتری ایفا خواهد کرد و رژیم صهیونیستی نیز قطعاً در این 
جنگ شکست خواهد خورد.رضایی با تاکید براینکه هر اندازه رژیم صهیونیستی در 
غزه نفوذ کند، بیشتر در باتلاق غرق خواهد شد، اضافه کرد: )رژیم( اسرائیل می تواند 
وارد خیابان های غزه شــود ولی با مقاومت پنهانی روبرو اســت.دبیر شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی ســران قوا همچنین، گفت: این جنگ، باعث ســقوط بنیامین 
نتانیاهو می شود و در سال های آینده نیز شاهد سقوط رژیم صهیونیستی خواهیم بود.

وی با بیان اینکه نیروهای مقاومت لبنان، عراق و یمن هم در کنار حماس هســتند، 
افزود: حماس تنها در غزه نیســت و پایگاه آن در کرانه باختری و خارج از فلســطین 
است.رضایی گفت: طی روزهای آینده، جبهه های جنگی جدیدی در جنگ علیه غزه 
باز خواهد شــد و اگر وضعیت غزه همچنان وخیم شــود، نمی توان از واکنش جوانان 
مسلمان جلوگیری کرد.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه کرد: در صورت 
بدتر شدن اوضاع، یمنی ها می توانند حدود ۵۰۰ هزار جنگجو را وارد فلسطین کنند.
وی افزود: واشــنگتن مســئول توقیف کشتی روز یکشنبه توسط یمنی ها است؛ زیرا 
می تواند )رژیم( اسرائیل را مجبور به عقب نشینی کند.رضایی همچنین گفت: جنگ 
غزه، جنگی برای کنترل منطقه اســت و آمریکا می خواهد از اینجا مســیرهایی را به 

شــرق آســیا باز کند.وی در پایان افزود: راه حل دو کشــوری راه حلی شکست خورده 
است و دیگر روی میز نیست و نشست کشورهای اسلامی زمینه ساز همکاری های 
آینده است.گروه های مقاومت فلسطین روز شنبه ۱۵ مهرماه برابر با هفتم اکتبر ۲۰۲۳ 
عملیات غافلگیر کننده ای با نام »طوفان الاقصی« را از غزه )جنوب فلسطین( علیه 
مواضع رژیم اشــغالگر قدس آغاز کردند و این رژیم برای تلافی و جبران شکســت 
خود و توقف عملیات گروه های مقاومت، تمام گذرگاه های نوار غزه را بسته و در حال 
بمباران این منطقه است.حمایت امنیتی و نظامی غرب به ویژه ایالات متحده آمریکا 
از اسرائیل به بهانه دفاع از خود، عملًا چراغ سبز و مجوزی به این رژیم برای کشتار 

بی رحمانه کودکان و زنان فلسطینی است.

محسن رضایی: در روزهای آینده، جبهه های جنگی جدیدی در غزه باز خواهد شد

محمد مهدی مظاهری
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 338

گرچه به طور 
کلی سن 

بازنشستگی در 
ایران نسبت به 
سایر کشورها 

بسیار پایین 
است و در 
کشورهای 
دیگر سن 

بازنشستگی 
مختلف و 

حدود ۶۶ سال، 
۷۶ سال، ۷۵ 

سال و... است 
اما در دنیا 

شرایط سنی 
متفاوتی وجود 

دارد که این 
شرایط تابعی از 
امید به زندگی، 
شرایط اقلیمی 

و شرایط کار 
است

 تصویب قانون کار ایران در ۲۹ آبان ماه سال ۱۳۶۹ رویدادی است که هرساله 
مورد تکریم و گرامیداشــت فعالان کارگری و دلســوزان این بخش از جامعه 
زحمتکش ایرانی قرار می گیرد. امسال نیز باتوجه به مطرح شدن بحث فاصله 
قابل توجه حداقل دستمزد مصوب با نرخ تورم میانگین قابل پیش بینی در طی 
کل سال ۱۴۰۲ و همچنین مواد بحث برانگیز برنامه هفتم توسعه در حوزه روابط 
کار، توجه به اهمیت قانون کار )به عنوان یک قانون بالادستی( مدنظر بسیاری 

از کارگران و بازنشستگان کشور است.
در این زمینه علیرضا محجوب )دبیرکل خانه کارگر جمهوری اسلامی( با اشاره 
به اهمیت این قانون اظهار کرد: مسئله مهمی که درباره سالگرد تصویب قانون 
کار برای ســال جاری وجود دارد، بحث همزمانی این روز با فرآیند بررســی و 
تصویب قانون برنامه هفتم توسعه است. آنچه در این برنامه توسط دولت مقرر 
شــده است، شــامل رابطه استاد-شاگردی است که طراحی آن بدون توجه به 
وضعیت بازار کار و بدون توجه اینکه نرخ بیکاری اصلی در کشــور مربوط به 

»بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی« است، صورت گرفته است.
وی افزود: کدام فرد فارغ التحصیلی حاضر اســت در روابط استاد-شــاگردی 
قرار بگیرد و حال آنکه این روابط نه فاقد بیمه است و نه حقوق مکفی در ازای 
اشتغال را در پی دارد؟ کسانی که چنین طرح هایی را می نویسند و یا قرار است 
به آن رأی دهند، حداقل باید اطراف خود را بررسی کنند و ببینند اکثر بیکاران 
کشور که فارغ التحصیلان ما هستند، حاضرند در کدام یک از فرصت های شغلی 
استاد-شاگردی سه سال حضور یابند؟ کدام فردی که دانشگاه رفته حاضر است 

به این شکل کار کردن را یاد بگیرد؟
محجوب با اشاره به مندرج بودن مقوله مشابهی در قانون کار به نام »کارآموزی« 
اظهار کرد: قانون کار به این رابطه به عنوان »کارآموزی« اشاره کرده و طراحان 
این برنامه با پیشنهاد طرح استاد-شاگردی بدون آنکه قانون را بخوانند این طرح 
را درانداختند و تصور کردند آن را تازه کشف کردند. مسئله کارآموزی اکنون نیز 
قابل اجراســت ولی تفاوت آن این اســت که تمامی قوانین و امتیازات داخلی و 
بین المللی درباره آن اعمال می شود. اما طرح استاد-شاگردی به نحوی مطرح 
شــده که گویی اظهار شــده اســت که کارفرما نباید هیچگونه »ترتیب و آدابی 
بجوید« و حتی نباید کارگر کارآموز را بیمه کند، حال آنکه بیمه و حقوق دیگر 

در »کارآموزی« وجود دارد.
دبیرکل خانه کارگر جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد: پیشنهاد ما این است که 
آقایان تحت تأثیر برخی جریانات کارفرمایی قرار نگیرند و بدانند که برخی نظرات 
فاقد هویت هســتند. امروزه فقدان کارگر ماهر و نیمه ماهر و ســاده، مهم ترین 
مشکل همین صنایع ماست. در مقابل همان نگاه یادشده تاکید دارد که نیروی 

کار بدون هیچ بیمه و حمایتی به سر کار برود که چنین چیزی ممکن نیست.
وی ادامه داد: ما تصور می کردیم افرادی که مدعی دفاع از نظام بازار و سرمایه داری 
و بازار آزاد هستند، حداقل می دانند در یک بازار تعادل وقتی قرار است علیه تقاضا 
روابط را سامان دهیم، رخ نخواهد داد. وقتی مناسبات بر ضد طرف تقاضا باشد، 
شــما نمی توانید به این نحو تقاضا را تحریک کنید. طرف تقاضاکننده نیروی 
کار به دلیل کمبود عرضه نیروی کار، از کمبود کارگر رنج می برد، اما در همین 
حال با چنین طرحی )مثل استاد-شاگردی( به کارفرمای متقاضی می گوییم که 
لازم نیست همین میزان از حقوق و بیمه را هم بدهیم! این درحالی که متقاضی 
نیروی کار می گوید من حتی یک تا دو میلیون تومان روی حقوق مصوب شورای 

عالی کار هم پیشنهاد می دهم اما بازهم نیرو پیدا نمی کنم!
محجوب تصریح کرد: من خواهش می کنم طراحان برنامه و تصمیم گیران درباره 
آن؛ اندکی گزارشات علمی، مطالعات صورت گرفته روی هرم سنی و جمعیت، 
و چند کار پژوهشــی در زمینه مربوطه را نگاه کنند تا بدانند نباید با تصمیمات 
نســنجیده برای عده ای جهنم درســت کنند. البته ما معتقدیم به فرض تحقق 

این طرح چنین جهنمی برای کارگر شکل می گیرد.
او اضافه کرد: ممکن است که گفته شود برای اجرای چنین برنامه ای باید قانون 
کار اصلاح شود. سؤال ما اینجاست که دولت در دهه های گذشته هر بار اقدام 
برای اصلاح بخشــی از محتوا یا دســتورالعمل های قانون کار کرده، کجای آن 
)حتی یک مورد( به نفع کارگران بوده یا امنیت شغلی آن را تضمین کرده است؟ 
مشــخص اســت که هرکس چنین اظهاراتی را مطرح می کند، قصدش صدمه 
زدن به حقوق کارگر است. امروزه مهمترین مشکل در راه اجرای قانون کار این 
است که برخی مسئولان به دروغ خود را حامی کارگران نشان می دهند. کاش 
صداقت داشتند و علناً می گفتند دیدگاه ما کارفرمایی است! آنگاه به عنوان یک 
نظر محترم در جایگاه خود قابل بحث بود، اما در عمل چنین صداقتی وجود ندارد.
دبیرکل خانه کارگر با اشــاره به این مطلب که »در کنار مســئله تصویب برنامه 
هفتم توســعه، مســئله امنیت شغلی مهمترین موضوع قابل پیگیری در سالروز 
تصویب قانون کار است« گفت: موعد اجرای تبصره یکم ماده هفت قانون کار 
در زمینه تضمین امنیت شــغلی مشــاغل دارای ماهیت مستمر در همین پایان 
آبان ماه تا اوایل دی ماه امســال اســت. دولت باید به وظیفه و قول خود در این 
زمینه عمل کند و از این تاریخ قانون مصوب دولت قبل که زمان بندی اجرای 
آن مشخص شده را اجرا کند. حال ممکن است عده ای بگویند وقتی این دولت 
طرح استاد-شاگردی را در برنامه هفتم به مجلس برده است، پس قطعاً اجرای 

چنین چیزی نیز پادر هوا خواهد ماند!
محجوب با اشاره به نزدیکی انتخابات مجلس گفت: نمایندگان مجلس در این 
موعد بالاخره از مردم رأی می خواهند. کاندیداهایی که از دل این مجلس قرار 
اســت خود را در معرض رأی ملت قرار دهند، با چه رویی می خواهند در حوزه 
انتخابیه با مردم خود رو به رو شــوند درحالی که قرار اســت به چنین طرح های 
خلاف قانون کار و خلاف مصلحت زحمتکشــان رأی دهند؟ تصویب قانون 
استاد-شــاگردی یعنی نه گفتن به تمام حرکت های رو به جلوی تاریخی که 
پشــت ســر گذاشتیم و تلاشی اســت برای آنکه به عقب برگردیم و به دوران 
عصر گاوآهن برسیم!وی با اشاره به اینکه »کسانی دوست دارند قانون کار را با 
معیارهای عصر گاوآهن تفسیر کنند« گفت: برای ما عجیب است کسانی که 
با دفاع از استاد-شــاگردی می خواهند ما را به روابط کار قرون قبل برگردانند، 
وقتی می خواهند برای خود و فرزندانشان اتومبیل بخرند، ملاحظه می کنند که 
خودروی دلخواه دارای آخرین امکانات فنی روز باشد، اما وقتی به مردم فرودست 
و کارگران می رسند، معیارهای گذشته روابط کار برایشان ارزشمند می شود! این 
رویکــرد یــک بام و دوهوا نمی تواند پابرجا بماند.محجوب تصریح کرد: افرادی 
که طرح به استاد-شاگردی دلخوش کردند، بدانند که ما بعداً بیمه کسانی که 
به عنوان شــاگرد کار کردند را از آن ها خواهیم گرفت. وی در پایان در پاســخ به 
ســوالی پیرامون اینکه »آیا شــورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
می توانند علاوه بر ایرادات مبتنی بر شــرع و قانون اساســی، به مغایرت قانون 
برنامه هفتم با قوانینی چون قانون کار و تأمین اجتماعی ایراد بگیرند؟« جواب 
داد: تاکنون موردی نداشتیم که شورای نگهبان به مغایرت های قانونی ایرادی 
نگیرد. قطعاً برنامه هفتم توســعه باتوجه به مســائلی که دارد در جریان رفت و 
برگشــت چندباره به شــورای نگهبان و حتی مسیر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام قرار خواهد گرفت. حتماً درخواست ما این است که در موضوعات مختلف 
برنامه هفتم توســعه و از جمله مســئله طرح استاد-شاگردی شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام ورود کرده و تلاش کنند با شجاعت طرح های 

دارای مغایرت با قانون و معیشت کارگران را رد کنند.

تفسیر قانون کار با معیارهای عصر گاوآهن!

نداشــتن امنیت شــغلی یکی از اساسی ترین مشکلات جامعه کارگری 
است و بعد از آن امنیت معیشت و گذراندن زندگی است. نبود ایمنی در 
محیط های کاری در مرحله بعدی مشکلات کارگران وجود دارد و در پله 
بعدی می توان به عدم وجود تشکل های آزاد کارگری اشاره کرد. دستمزد 
سال جاری به نسبت تورم رشد پیدا نکرد و جامعه کارگری امسال نسبت 
به ســال های گذشته بیشتر با مســاله ناکافی بودن حقوق روبه رو است.
تجربه های گذشته نشان می دهد امیدی به ترمیم حقوق در سال جاری 
وجود ندارد و می توان گفت شــورای عالی کار در تعیین دســتمزد اشتباه 
بزرگی انجام داده است.بررسی ها نشان می دهد از سال گذشته تاکنون 
اقدامات مناســب چندانی در خصوص تأمین امنیت شــغلی کارگران که 
نیمی از جامعه کشــور را تشــکیل می دهند، صورت نپذیرفته است. یکی 
از اصلی ترین بازوهای تولید کشور، کارگران هستند، اگر نتوانیم از آن ها 
حمایت کنیم یعنی چرخه اقتصاد را از بین برده ایم و به تبع آن مهار تورم 
نیز با مشکل روبه رو خواهد شد، زیرا این موارد یک زنجیره به هم پیوسته 
هســتند. بیش از ۹۶ درصد کارگران قرارداد موقت دارند. مطابق آیین 

نامه تبصره یک ماده 7 قانون کار، تمام کســانی که به مدت ۴ ســال در 
کارهای با ماهیت موقت حضور داشــتند باید قرارداد کارشــان دائم شود. 
امیدواریم این آیین نامه عملیاتی شــود. البته این آیین نامه باید مدت ها 
قبل نوشته می شد تا وضعیت کارگران را بهبود می بخشید. بعد از حدود 
سی سال بالاخره در زمان وزارت آقای ربیعی این اتفاق افتاد. بهمن ماه 
موعد عملیاتی شدن این قانون می رسد و امیدواریم اجرایی شود.اجرای 
این تبصره اولین قدم برای بازگرداندن امنیت شغلی از دست رفته کارگران 
اســت. اما نکته مهم این اســت که این آیین نامه با دستور اجرایی انجام 
نمی شود. حتماً نیازمند نظارت است. دستورهای اجرایی بسیاری داریم 
که در عمل به مرحلهٔ اجرا نرسیده اند. به طور مثال قرار بود کارفرمایان 
یک نســخه از قرارداد کار را در ســامانه روابط کار ثبت کنند که تاکنون 
این الزام نتیجه خاصی نداشــته اســت. ادارات کل استانها باید وارد شوند 
و نظارت بر اجرای قوانین داشــته باشــند. اگر این اتفاق بیفتد و ســقف ۴ 
سال برای قراردادهای با ماهیت موقت اعمال شود، می توان در نهایت 
در زمینهٔ رواج قراردادهای موقت در کارهای دائم نیز قدم هایی برداشت 

و امنیت شــغلی کارگران را احیا کرد.معاونت حوزهٔ روابط کار می تواند از 
این موضوع استفاده کند و آن را در کارهای مستمر نیز اجرایی کند. وقتی 
سقف در کارهای پروژه ای ۴ سال تعیین شده در کارهای با ماهیت دائم 
دیگر نمی توان قرارداد زیر ۴ ســال بســت و اصلًا منطقی نیست. تصور 
کنید در یک مجموعه کارهای با ماهیت مستمر و کارهای با ماهیت دائم 
وجود داشــته باشــد، چگونه ممکن است کارگران پروژه ای بعد از ۴ سال 
دائم شوند و کارگران مشاغل با ماهیت مستمر همچنان قرارداد یکی دو 
ماهه و نهایتاً یک ساله داشته باشند؟ جلوی این تناقض ها باید گرفته شود 
و اگر چنین نشود قطعاً در آینده به چالش هایی در مجموعه های کارگری 
برخورد خواهیم کرد. کارگران نه امنیت جانی دارند و نه امنیت مالی. هر 
لحظه ممکن است از کار بیکار شوند و همین میزان پایین حقوق را هم 
از دســت بدهند.متأســفانه هنوز دغدغهٔ کارگران چرخاندن یک زندگی 
حداقلی است. علی رغم اینکه این دغدغه قبلًا هم بوده است اما اکنون با 
اجرای سیاستهای اقتصادی غلط، بسیار بیشتر شده است. کارگران دیگر 

حتی توان گذراندن یک زندگی معمولی و حداقلی را ندارند.

مصائب ادامه دار 
کارگران

ناصر چمنی
 فعال کارگری

یادداشت

 نجمه محمودی نیا
روزنامه نگار

دردسرهای 
افزایش »سن 
بازنشستگی«

بالاخره سن بازنشستگی زنان و 
مردان چقدر افزایش می یابد؟

گروه اجتماعی: با افزایش تعداد سالمندان در سال های آینده، 
مصارف صندوق های بازنشستگی برای ایفای تعهدات 
افزایش یافته و با کاهش نرخ باروری، تعداد بیمه پردازان 
به صندوق های بازنشستگی نیز کاهش می یابد که بالطبع 
میزان منابع وصولی توسط صندوق ها تنزل خواهد یافت 
و همین امر آنها را به سوی ورشکستگی سوق می دهد.
به عبارت دیگر افزایش طول عمر بشر و کاهش تعداد زاد 
و ولد )تغییرات جمعیتی( موجب افزایش نسبت وابستگی 
بالقوه )نسبت جمعیت بالای ۶۵ سال به جمعیت ۱۵-۶۵ 
سال( و کاهش نسبت پشتیبانی )نسبت بیمه پردازان به 
مســتمری بگیران در یک سازمان بیمه ای( خواهد شد 
که چالش بزرگی پیش روی صندوق های بازنشستگی 
است. این در حالیست که با وقوع بحران سالمندی در 
دنیا، افزایش امید به زندگی و به منظور حفظ تعادل منابع 
و مصارف صندوق های بازنشستگی، سن و سابقه لازم 
برای بازنشستگی در اکثر کشورهای دنیا افزایش یافته 
و اینگونه تناسب لازم بین سن و سابقه بازنشستگی و 

تغییرات جمعیتی صورت پذیرفته است.
مطالعات حاکی از آن است که در یک دوره ۲۰ ساله از سال 
۱۹۹۵ تا پایان دسامبر ۲۰۱۵، ۵۰ کشور از جمله آلمان، 
اسپانیا، کره جنوبی، فرانسه، یونان و... به منظور کاهش 
هزینه های مالی، ســن بازنشستگی را افزایش داده اند. 
اکثر کشورهای سازمان همکاری و توسعه اقتصادی در 
میانه قرن حاضر دارای حداقل سن بازنشستگی ۶7 سال 
خواهند بود. تعدادی از کشورها با ایجاد پیوند مستقیم بین 
افزایش سن بازنشستگی با روند تکاملی امید به زندگی، 

از این سن نیز فراتر خواهند رفت.
۵۱ سالگی؛ متوسط سن بازنشستگی در ایران ��

طبق بررسی ها، سن امید به زندگی در ایران از سال ۱۳۳۰ 
تا به امروز از ۴۶ سال به 7۶ سال افزایش یافته و این در 
حالیست که طی همین سال ها متوسط سن بازنشستگی 
از ۵7 ســال به ۵۱ ســال کاهش پیدا کرده است. فاصله 
سن بازنشستگی تا امید به زندگی که عاملی تعیین کننده 
در میزان ســال های دریافت مستمری توسط مشترکان 
صندوق بیمه ای و هزینه های آن محســوب می شود، از 
منفی ۱۰ ســال در ســال ۱۳۳۰ به حدود مثبت ۲۵ سال 

در سال ۱۳۹۹ رسیده است.
در ایران نیز سن بازنشستگی نیازمند اصلاحاتی است تا 
بتوان صندوق ها را از این وضعیت خارج کرد اما این تغییر 
باید آرام و منطقی باشد تا بازنشستگان بتوانند خود را با 
این تغییر همسو و هماهنگ کنند و برای آن برنامه ریزی 
داشته باشند، چرا که تغییر در نحوه محاسبه و میزان سن 
بازنشستگی به صورت ناگهانی منطقی نیست و به نظر 

قابلیت اجرایی نخواهد داشت.
افزایش سن بازنشســتگی در سایر کشورها با  ��

تابعیت از امید به زندگی، شرایط اقلیمی و کار
ناهید حیدری، کارشــناس امور بیمه ای و بیمه شــدگان 
ســازمان تامین اجتماعی در این باره به ایســنا گفته که 
برای اصلاحات پارامتریک باید شــاخص های مختلفی 
در کنار یکدیگر دیده شوند که یکی از آنها، شاخص سن 
بازنشستگی و اصلاح آن است؛ این اصلاحات به صورت 
تدریجی و منطقی صورت گیرد تا بیمه شدگان فعلی خود 
را با آن تغییرات هماهنگ کنند. ضمن اینکه حقوق بیمه 
شــدگانی که در آستانه بازنشستگی هستند نیز محفوظ 

بماند و دغدغه فکری آنها را بر هم نزند.
وی یادآور شــده بود: ســازمان تأمین اجتماعی دارای 
مشترکین فعلی است که براساس قوانین فعلی مشترک 

ســازمان تأمین اجتماعی شده اند. لذا نحوه اصلاح سن 
بازنشســتگی باید با آهنگ رشــد آرام صورت گیرد و در 
این راستا باید ساز و کاری در تغییر اصلاحات دیده شود 
تا بیمه شدگان بالقوه ای که تمایل دارند مشترک صندوق 
باشــند بتوانند با شــرایط روز و با علم به این موضوع وارد 

صندوق شوند.
حیــدری تاکیــد کرده بــود: گرچه به طور کلی ســن 
بازنشستگی در ایران نسبت به سایر کشورها بسیار پایین 
اســت و در کشورهای دیگر سن بازنشستگی مختلف و 
حدود ۶۶ ســال، 7۶ ســال، 7۵ سال و... است اما در دنیا 
شــرایط ســنی متفاوتی وجود دارد که این شرایط تابعی 

از امید به زندگی، شرایط اقلیمی و شرایط کار است.
کاهش سن بازنشستگی در ایران طی ۶ دهه اخیر ��

در این میان مروری بر روند قانون گذاری کشــور در ۶ 
دهه اخیر حاکی از آن است که نه تنها مطابق با افزایش 
امید به زندگی، ســن و ســابقه لازم برای بازنشستگی 
افزایش نیافته بلکه کاهش نیز یافته است. در شرایطی 
کــه مطابق لایحه قانونی بیمه های اجتماعی کارگران 
مصوب ۱۳۳۱، سن بازنشستگی برای مردان ۶۵ و زنان 
۶۰ ســال تعیین شــده بود؛ در قانون بیمه های اجتماعی 
کارگران مصوب ســال ۱۳۳۹ ســن بازنشستگی برای 

مردان ۶۰ و برای زنان به ۵۵ سال کاهش یافت.
سن بازنشستگی در قانون تأمین اجتماعی مصوب سال 
۱۳۵۴ نیز به همین ترتیب بود، تا اینکه بر اساس قانون 
اصلاح مواد )7۲ و 77( و تبصره ماده )7۶( قانون تأمین 
اجتماعی مصوب ۱۳7۱ سن بازنشستگی مردان به ۵۰ 

و زنان به ۴۵ سال کاهش یافت.
افزایش سنوات اشتغال برای بازنشستگی ��

در همین راســتا روز یکشــنبه ۲۸ )آبان ماه(  نمایندگان 
مجلس شــورای اسلامی در بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توســعه و به منظور کاهش 
ناترازی صندوق های بازنشســتگی، سن بازنشستگی را 
برای گروه های مختلف افزایش دادند و در همین راستا بند 
الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه را به تصویب رساندند که در 
صورت تأیید شورای نگهبان، قابلیت اجرایی پیدا می کند.

بر اســاس بند الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه؛ به منظور 
کاهش ناترازی صندوق های بازنشستگی و تقویت توان 

صندوق ها در انجام تکالیف محوله:
ـ بیمه پردازانی که ۲۸ تا ۳۰ سال سابقه خدمت دارند به 

سنوات اشتغال آنها برای بازنشستگی اضافه نمی شود.
ـ بیمه پردازانی که ۲۵ تا ۲۸ سال سابقه خدمت دارند به 
سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی 

دو ماه اضافه می شود.
ـ بیمه پردازانی که ۲۰ تا ۲۵ سال سابقه خدمت دارند به 
سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی 

سه ماه اضافه می شود.
ـ بیمه پردازانی که مطابق قوانین ۱۰ تا ۲۰ ســال سابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر سال تا 

زمان بازنشستگی چهارماه اضافه می شود.
۵. بیمه پردازانی که مطابق قوانین تا ۱۰ ســال ســابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر سال تا 

زمان بازنشستگی پنج ماه اضافه می شود.
تبصره -۱ اجرای تمام یا بخشــی از احکام فوق الذکر 
مشــروط بر آن اســت که ســن بیمه شــده در زمان 
بازنشســتگی برای مردان از ۶۲ ســال و برای زنان از ۵۵ 

سال بیشتر نباشد.
تبصــره -۲ اصلاحــات فوق در قوانیــن صندوقهای 

بازنشســتگی به استثنای صندوق هایی که حداقل سن 
بازنشســتگی بیمه شدگان آنها از ارقام مذکور در تبصره 

)۱( بیشتر است به صورت دائمی اعمال می گردد.
تبصره -۳ ایثارگران و مشمولان قوانین سخت و زیان 

آور مشمول قوانین خاص خود هستند.
تبصره -۴ اشــخاص موضوع این حکم با رضایت خود 
و موافقت دســتگاه های ذی ربــط می توانند بدون نیاز 
زمان های مذکور در بندهای )۲( الی )۵( تا ســقف ســن 
موضوع تبصره )۱( حســب مورد به خدمت ادامه دهند. 
خدمت مازاد بر اساس قوانین و مقررات مربوطه امکان 

پذیر است.
تبصره-۵ چنانچه دستگاه ها به خدمات برخی از کارکنان 
نیاز نداشــته باشند حســب مورد می توانند بدون لحاظ 
زمان های مذکور با پیشــنهاد بالاترین مقام دســتگاه و 
موافقت معاون اول رئیس جمهور بر اساس قوانین مربوط 

نسبت به صدور احکام بازنشستگی آنان اقدام کنند.
تبصره ۶ ـ افرادی که تقاضای خود مایل به بازنشستگی 
زودتر از موعد فوق الذکر باشند، بازنشستگی آنها مطابق 
قوانین مربوطه و بدون رعایت بندهای )۱( تا )۵( بلامانع 
اســت و حقوق بازنشستگی آنان مطابق احکام این سند 

برقرار خواهد شد.
تعیین شرط سن ۶۵ سال برای مرد و ۶۰ سال برای زن 
و سابقه بازنشستگی ۳۵ سال برای مرد و ۳۰ سال برای 
زن؛ مستخدمین موجود با رضایت کتبی خود نیز می توانند 

مشمول حکم این جزء قرار گیرند.
ابهامات و ایرادات مصوبه مجلس ��

در محاســبه بیمه ای هر »بند«، با اعداد جدیدی مواجه 
می شویم!

اما محمدحسن زدا، معاون اسبق بیمه ای سازمان تأمین 
اجتماعی نســبت به این مصوبه و ابهامات موجود در آن 
ایراداتی گرفته و در این باره به ایسنا می گوید: بهتر بود 
نمایندگان مجلس جزییات مصوبه و سقف سن و سوابق 
بازنشســتگی را هم اعلام می کردند؛ اما در حال حاضر 
جدولی منتشــر شــده که در آن با اعداد متفاوتی روبرو 
هســتیم؛ به گونه ای که در محاســبه هر یک از بندها با 
عدد جدیدی مواجه می شــویم و مشخص نیست پاسخ 
تصمیم گیرندگان به آن چه خواهد بود. به طور مثال در 
بند دوم آن آمده اســت بیمه پردازانی که ۲۵ تا ۲۸ ســال 
ســابقه خدمت دارند به ســنوات اشتغال آنان به ازای هر 
ســال تا زمان بازنشســتگی دو ماه اضافه می شود؛ حال 
آنکه برای بیمه پرداز با ۲۵ ســال سابقه خدمت یک رقم 
و برای بیمه پرداز با ۲۸ سال سابقه خدمت رقم دیگری 

به دست می آید.
بالاخره سن بازنشســتگی زنان و مردان چقدر  ��

افزایش می یابد؟
وی ادامه می دهد: ایراد دیگری که وجود دارد این است 
که میزان افزایش ســن بازنشســتگی در ایران در این 

مصوبه مشخص نیست.
وی تصریح می کند: آن هایی که ســنین متفاوتی دارند 
باید مشمول فرمول مشخصی شوند تا از این طریق به 
ســن مشــخصی که هدف گذاری شده دست پیدا کنیم 
این درحالیســت که در این جدول مشخص نیست سن 

بازنشستگی در ایران چقدر شده است؟.
معاون اسبق بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی ضمن اشاره 
به بی توجهی نمایندگان در این مصوبه بین زنان و مردان 
همچنین تصریح کرد: ایراد دیگر این مصوبه این است 
که تفکیک میان زنان و مردان مشــخص نیســت. این 

درحالیســت که همیشــه در قانون تأمین اجتماعی سن 
بازنشستگی برای مردان تعیین و زنان با پنج سال کمتر، 

بازنشسته می شوند.
زدا با اشــاره به بند ۹ سیاســت های ابلاغی مقام معظم 
رهبری و لزوم توجه به پیوست محاسبات تأمین اجتماعی 
در این راســتا گفت: اگر این مصوبه بر مبنای محاسبات 
بیمه ای و آکچوئری اســت، نمایندگان اعلام کنند که 
پیوست مذکور در کجای این مصوبه قرار دارد؟. چراکه 
سیاست های تأمین اجتماعی بر اساس محاسبات بیمه ای 
اســت. به نظر می رسد که در این مصوبه تنها برای یک 
مدل بازنشسته با یک کار ساده، تعیین تکلیف شده است.

شیوه پرداخت حقوق و دستمزد بهم می خورد ��
با این وجود اما برخی نمایندگان مجلس موافق افزایش 
سن بازنشستگی و در مقابل عده ای نیز مخالف آن بودند 
به طوریکه علی بابایی کارنامی در مخالفت با این بند، آن 
را مغایر با اصل سه قانون اساسی دانست و در عین حال 
نیز گفت که در این بند سن بازنشستگی برای گروه های 
مختلف شاغلان افزایش پیدا کرده است. قطعاً تصویب 
این بند تبعات اجتماعی به همراه خواهد داشت و باعث 
ایجاد نگرانی در شــاغلان می شود. از طرف دیگر شیوه 
پرداخــت حقوق و دســتمزد را برهم می زند. در این بند 
فرمول پیچیده ای برای تعدادی از شاغلان در نظر گرفته 

شده و سن بازنشستگی را افزایش دهد.
فردی که ۵۰ ســالگی بازنشســته می شــود،  ��

خانه نشــین نمی شــود و این مانع اشتغال جوانان 
است

حجت الاســلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی اما در 
موافقــت بــا این بند از لایحه، ایــن حکم را یکی از 
بهترین حکم هایی که کمیســیون تلفیق در لایحه 
برنامه آورده اســت، دانســت و گفت: دولت نیز با آن 
موافق است. اکنون در دنیا میانگین سن بازنشستگی 
بالای ۶۳ ســال اســت و در کشورهای پیشرفته نیز 
این سن بالاست اما در کشور ما بسیار پایین تر است. 
از ســوی دیگر در کشــور ما امید به زندگی خیلی بالا 
رفته اســت چرا که حوزه سلامت و بهداشت تقویت 
شــده است. اکنون نیز که سن بازنشستگی ۵۰ سال 
اســت فرد بازنشســته نمی رود در خانه بنشیند بلکه 
جای دیگر مشغول کار می شود و این امر برای جذب 
جوانان در عرصه اشــتغال مفید نیســت.حالا که در 
خصوص همسان سازی حقوق بازنشستگان با دولت 
به توافق رســیده ایم باید منابعی در اختیار صندوق ها 
قرار گیردمحسن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق 
در دفــاع از ایــن بند از لایحه برنامه بیان کرد: اکنون 
سن امید به زندگی به 7۶ سال و در زنان به 7۸ سال 
رسیده است و در یک سازمانی مانند آموزش و پرورش 
میانگین سن بازنشستگی ۴۸ تا ۵۰ سال است، یعنی 
فرد بازنشســته از ۵۰ ســالگی تا 7۸ ســالگی شغلی 
ندارد. از آنجا که ما در خصوص همسان سازی حقوق 
بازنشستگان با دولت به توافق رسیده ایم باید منابعی 
در اختیار صندوق قرار گیرد. ما با پیشنهاد دولت برای 
افزایش سن بازنشستگی با تغییراتی موافقت کردیم. 
دولت به ازای هر سال خدمت، چهارماه در نظر گرفته 
بود اما ما آن را بین گروه های مختلف تقسیم کردیم.
در نهایت نمایندگان مجلس با این بند از لایحه برنامه 
هفتم برای افزایش سن بازنشستگی موافقت کردند؛ 
حال باید منتظر ماند و دید که آیا شورای نگهبان نیز 

نظر مثبتی در خصوص آن خواهد داشت یا خیر؟.
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گروه اجتماعی: مادها، پارت ها و پارس ها جز اسم های فراموش نشدنی 
از دوره های تاریخی هستند که در گوشهٔ ذهن ایرانی ها باقی مانده اند. 
حالا تصویری از یک خمره متعلق به دورهٔ مادها در فضای مجازی 
دست به دست می شود که توجه کاربران را به خود جلب کرده است، 
روی این خمره پلاستیک زباله مشکی کشیده و به عنوان سطل زباله 
در موزهٔ باستان شناسی رشت استفاده می شود. کاربران واکنش های 
مختلفی به این موضوع داشته اند، موضوعی که مسئول مربوطه در 
مواجهه با آن پاســخ جالبی داده اســت، او به خبرنگاری که استفاده 
نامتعارف از اثر تاریخی را گزارش داده گفته که »اگر ســطل آشــغال 

چوبی یا پلاستیکی بگذاریم، مردم می دزدند.«
البته ماجرای موزه رشت به همین خمره باستانی ختم نمی شود، اعتماد 
در گزارشی نوشته در همین موزه و در یکی از نخستین ویترین ها که 
حاوی جمجمه مردمان هزاره اول پیش از میلاد )حدود سه هزار سال 
پیش( اســت، چند جمجمه ناســالم و شکسته بدون هیچ حفاظی در 
ارتفاعی نسبتاً پایین روی تلیّ از خاک قرار داده شده اند. این ویترین، 
بدون شیشه محافظ است و دورنمای کوره پزی یا تنور یک نانوایی 
متروک را تداعی می کند.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان گیلان دراین باره توضیحاتی داده است: قدمت 
خمره موزه شــهر رشــت به »دوران معاصر« بازمی گردد، که محلی 
برای تأمین و ذخیره آذوقه بوده اســت و کیســهٔ پلاستیکی روی آن، 
برای جلوگیری از نفوذ گرد و غبار و ریزش خس و خاشاک با توجه 
به مرمت های در دست اقدام موزه به درون آن بوده است.وی دربارهٔ 
نگه داری بدون حفاظ از جمجه های هزارساله گفته که: بازسازی یکی 
از انواع گورهای باستانی استان گیلان به دلیل تثبیت اسکلت و اشیاء 
بدلی داخل آن با مواد نگهدارنده از نظر      علمی و ایمنی قابل دفاع 

بوده و از ابتدا طراحی آن بر اساس الگوی فعلی انجام شده است.
جام طلایی در سطل نان! ��

البته این تنها موردی نبوده که آثار باستانی در اثر بی توجهی آسیب دیده 
یا نابود شده باشد، مثلًا یکی از مواردی که بحث برانگیز شد به نحوه 
نگهداری و نمایش جام مشگین شهر مربوط است، این جام طلایی 
در حضور وزیر میراث فرهنگی و گردشگری در ظرف نان به نمایش 
درآمده بود، منتقدان هم به این نحوهٔ نگه داری و رونمایی از اثری که 
ارزش های بالای معنوی و اقتصادی دارد انتقاد کردند، انتقادی که 
ضرغامی در پاســخ به آن گفت: به این دلیل که خودم می خواســتم 
خاطرم جمع شــود، مقابل دوربین ها پلمب را باز کردم و به شــکل 
نمادین نیز مجدداً جعبه را خودم پلمب کردم. رســانه ها مطلع باشند 
که این قطعات در بانک ملی و مخازن چند لایه نگه داری می شوند.

نوسازی به جای مرمت! ��
نوســازی به جای مرمت و تغییر شــکل گنبد مســجد امام اصفهان 
چندسالی ست که مورد انتقاد کارشناسان گردشگری است و حدوداً 
۱۲ سال به طول انجامید که در آخر زیر کاشی های آبی رنگ و هنر 
اسلامی اش پیچ و تاب خورده بود و مانند سابق نبود.علیرضا ایزدی، 
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی اصفهان در 
این بــاره بــه خبرآنلاین گفت بود که: »مرمت از پایان دهه ۸۰ با ۱۶ 
طرح شروع می شود و تا الان که ۱۶ طرح به پایان رسیده بخشی از 
فوقانی که شــامل طرح ۱۵ و ۱۶ اســت دچار اعوجاج شده و مشکل 
بزرگی نیســت. اما اینکه بعضی ها آن را در بوق و کرنا کردند با چه 
هدفی بوده اســت که ما نمی دانیم. به هر حال بعد از اتمام کار که 
ناظران متوجه این مســئله شــده اند، کار را تحویل نگرفته ایم مجدد 

داربست بسته شد که آن سه نقطه اعوجاج برطرف شود.«
یکی از اتفاقات عجیب برای آثار تاریخی مربوط به بقعه چهار انبیاء یا 
پیغمبریه شهر قزوین است، این بقعه مدفن چهار تن از پیامبران بنی 
اسرائیل است، مدتی قبل یک فعال حوزه گردشگری از وجود کرکره 
برقی روی دیوار بقعه چهارانبیا در این شــهر خبر داد، ســعید زارع پور 
در حســاب اینستاگرام خود نوشت: »وقتی حرمت امامزاده را متولی 
نگاه نمی دارد، وجود کندانسور و فن به کنار، یکی نیست بگوید این 
کرکره برقی بر روی دیوار اصلی اثر موسوم به چهار انبیا که اتفاقاً در 
فهرست آثار ملی ثبت شده است چه می کند؟«این فعال گردشگری 
در ادامه نوشــت: »یعنی هنگام خلق این شــاهکار یک نفر نبود که 
تذکر دهد سیما و بدنه بنای مذهبی تاریخی نباید با نصب تاسیسات 
مدرن آسیب ببیند؟ اصلًا این کار چه ضرورتی داشت؟ گیریم برای 
حفاظت، آیا راه دیگری نبود؟ میراث فرهنگی کجاســت؟« در کنار 
تمام این مسائل و مشکلات پیش آمده برای آثار باستانی و تاریخی، 
بی اطلاعی وزیر میراث فرهنگی و گردشــگری در مورد تاریخ یک 

اثر باستانی چندی پیش مورد توجه رسانه ها قرار گرفت.
همه این اتفاقات برای آثار تاریخی درحالی رخ می دهد که حداقل انتظار 
می رود وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی نسبت به 
آثار تاریخی و دلایل ظهور و بروز آن ها اطلاعات درستی داشته باشد، 
اما گویا از این حداقل هم بری نیســت، طوری که اشــاره ضرغامی به 
یک مجسه حاوی اطلاعات غلطی بود، او در سفر استانی که به شهر 
کرمانشــاه داشت در مورد مجسمه هرکول اطلاعاتی نادرست داده و 
گفته بود: »لشکر اسکندر اومده اینجا، دیده کرمانشاه همه پهلوانن، اینم 
برای اینکه کم نیازه یه مجسمه هرکول زده گفته آقا ما هم هستیم. 
اینو راهنماهای ما باید بگن که عمراً این چیزا رو بلد نیستن.«این در 
صورتی ست که مجسمهٔ هرکول برای دوره سلوکی-اشکانی است و 
حدوداً ۱۵۰ سال بعد از حمله اسکندر ساخته شده است.مورد عجیب 
دیگری که از سوی ضرغامی درخصوص یک اثر ۴۵۰۰ ساله رخ داد، 
در دست گرفتن مستقیم این اثر بدون هیچگونه محافظی بود که هر 
لحظه امکان این وجود داشت که این اثر تاریخی از دست او به زمین 
بیافتد و از بین برود. موضوعی که واکنش برانگیز شــد، کاربران این 
ســؤال را مطرح کردند که اگر این اثر تاریخی از دســت وزیر می افتاد 

چه اتفاقی رخ می داد؟ ۴۵۰۰ سال تاریخ از بین می رفت.

بی توجهی به  تاریخ۴۵۰۰ ساله ایران؛
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است

عی
ما

جت
ا

نقش همه در آلودگی هوا یکسان است؟
بر اســاس تحلیل موسســه غیرانتفاعی بین المللی آکســفام 
انگلســتان، یک درصد ثروتمندترین جمعیت جهان، مســئول 
انتشار کربن برابر یا دو سوم )۵ میلیارد نفر( جمعیت فقیر جهان 
هستند. مکس لاوسون، از محققان این تحقیق گفت: در حالی 
که مبارزه با بحران آب و هوا، چالشــی مشــترک است، همه به 
یک اندازه مســئول نیســتند و سیاست های دولت باید مطابق با 
آن تنظیم شــود.رهبران جهان برای گفت وگوهای آب وهوایی 
در اجلاس COP۲۸ اواخر ماه جاری در دبی آماده می شــوند. 

این نگرانی ها در حال افزایش است که محدود کردن گرمایش 
طولانــی مــدت به ۱.۵ درجه ســانتی گراد به زودی غیرممکن 
اســت.از جمله یافته های کلیدی تحقیق کنونی این اســت که 
ثروتمندترین جمعیت جهان یک درصد )77 میلیون نفر( جهان، 
مســئول ۱۶ درصد از انتشــار جهانی هستند و این همان سهمی 
است که ۶۶ درصد پایینی جمعیت جهان از نظر درآمد یا ۵.۱۱ 

میلیارد نفر دارند.
 بــه عنوان مثال، در فرانســه، یک درصــد ثروتمندترین ها در 

یک ســال به اندازه ۵۰ درصد فقیرترین ها در ۱۰ ســال کربن 
منتشــر می کنند.مهم ترین اقدامات پیشگیری کننده می تواند 
شــامل مالیــات بر پــرواز بیش از ۱۰ بار در ســال یا مالیات بر 
ســرمایه گذاری های غیرســبز باشد که بسیار بالاتر از مالیات بر 
ســرمایه گذاری های سبز اســت.در حالی که گزارش کنونی بر 
کربن مرتبط با مصرف فردی متمرکز اســت، مصرف شخصی 
افراد فوق ثروتمند به دلیل انتشــار گازهای گلخانه ای ناشــی از 

سرمایه گذاری آنان در شرکت ها کاهش می یابد.
آثـار باستانی  در سطل زبالـه!

شنبهگزارش
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آیدا صالحی
روزنامه نگار

نورا حسینی
روزنامه نگار

ساخت 
ورزشگاه 
چینی روی 
گسل؟!

 فرونشست و زلزله تهدیدی
 برای ورزشگاه جدید تهران

گروه اجتماعی: نقطه آغاز نشســت هیات دولت است، جایی 
که رئیس جمهور از وزیر ورزش و جوانان و معاون اجرایی 
رئیس جمهور می خواهد تا موضوع »ساخت ورزشگاه جدید 
در تهران« را برای رفع نیازهای ورزشی جوانان به طور جدی 
پیگیری کنند. پس از آن جلسه ای با حضور معاون اجرایی 
رئیس جمهور، وزیر ورزش و جوانان، و تولیت آســتان امام 
)ره( و نماینده شــهرداری تهران در نهاد ریاست جمهوری 
برگزار و پیشــنهاد ساخت ورزشگاهی در نزدیک حرم امام 

)ره( در مجموعه شهر آفتاب مطرح و بررسی می شود.
سخن بعدی در این زمینه از معاون اجرایی رئیس جمهور 
است که در بازگشت از کشور چین، تاکید می کند: »جای 
خالی یک ورزشگاه جامع ملی در تهران احساس می شود. 
تاکید ما در پروژه وزرشگاه روی توان داخلی ست اما به دلیل 
محدودیت هایی که وجود دارد بخشی از کار را با شرکت های 
چینــی پیش می بریم و در مســیر کار نیــز از توان داخلی 

استفاده می کنیم.«
حرکت سریع برای احداث ورزشگاه بزرگ ��

به نظر می رسد برنامه ریزی بری ساخت دومین ورزشگاه 
بزرگ تهران با ســرعت درحال انجام اســت. این درحالی 
است که کارشناسان حوزه های مختلف انتقادهای مهمی 
نسبت به روندی دارند که دولت برای ساخت این ورزشگاه 
در پیــش گرفته اســت. مخالفت هایی که جرقه اش طرح 
»زمین پیشنهادی برای احداث این ورزشگاه« زده می شود 
و کارشناســان حوزه زمین شناســی به فرونشست و لرزه 
خیز بودن زمیی های محدوده اعلام شده اشاره می کنند...

مهدی عباســی، رییس کمیسیون معماری و شهرسازی 
شورای شهرتهران به تازگی در خصوص احداث ورزشگاه 
جدید در تهران گفته است: در این خصوص پهنه ای که برای 
زمین ورزشگاه انتخاب شده است مشکل دارد. البته در این 
زمینه قرار است بررسی هایی انجام شود که این موضوع نیز 
مد نظر مسئولان قرار دارد. احداث ورزشگاه جدید در تهران 
باید پس از مطالعات کافی انجام بپذیرد ومنوط به اخذ مجوز 
از شورای شهر تهران است.عباسی در خصوص این که آیا 
تاکنون از سوی مسئولان مربوطه در فرآیند احداث ورزشگاه 
جدید در تهران رایزنی یا جلساتی با نمایندگان شورای شهر 
تهران داشــته است یا خیر؟ هم می گوید: در این خصوص 
هنوز جلسه ای برگزار نشده. ضمن اینکه این پروژه علاوه 

بر موضوع ارزیابی زمین بایستی در ارتباط با مواردی از جمله 
ترافیک و موضوعات اجتماعی نیز مورد بررسی قرار بگیرد.

اما گروهی از منتقدان به رویه ساخت این ورزشگاه که به 
نظر می رسد ملاک اصلی آن سرعت ساخت است معتقدند 
که تجربه نشان داده ساخت و سازهای تکلیفی و دستوری 
و بدون مطالعه و بی توجه به آمایش و نیازهای ســرزمینی 
حتــی پــس از اتمام و افتتاح، امــکان بهره برداری بهینه و 
مطلوب از آن فراهم نشــده اســت. همچنین منتقدان این 
پرسش را مطرح می کنند که اظهارنظر درباره بهره برداری 
از برخی ســالن های مجموعه جدیــد تا پایان دوره دولت 
ســیزدهم در صورت واقعی بودن و تحقق می تواند بســیار 
شتابزده و نگران کننده باشد. ورزشگاه جامعی که هنوز کار 
مطالعــه و طراحی و جانمایی و کاربری های آن با توجه به 
نیازهای آینده ورزش کشــور انجام نشده چگونه می تواند 
بخشــی از ســالن هایش در مدت کم تر از دوسال به مرحله 

بهره برداری برسد؟
تفاهم نامه با شرکت چینی ��

با این وجود تفاهمنامه مشاوره در طراحی و ساخت مجموعه 
ورزشی و فرهنگی پایتخت میان وزارت ورزش ومدیرعامل 
شرکت چینی IPPR امضا شد. براساس اخبار منتشر شده 
این شرکت در حوزه ورزش پروژهای بین المللی بزرگی را 
در کشور چین مثل ورزشگاه المپیک پکن، ورزشگاه المپیک 
زمســتانی ورزشــگاه چنگدو برای مسابقات دانشگاهی و 
ورزشــگاه شــهر هانگژو طراحی کرده اســت. در سطح 
بین المللی هم می توان به ورزشگاه تاشکند برای میزبانی 
المپیک جوانان در سال ۲۰۲۵ اشاره کرد. همچنین ورزشگاه 
بین المللی بلاروس و کامبوج از دیگر پروژه های این شرکت 
عنوان شده است.با وجود کارنامه این شرکت کنار گذاشتن 
معمــاران داخلی از روند طراحی این ورزشــگاه هم مورد 

مخالفت گروهی از معماران و شهرسازان است.
روزآمدی چرا با ایده معماران ایرانی همراه نباشد؟ ��

علیرضا نادعلی سخنگوی شورای شهر تهران هم در این 
زمینــه بــه خبرآنلاین، می گوید: ما در موقعیتی قرار داریم 
کــه در دنیــا در حوزه های فــن آوری که یک زمانی در آن 
حضور نداشــتیم جزو ۱۰ کشــور اول دنیا گاهی ۵ کشور و 
حتی زمانی ۳ کشور اول دنیا هستیم و حتماً در حوزه ساخت 
و ســازه و معماری هم معماران توانمندی زیادی داریم. به 

نظر من با وجود آن که دولت به درستی تلاش دارد برای 
جبران نواقص موجود و مشکلاتی که در حوزه ورزشگاه ها 
داریم، ساخت ورزشگاه جدید را در اولویت قرار دهد اما باید 
ایــن اتفاق با توان معماران داخلی بیافتد.او ادامه می دهد: 
این که ســاخت ورزشگاه جدید با سرعت و تکنولوژی روز 
دنیا باشد خوب است اما باید با محوریت معماری ایرانی و 

طراحان داخلی باشد.
زمان برای دولت مهم است ��

محمدامین توکلی زاده؛ معاون اجتماعی فرهنگی شهرداری 
تهران درباره ورزشــگاه جدید شــهرتهران که قرار است 
شــهرداری تهران هم در آن مشــارکت داشــته باشد، به 
خبرآنلاین می گوید: احداث این ورزشــگاه موضوعی بوده 
که از سال های قبل و در دولت های مختلف مطرح شده اما 
درخصوص آن تصمیم گیری نشده و یک مطالبه عمومی 
در مورد ساخته شدن ورزشگاه، دولت به دولت انتقال پیدا 
کرده و هنوز هم اجابت نشــده اما در این دولت با پیگیری 

رئیس جمهور دردستور کار قرار گرفت.
او ادامه می دهد: جلسه مشترکی بین ما )شهرداری تهران(، 
وزارت ورزش و متولیان حرم امام خمینی )ره( به ریاســت 
معاونت اجرایی ریاست جمهوری برگزارشد، در این جلسه 
بحث جانمایی و امکان سنجی هایی که از سال های گذشته 
بود، مطرح شــد. در شــهرداری تهران مطالعه مهمی در 
شرکت توسعه فضای فرهنگی، ورزشی شهرداری تهران 
دربــاره جانمایــی زمین هایی که امکان اجرای پروژه های 
ورزشی را داشتند انجام شده که این گزارش برای استفاده 
ارائه شد. همچنین درخواست معاون اجرایی این بود که آیا 
شهرداری توان مشارکت در ساخت را دارد یا نه؟ چند نوع 
مشــارکت مطرح بود، این که سرمایه گذار از بیرون بیاید و 
آورده شــهرداری زمین باشــد و... که سرانجام قرار بر این 
شــد که شهرداری انواع سرمایه گذاری هایی که امکان آن 

وجود دارد را بررسی و به دولت ارسال کند.
توکلیان اضافه می کند: دراین جلســه از سوی متولی حرم 
حضرت امام )ره(- که آقای موســوی به نمایندگی ازآقای 
سیدحسن خمینی به جلسه آمده بود –گفته شد از سال های 
قبــل هم در دولت آقــای احمدی نژاد و هم آقای روحانی 
زمینی در بســته بزرگی برای ورزشگاه جانمایی و طراحی 
شــده که این آماده ترین حالتی بود می توانیم با زمان بندی 

کوتاه تری این پروژه را جلو ببریم برای همین این پیشنهاد 
پسندیده شد، زیرا زمان برای دولت در ساخت این ورزشگاه 
مهم است و می خواهند با سرعت بیشتری ساخته شود؛ چون 
مطالعات این زمین انجام شده بود هم متولیان حرم حضرت 
امام آمادگی داشتند و هم دو رئیس جمهور قبل به آنجا رفته 
و کار شروع شده بود اما به ثمر نرسیده بود همگی باعث شد 
این زمین در اولویت قرار بگیرد. یک زمان بندی مشخص 
شد که ظرف ۱۰ روز اگر زمین دیگری شرایط بهتری داشته 
باشد و از طرف وزارت ورزش یا هر نهاد دیگری پیشنهاد شد 
بررسی و جایگزین شود و اگر پیشنهادی نیامد همین زمین 
مبنا قرار گیرد. در این فرصت زمین های دیگری نیز پیشنهاد 
شد ولی به قطعات بزرگ تری نیاز بود و جانمایی و وسعت 

۳۵۰ هکتاری که پیشنهاد اولیه بود، گزینه بهتری بود.
او درخصوص هشــدارهایی درخصوص بحث فرونشست 
زمین های این منطقه داده شده هم توضیح می دهد: بحث 
فرونشســت حتماً توسط طراحان و مجریان این پروژه در 
نظر گرفته می شود، بسیاری از کشورها زلزله خیز هستند و 
محیط های بحرانی دارند؛ ولی سازه های متناسب با بحران، 
فرونشست و زلزله قابل طراحی است و طراحان در طراحی ها 
این ها را در نظر می گیرند.معاون شهردار تهران درخصوص 
این که چرا برای ساخت این ورزشگاه پیمانکار چینی انتخاب 
شــده است هم توضیح می دهد: چندین ورزشگاه مدرن و 
به روز در قطر ســاخته شــده بود این تجربه در جلسه نقل 
شــد و قرار شــد شــرکتی که این پروژه ها را انجام داده به 
ســرعت پیدا شــوند و مشخص شود آیا آمادگی دارد که در 
این حوزه فعال شود. وزارت ورزش به سرعت شرکت را پیدا 
کرد و با آن ها وارد مذاکره شد و همان شرکت مطالعاتش 
را شــروع کرد. تا اینجای کار با این ســرعت خوبی کار جلو 
رفته، هم زمین جانمایی شــد و هم مشاور مشخص شده؛ 
اما اگر حالت بهتری پیدا شود که یک سرمایه گذار و زمین 
بهتری پیدا شــود که با زمان کمتر و هزینه کمتری بتواند 
کار را جلــو ببــرد تعصبی روی پیمانکاران وجود ندارد.قرار 
است به سرعت »برای مردم« یک ورزشگاه جدید احداث 
شــود. امری که پنج، شــش دهه پس از بازی های آسیایی 
تهران و احداث آخرین ورزشــگاه مدرن پایتخت، متوقف 
مانده است. اما برای تحقق این آرزوی قدیمی اصلی ترین 

اصول نادیده گرفته می شود؟

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

گزارش

گروه اجتماعی: دو ســال قبل، روز ۲۵ آذر ۱۴۰۰ وقتی لایحه رتبه بندی معلم ها در 
مجلس تصویب شد یک کارشناس آموزش این جمله را به خبرآنلاین گفت: »تصویب 
لایحه رتبه بندی حســن ختام مطالبه معلمان نیســت، رتبه بندی معلم ها مانند استخوان 
لای زخم برای دولت و دولت های بعد خواهد ماند و سال ها بعد مجدد پیگیری می شود، 

چراکه آن افزایش حقوقی که باید داده می شد انجام نشده است.«
یک ســال بعد از تصویب قانون و بعد از اجرای آن توســط دولت معلوم شــد این استخوان 
لای زخم همچنان در صدر اخبار آموزش و پرورش است، اسفند ۱۴۰۱ گروهی از معلم ها 
در گفت وگو با خبرآنلاین به اجرای این قانون و رتبه هایی که توسط دولت به آن ها رسیده 
بود اعتراض کردند، این جملات فقط بخشــی از واکنش معلم ها بعد از اجرا شــدن قانون 
رتبــه بنــدی بــود. »رتبه ها را محدود کردند تا بتوانند رتبه بندی معلمان را با بودجه ای که 
دارنــد تطبیــق بدهند.«، »با چــه متری اعتقاد یک معلم را اندازه گیری کردند که از ۱۲۰ 
نمره به او نمره ۶۰ دادند؟«، »خبری از حرف هایی که می گفتند ۸ الی ۱۶ میلیون تومان 
در حقوق معلم ها تغییر ایجاد می شــود نیســت.«، »متاسفانه ارزیابی ها فله ای انجام شده 
است.«، »شیوه نامه ها و آیین نامه های بسیار سخت گیرانه ای طراحی کردند تا همان اندک 
امیدی که معلم ها به رتبه بندی داشتند از بین برود.«، »رتبه بندی مانند کت وشلواری بود 
که اول دوخته شد و بعد قرار شد معلم ها در این رخت جا بشوند.«، »هرکسی امتیاز پایینی 
آورده و اعتراض دارد به او می گویند مدیر مدرسه به شما امتیاز کمی داده است، در واقع 

معلم را مقابل معلم قرار می دهند.«
روش اجرای قانون رتبه بندی معلم ها و تأخیر در پرداخت حقوق آن ها در شــب تحویل 
سال )نوروز ۱۴۰۲( سبب شد یوسف نوری، وزیر وقت آموزش و پرورش متأثر از فشارها 
استعفا دهد، اما به نظر می رسد تغییر و تحول در رأس این وزارتخانه نتوانسته مشکلات 
معلم ها را برطرف کند، طوری که محمدرضا نیک نژاد، کارشناس آموزش به خبرآنلاین 
می گوید: »این رتبه بندی چنگی به دل نمی زند، روزهای اول آقای منادی )عضو کمیسیون 
آموزش مجس شورای اسلامی( گفت با اجرای قانون ۸ الی ۱۶ میلیون تومان به حقوق 
معلم ها اضافه می شود اما در عمل حدود ۲ الی تا ۲.۵ میلیون اضافه شد، عموماً رتبه همه 
معلم ها را پایین دادند که گرفتاری مالی شــان را کم کنند، اگر خاطرتان باشــد درهمین 
باره یک درگیری میان آموزش و پرورش و سازمان برنامه بودجه هم ایجاد شد. بنابراین 
چون نتوانستند رتبه بندی را درست اجرا کنند آن را دور زدند و از محتوا خالی کردند.«او 
ادامه می دهد: »رتبه بندی حالت تنبیهی گرفته، قرار بود انگیزه ای برای معلمان باشــد 
که فعالیت خودشان را بیشتر کنند، اما حالا قرار است هرکسی از نظر آنها کم کاری کرد 
رتبه او را کم کنند؛ معلم هایی که فکر می کردند رتبه شــان ۴ یا ۵ می شــود، رتبه ۲ یا ۳ 
گرفتند، یعنی درصد بســیار کمی از معلمان از رتبه ای که گرفتند رضایت دارند و بخش 

بزرگی از آن ها ناراضی هستند.«

پاداش پایان خدمت در کما ��
در کنــار حواشــی اجرای رتبه بندی بــرای معلم ها حالا پرداخت ماجرای پاداش خدمت 
معلم های بازنشسته هم گریبان وزارت آموزش و پرورش را گرفته است، رضا مراد صحرایی، 
وزیر آموزش و پرورش گفته که »تقریباً ۲۱ هزار و 7۰۰ میلیارد تومان پاداش بازنشستگی 
آموزش و پرورش است که ۶ همت آن تهیه شده است و به محض اینکه دولت این مبلغ 
را در اختیار وزارتخانه قرار دهد، بدون درنگ به حساب بازنشستگان واریز خواهد شد.« اما 
همان طورکه مشخص است این ۶ هزار میلیارد تومان فقط بخشی از پاداش پایان خدمت 
فرهنگیان بازنشسته را تأمین می کند.نیک نژاد با بیان این که »دولت زیر بار همسان سازی 
حقــوق فرهنگیان نمی رود« درباره پرداخت پاداش ها به خبرآنلاین می گوید: »تأخیر در 
پرداخت این پاداش ها به ۱۳ الی ۱۴ ماه رسیده است، و آن طورکه معلوم شده قرار است 
در چند نوبت پرداخت کنند. این پاداش مبلغی اســت که در طول ۳۰ ســال خدمت از من 
کسر شده و در صندوقی نگهداری شده است، حالا که بعد از بازنشستگی قرار است به من 
برگردانده شود خبری از آن نیست.«او ادامه می دهد: »تقریباً هر هفته معلم های بازنشسته 
اعتراض می کنند، بازنشسته های آموزش و پرورش دردسرهای کلی و پیوسته ای دارند اما 
برای بازنشسته های سال ۱۴۰۱ دردسری مضاعف وجود دارد، این بازنشسته ها با حکم های 
بدون رتبه بندی بازنشسته شدند، اگرچه رتبه بندی برای شاغل ها هم اما و اگر دارد ولیکن 
برای بازنشسته های ۱۴۰۱ اصلًا اجرا نشده است.«نیک نژاد می گوید: »همه این مسائل 
درصورتی وجود دارد که در صندوق توســعه ملی پول هســت، ولی معلوم نیست چقدر از 
این پول باید وارد سفره مردم شود، وضعیت اقتصادی دولت فعلی قطعاً از دولت قبل بهتر 

شده اما با این وجود بازنشسته ها تحت فشار اقتصادی هستند.«

 پـاداش معلم  ها در کمـا
دو سال بعد از تصویب قانون   رتبه بندی:



هـفـتـهنــامـه5

ون
ناگ

گو

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

بــه گزارش صد آنلاین ، بســیاری از مــردم زمانی که پرتقال و مرکبات 
مصرف می کنند پوست آن را کنده و دور می ریزند و تصور می کنند لایه 
بیرونی این میوه غیرقابل خوردن است. گرچه پوست پرتقال طعم تلخی 
دارد، اما می توانید آن را به سایر مواد غذایی افزوده و سپس مصرف کنید.
کمتر کســی می داند که پوســت مرکبات و به ویژه پرتقال سرشار از مواد 
مغذی و ضروری است که می تواند باعث تقویت بدن انسان شود. در این 

مطلب به مهمترین خواص پوست پرتقال می پردازیم:
ضد التهاب و خنثی کننده رادیکال های آزاد

بدن انسان به طور دائم با مواد مختلفی که می تواند به آن آسیب وارد کند، 
مواجه است. یکی از این مواد که به وفور در بدن وجود دارد رادیکال های 
آزاد است. همانطور که می دانید رادیکال های آزاد به سلول ها و DNA بدن 
آسیب وارد می کند و باعث بروز بیماری های مرگباری همچون سرطان، 

دیابت و التهابات مزمن می شود.
متخصصان می گویند برای مبارزه با رادیکال های آزاد افراد باید مصرف 
آنتــی اکســیدان ها را در رژیم غذایی خــود افزایش دهند. خبر خوب این 
اســت که پوســت پرتقال سرشــار از آنتی اکسیدان بسیار قوی به نام پلی 
متوکســی فلاون ها )polymethoxyflavones( است که می تواند به 

تاثیرات مخرب رادیکال های آزاد پایان دهد.
تقویت کننده سیستم ایمنی ��

به مانند لیمو، پرتقال نیز یکی از منابع غنی از ویتامین C است. با این وجود، 
تنها مغز آب دار میوه نیســت که حاوی این ویتامین اســت. متخصصان 
 C است. مصرف ویتامین C می گویند پوست پرتقال به وفور حاوی ویتامین
با تقویت سیستم ایمنی بدن، خطر ابتلا به بیماری هایی مانند سرماخوردگی 

و آنفلوآنزا را کاهش می دهد.
تقویت سیستم ایمنی بدن حتی می تواند میزان مرگ و میر ناشی از کووید 
۱۹ را نیز کاهش دهد. همچنین افراد با مصرف پوســت پرتقال ویتامین 
A مورد نیاز بدن را تامین می کنند که یکی دیگر از ویتامین های موثر در 

تقویت سیستم ایمنی بدن است.
جلوگیری از ابتلا به بیماری های قلبی ��

تحقیقات نشان داده است مصرف پوست پرتقال برای سلامت قلب موثر 
اســت. پوســت پرتقال دارای ترکیباتی به نام هسپردین و نوبیلتین است 
که باعث کاهش التهاب در بدن می شوند. همچنین این دو ماده با ایجاد 
ثبات در فشــار خون و پایین آوردن ســطح کلسترول بد خون، خطر بروز 

بیماری های قلبی عروقی را به میزان قابل توجهی کاهش می دهند.
مربای پرتقال،  تضمین سلامت ریه ها ��

امروزه جوامع صنعتی با مشــکل بزرگی به نام آلودگی هوا مواجه هســتند 
که با آســیب به ریه ها باعث بروز ســرفه و تنگی نفس در افراد می شــود. 
خوشبختانه یکی از خواص بی نظیر پوست پرتقال پاکسازی و تقویت ریه 
هاست. در حقیقت ترکیبات موجود در پوست پرتقال باعث شکسته شدن 

و خروج آسان مخاط از ریه ها و تصفیه این اندام می شود.
از دیگر خواص پوست پرتقال می توان به تقویت سیستم گوارشی اشاره کرد.

در طول روز اصلا نخوابید!

به گزارش بهداشت نیوز، دکتر علی زکی ئی با بیان اینکه بدن یک ساعت 
بیولوژیک داشته که فعالیت های خود را بر اساس آن تنظیم می کند، گفت: 
این ساعت بیولوژیک خود را با تابش نورخوشید وفق داده و بر اساس آن 
ترشح هورمون های بدن را تنظیم می کند. بنابراین هرگونه جابجایی در 
ســاعت خواب افراد، بدن را دچار اشــتباه کرده و موجب اختلال در ترشح 

هورمون های بدن می شود.
زکی ئی با مضر دانستن خواب روزانه گفت: خواب فقط مختص شب است 
و در طول مدت خواب شــبانه هورمون های مورد نیاز ترشــح می شــود و 
اگر فردی در طول روز بخوابد بدن به تصور اینکه شب شده دستور ترشح 

هورمون داده و این امر مشکلاتی برای بدن بوجود می آورد.
وی افزود: تحقیقات بسیاری مضر بودن خواب روزانه را تایید کرده و این 
خواب می تواند آسیب هایی برای بدن به همراه داشته باشد که از جمله 
آن می توان به اختلال در ترشــح هورمون های بدن، ایجاد اشــکال در 
ضربان قلب، ضعیف شدن سیستم ایمنی و افزایش احتمال ابتلا به انواع 
سرطان اشاره کرد.این پژوهشگر اختلالات خواب گفت: متاسفانه بسیار 
شــایع شــده که افراد و بویژه کارمندان بعد از برگشت از سرکار و آمدن به 
خانه ســریعا می خوابند، در صورتی که این خواب روزانه بســیار برای آنها 
مضر است و می تواند در کوتاه مدت آنها را پرخاشگر و بدخلق کرده و در 
بلندمدت ابتلا به بیماری های مختلف را رقم بزند.زکی ئی گفت: در متون 
گذشــته هم هیچ وقت صحبت از"خواب روزانه" نشــده و فقط از "چرت 
روزانه" صبحت به میان آمده چیزی شبیه خواب "قیلوله" که قبل از ظهر 
و به مدت چند دقیقه اســت و فرد وارد خواب عمیق نمی شــود.وی افزود: 
افــرادی کــه در طــول روز و بویژه ظهر و بعدازظهر می خوابند، وقتی بلند 
می شوند حتی خاطرشان نیست که چه ساعتی از شبانه روز است و برای 
چند لحظه ای گیج و منگ هستند که این ها همه علائم هشدار دهنده از 
ســوی مغز اســت که نشان می دهد ساعت بیولوژیک بدن به هم ریخته 
اســت.زکی ئی گفت: برخی افراد تصور می کنند اینکه هشــت ساعت در 
طول شبانه روز بخوابند کافی است و مهم نیست چه زمانی بخوابند. بطور 
مثال تقسیم بندی می کنند که شش ساعت شب خوابیدم و دو ساعت هم 
روز بخوابم که مجموعا هشت ساعت شود. درحالیکه خواب روز حتی اگر 
چند ساعت باشد به هیچ وجه جایگزین یک ساعت خواب شب هم نمی 

شود و علاوه بر این با آسیب هایی برای بدن همراه است.
منبع: ایسنا ��

پوست پرتقال را دور نریزید ،  اثر فوق العاده پوست 
پرتقال در تقویت سیستم ایمنی
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 ماسک زدن 
در اماکن 
 عمومی
 الزامی شد

شــیوع رو بــه افزایش بیماری های تنفســی به 
خصــوص آنفلوانــزا در ماه پایانــی پاییز، وزارت 
بهداشــت را مجاب ســاخت تا استفاده از ماسک 

در اماکن عمومی را الزامی کند.
بــه گــزارش خبرنــگار مهــر، روند افزایشــی 
بیماری های تنفسی مثل سرماخوردگی، آنفلوانزا 
و البته، سویه های جدید کرونا، باعث شده تا وزارت 
بهداشــت از مردم بخواهــد در اماکن عمومی و 
محیط های شــلوغ و پر رفت و آمد، هموطنان از 

ماسک استفاده کنند.
شهنام عرشی رئیس مرکز مدیریت بیماری های 
واگیر وزارت بهداشــت، با بیان اینکه ۲۰ درصد 
سرماخوردگی ها، آنفلوانزا تشخیص داده می شود، 
گفت: افراد برای حفظ سلامت خود بهتر است در 

اماکن عمومی از ماسک استفاده کنند.
وی افزود: در تابســتان امســال نیز ۳۰ درصد از 
موارد سرماخوردگی مربوط به کرونا بود و اکنون 

این میزان به ۵ درصد رسیده است.

رئیــس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشــت با بیان اینکه مــوج آنفلوانزا اواخر آذر 
فروکش می کند، گفت: آنفلوانزا از ۶ هفته گذشته 
شــدت بیشتری پیدا کرده و دو سوم بستری های 
ناشــی از بیماری های تنفسی در مراکز درمانی، 
مربوط به افرادی است که درگیر آنفلوانزا شده اند. 
البته باید بگویم که بیماران بستری، عمدتاً افراد 
بالای ۶۵ سال و کسانی هستند که نقص ایمنی 

دارند.
تغییرات جوی، ســرد شدن هوا و شروع بارش ها، 
به یکباره باعث افزایش موارد سرماخوردگی شده 
که همین موضوع می تواند شرایط را برای تشدید 

موج بیماری های تنفسی، فراهم کند.
لــذا، توصیــه پزشــکان به کســانی که علائم 
ســرماخوردگی دارند؛ این اســت که تا کاهش 
علائــم و گذر از دوره ناقل بودن، در منزل بمانند 
و اســتراحت کنند تا ســایرین را هم در معرض 
خطــر قــرار ندهند. در صورتی که اجبار به خروج 

از منزل دارند، حتماً از ماســک اســتفاده کنند تا 
موجب ابتلای دیگران به بیماری نشوند. همچنین 
شست وشــو و ضدعفونــی کردن دســت ها در 
جلوگیری از بیماری های فصلی از جمله آنفلوانزا، 
سرماخوردگی و کرونا نقش مؤثری دارد.به گفته 
رئیــس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت، طی سه هفته اخیر پیک بالایی از موارد 

بیماری را در کشور داشتیم.
در همین حال، همچنان شــاهد بروز سویه های 
جدید کرونا هســتیم که البته به شدت آنفلوانزا و 
ســرماخوردگی نیست، به طوری که عرشی گفته 
است؛ حدود ۱۵ تا ۲۰ مورد زیرسویه مختلف کرونا 
در کشور در گردش است و به شکل مداوم هم در 
حال رصد هستیم تا در صورت شیوع سویه جدید 

ویروس به سرعت آگاه شویم.
وی به این نکته هم اشاره کرد که عموماً مشکلات 
تنفســی سبب بستری شدن مبتلایان آنفلوانزا در 

بیمارستان ها می شود.

در همین حال، مینو محرز متخصص بیماری های 
عفونــی، گفــت: در حال حاضر و با توجه به اینکه 
واکســن های کرونا در مقابل ســویه های جدید 
خیلی اثربخش نیستند، سازمان بهداشت جهانی؛ 
ســه توصیه دارد که با رعایت آنها، مانع از انتقال 

ویروس می شویم.
وی افزود: اســتفاده از ماســک، شســتن مرتب 
دســت ها و فاصله گذاری فیزیکی، ســه توصیه 

سازمان بهداشت جهانی است.
محرز همچنین به استفاده از تهویه هوا اشاره کرد 
و گفت: اســتفاده از تهویه هوا برای جلوگیری از 

انتقال ویروس های تنفسی خیلی اهمیت دارد.
این در حالی اســت که در ماه آذر شــاهد افزایش 
آلاینده هــای هوا هســتیم و همین موضوع نیز 
می تواند به گردش ویروس ها و انتقال بیماری های 
تنفســی کمک کند. بنابرایــن، بهترین راهکار 
ســاده اما مهم؛ زدن ماســک و شستن دست ها 

و همچنین، فاصله گرفتن از افراد بیمار است.

 رئیس اورژانس استان تهران ضمن هشدار نسبت به مسمومیت 
با گاز مونوکسید کربن گفت:  در تهران طی حدود یک ماه گذشته 
بیش از ۱۴7 مورد مسمومیت با گازمونوکسید کربن گزارش شده 
اســت.به گزارش خبرنگار اجتماعی خبرگزاری تســنیم، محمد 
اسماعیل توکلی با هشدار به شهروندان درباره مسمومیت با گاز 
مونوکسید کربن اظهار کرد: در روزهای اخیر با شروع فصل سرما 
موارد مســمومیت های ناشــی از استشمام گاز سمی مونوکسید 
کربن افزایش چشــمگیری داشــته  اســت؛ به طوری  که تنها در 

تهران در حدود یک ماه گذشته بیش از ۱۴7 مورد مسمومیت با 
گازمونوکسید کربن گزارش شده که آمار بالایی است.

وی افزود: متاسفانه ۱۱ نفر از این تعداد جان باختند که تعدادی 
از آن هــا کــودکان بودند.توکلی با تاکیــد بر راه اندازی اصولی و 
استاندارد وسایل گرمایشی توضیح داد: مونوکسید کربن، گازی 
بی رنگ، بدون بو ، نامرئی، بسیار سمی و کشنده است و علائم 
زودرس مسمومیت با آن شامل سردرد، سرگیجه، تهوع ، خستگی 
و علائم بسیار شبیه به آنفلوانزا )بدون تب و بزرگی غدد لنفاوی( 

و علائم دیررس و حاد مســمومیت با مونوکســید کربن کاهش 
فشار خون، کاهش سطح هوشیاری، تشنج و مرگ است. رئیس 
اورژانس استان تهران تصریح کرد: خارج کردن افراد مسموم در 
صــورت امــکان از محیط آلوده و قرار دادن آن ها در محیط باز از 
مهم ترین اقدامات محسوب می شود، همچنین باید افراد مسموم 
به سرعت از هوای آزاد تنفس کنند. درها و پنجره ها نیز باید باز 
و وسایل گرمازا مانند اجاق گاز و بخاری خاموش شود و سریع با 

اورژانس تماس بگیرند.

 CO هشدار اورژانس درباره یک گاز سمی: مرگ ۱۱ تهرانی بر اثر مسمومیت با

سلامت

کرونا و آنفلوآنزا این روزها همراه با هم، 
بیماران را روانه مراکز درمانی می کنند؛ 
البته که زور آنفلوآنزا فعلا بیشتر از کرونا 
شــده و آمار بیشــتری را به ویژه درباره 

کودکان به خود اختصاص داده است.
به گزارش مشرق، کرونا و آنفلوآنزا این 
روزهــا همراه با هــم، بیماران را روانه 
مراکــز درمانــی می کنند؛ البته که زور 
آنفلوآنزا فعلا بیشــتر از کرونا شــده و 
آمار بیشــتری را به ویژه درباره کودکان 
به خــود اختصاص داده اســت. این در 
حالی اســت کــه در چین هم وضعیت 
بحرانی ابتلا به بیماری های تنفســی 
رقم خورده و فیلمی هم از صف کشیدن 
کودکان با بیماری های تنفسی در پکن 
برای دریافت خدمات درمانی در فضای 
مجازی منتشر شده که نگرانی از شیوع 
یــک بیماری جدیــد را تقویت کرده. 
متولیــان وزارت بهداشــت اما بیماری 
جدید با مبدأ چین را تأیید نمی کنند، اما 
توصیه  آنها رعایت پروتکل ها و ترزیق 
واکســن های این دو بیماری اســت. 
هرچند که میزان استقبال از واکسن های 
کرونا تقریبا صفر شــده و شاید یکی از 
دلایل آن هم این است که مدت هاست 
از تولیــد جدیــد واکســن های کرونا 
خبری نیست. درحالی که واکسن های 
آنفلوآنزا هر ســال از طریق واردات یا از 
طریق تولیدات جدید در داخل کشــور 
تامین می شــدند. برخــی معتقدند که 
تاریــخ انقضای این واکســن ها بعد از 
تقریبا نزدیک به ۲ســال احتمالا رو به 

پایان اســت و در نبــود واردات و تولید 
واکســن های جدید، میــل به تزریق 
این واکســن ها وجود ندارد و نگرانی از 
ابتلای شــدید به کرونا همچنان برقرار 
است. شــهنام عرشــی، رئیس مرکز 
مدیریــت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت درباره دلایــل افزایش آمار 
ابتلا به بیماری های تنفســی در ایران 
و سایر کشورها ازجمله چین، همچنین 
واکسن هایی که استقبال چندانی از آنها 
نمی شود، به سؤالات پاسخ داده که در 

ادامه می خوانید.
بــا افزایش کــدام بیماری های  ��

ویروسی و تنفسی مواجه هستیم؟
در تابســتان مــا مــواردی از افزایش 
ســرماخوردگی ها داشــتیم که بخش 
زیــادی از آنهــا کرونا بــود، اما اکنون 
آنفلوآنــزا بیماری غالب اســت و حدود 
۲۰درصد موارد مراجعه سرپایی بیماران 
را تشکیل می دهد. دوسوم افرادی هم 
که به دلیل بیماری های تنفسی بستری 
می شوند، مبتلا به آنفلوآنزا هستند. البته 
کشورهای نیم کره جنوبی پیش تر از ما 
با افزایش موارد ابتلا به آنفلوآنزا مواجه 
بودند و این وضعیت درباره کشــورهای 
نیم کره شــمالی هم پیش بینی شــده 
بــود. در حال حاضر این روند همچنان 
افزایشــی خواهد بود امــا از اواخر آذر 

به تدریج کاهشی می شود.
چرا این بیماری ها کودکان را بیشتر  ��

درگیر کرده اند؟
به طور کلی بیماری های تنفسی بیشتر 

کــودکان را درگیــر می کند. با توجه به 
بازگشــایی مــدارس و اینکه کودکان 
مســائل بهداشــتی را به خوبی رعایت 
نمی کنند، بروز این بیماری در کودکان 
هم بیشتر می شود. حتی در کشور چین 
هم که با شــیوع گسترده بیماری های 
تنفسی در کودکان مواجه شده هم یکی 
از دلایل مهم این است که این کودکان 
در دوران پاندمی کرونا و قرنطینه های 
شدیدی که این کشور برای مردم درنظر 
گرفته بود، به بیماری های رایج تنفسی 
برای کودکان مبتلا نشــدند و حالا این 

بیماری ها بروز کرده است.
افزایش موارد ابتلا در ایران همزمان  ��

با بحرانی شدن ابتلا به بیماری های 
تنفسی در چین، نگرانی هایی را ایجاد 
کرده، وزارت بهداشت در این باره چه 

تدبیری درنظر گرفته است؟
این نگرانی ها در فضای مجازی در حال 
تقویت  است، درحالی که هنوز اطلاعات 
زیــادی در دســترس نیســت و حتی 
سازمان جهانی بهداشت هم اطلاعات 
کاملی در این باره ندارد. خود دولت چین 
هــم اعلام کرده ویــروس جدیدی در 
حال چرخش نیســت. هر زمان که آنها 
براســاس شرایط دستورالعملی برای ما 
ارسال کنند، ما اطلاع رسانی دقیق را در 
این باره انجام خواهیم داد. مردم هم بهتر 
است این اخبار را از طریق منابع رسمی 
و وزارت بهداشت پیگیری کنند. توصیه 
ما این است که همان پروتکل های قبلی 
پیشــگیری از بیماری هــای واگیردار، 

ازجمله زدن ماسک در اماکن عمومی و 
موارد بهداشتی رعایت شود که بهترین 
نحوه پیشگیری است و همچنین تزریق 

واکسن .
با وجود توصیه به تزریق واکســن  ��

امــا یک نگرانی وجــود دارد؛ اینکه 
برخلاف واکسن های آنفلوآنزا که هر 
ســال تامین و خریداری می شوند، 
واکســن های کرونا همچنان همان 
قدیمی ها هستند و احتمال تمام شدن 
تاریخ انقضای آنهــا وجود دارد، آیا 
برای کرونا باید همان واکســن های 

قدیمی تزریق شوند؟
قطعا واکســن هایی که منقضی شوند، 
معــدوم خواهنــد شــد. ماهانــه آمار 
واکسن ها به بخش های نظارتی اعلام 
می شــود. آخرین واکسن برای سویه 
اومیکرون کرونا بود که بعد از آن تغییر 
چندان وســیعی در ســویه های کرونا 
صورت نگرفت و همان واکســن های 
قدیمی تأثیرگذار هســتند. همین حالا 
واکســن های کرونا ماننــد آنفلوآنزا در 
برخی داروخانه ها توزیع شــده  و علاوه 
بر اینکه در مراکز بهداشــتی به صورت 
رایــگان تزریــق می شــوند، افراد هر 
واکسن ایرانی که دوست داشته باشند را 
می توانند از داروخانه ها خریداری کنند.

قیمــت ایــن واکســن ها هــم مانند 
واکســن های آنفلوآنزاســت و آیا برند 

خارجی آن را وارد نخواهیم کرد؟
ما در قیمت  واکسن ها مداخله نمی کنیم 
و سازمان غذا و دارو در این حوزه دخیل 

اســت. اما قطعا واکســن های بخش 
خصوصی هم قیمــت بالایی ندارند و 
همــان زمان هم که ما واکســن ها را 
خریــداری می کردیــم، قیمتی حدود 
۲۰۰هــزار تومان داشــتند. زمانی هم 
کــه تولید داخلــی داریــم، نیازی به 
واردات  نیســت. واکســن های ایرانی 
کرونــا همان هایی بودند که در پاندمی 
کوویــد-۱۹ حدود ۸۵درصــد گروه 
هدف از آنها اســتفاده کردند. مطالعات 
متعدد هم نشــان داده که واکسن های 
ایرانی کارایی بیشــتری حتی نسبت به 

واکسن های چینی داشته اند.
سویه رایج آنفلوآنزا ��

رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت درباره این که آیا سویه 
جدیدی از ویروس آنفلوآنزادر کشــور 
وجود دارد، بیان می کند: »شیوع بیشتر 
ناشی از همان سویه N۱H۱ است. البته 
چندی پیش ســازمان جهانی بهداشت 
نســبت به شیوع آنفلوآنزای پرندگان با 
ســویه N۵H۱ هشــدار داد و این سویه 
درصــورت انتقال به انســان، می تواند 
منجر به بیماری شدید شود. اما تاکنون 
موردی از ابتلای انســانی این سویه در 
ایران گزارش نشده است. درباره کرونا 
امــا موارد ابتلا کمتر از آنفلوآنزاســت. 
حدود ۱۵ تا ۲۰ مورد زیرسویه مختلف 
کرونا هم در کشــور در گردش است و 
به شــکل مداوم درحال رصد هستیم تا 
درصورت شیوع سویه جدید ویروس به 

سرعت آگاه شویم.«

چین؛ بازهم ویروس جدید؟
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گروه اقتصادی: بازار ارز چند روزی است که وارد فاز کاهشی 
شــده اســت، به طوری که از ابتدای هفته تاکنون در حدود 
۵۵۰ تومان ارزان شده و حالا در مرز کانال ۴۰ هزار تومان 
ایستاده است.در حال حاضر هر دلار آمریکا در بازار تهران 
۵۰ هزار تومان قیمت دارد که در مقایســه با روز دوشــنبه 
تقریباً ۴۰۰ تومان کاهش را نشان می دهد. البته این قیمت 
در شرایطی است که یک هفته قبل با قیمت ۵۱ هزار و ۵۰ 
تومان به فروش می رفت.آن طور که فعالان بازار ارز عنوان 
می کنند، با کاهش قیمت دلار در بازار، فشار فروش ارز شدت 
گرفته است. البته به نظر می رسد فعلًا بازیگران ارزی تمایلی 
بــه مبادلات جــدی در بازار ندارند و در لاک احتیاطی فرو 
رفته اند.پیــش از این پیش فروش خودرو، روزهای رکودی 
پایــان ماه و تهدیدهای دولتی به عنوان محرک های اصلی 
بازار ارز برای روند نزولی عنوان شده بود.بنا به این گزارش، 
در حال حاضر کف ۵۰ هزار تومانی و سقف ۵۰ هزار و 7۰۰ 
تومانی به عنوان محدوده های مهم حمایت و مقاومت برای 

اسکناس دلار در نظر گرفته می شود.
سخنان مهم رییس کل بانک مرکزی درباره بازار ارز ��

در این میان، محمدرضا فرزین، رییس کل بانک مرکزی در 
اظهارنظری تازه اعلام کرده است که تیمی در خارج کشور 
بــا عملیــات روانی در حال تلاش برای متلاطم کردن بازار 
هســتند؛ تا بازار آرامش دارد فوراً مصاحبه هایی را به نقل از 
مقامات آمریکا و قطر و... علیه ایران منتشــر می کنند؛ فنر 
مجازی درست کردند و مدام دارند انتظارات تورمی را برای 
فعالان اقتصادی زنده نگه می دارند و مدام می گویند فنر ارز 

فشرده شده است و تا آخر سال رها می شود.
وی بــا تاکید بــر اینکه نه تنها عملیات روانی بلکه عملیات 
واقعــی می کنند، تصریح کرده اســت: طی روزهای اخیر 
توافقات بســیار خوبی با وزارت صمت و شــهرداری تهران 
برای واردات خودروهای برقی داشتیم، زیرا منابع ارزی ما 
در شــرایط خوبی است؛ هیچ مشــکلی در بازار ارز نداریم؛ 
تسلطمان نیز در حوزه ارز بسیار افزایش یافته است. ارزمان 
را به مفتی خرج نمی کنیم و بابت زیرســاخت های کشــور 
خرج می کنیم؛ ارز را مفت به کســی نمی دهیم، ارز دســت 
هر کسی هم هست باید برگرداند، زیرا ارز کالایی عمومی 
اســت و همه ارز باید به کشور برگردد، این موضوع بخشی 

از سیاست تثبیت ماست.
یک پیش بینی از قیمت دلار تا پایان سال ��

در این شــرایط، برخی کارشناســان اعتقاد دارند که تا پایان 
سال احتمال اینکه تغییرات خاصی در قیمت ارز اتفاق بیفتد، 
وجود ندارد و شــرایط آرامی را در این بازار ســپری خواهیم 
کرد؛ مگر اینکه یک اتفاق نادر و غیرقابل پیش بینی رخ دهد.

وحید شقاقی شــهری درباره وضعیت بازار ارز تا پایان سال 
ادامه داد: به نظر من اگر وضعیت به همین منوال ماه های 
اخیــر پیش برود، قیمــت دلار در مرکز مبادله حدود ۴۱ تا 
۴۲ هــزار تومــان خواهد بود و قیمت دلار در بازار آزاد هم با 

نوسانات اندک حوالی ۵۰ هزار تومان خواهد بود.
طلا و سکه بخریم یا نخریم؟ ��

از ســوی دیگر نادر بذرافشان درباره وضعیت بازار طلا هم 
گفــت: انس جهانی کاهش 7 دلاری داشــت در بازارهای 

داخلی نیز قیمت ها کاهشی بود.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره جزییات قیمت ها 
گفــت: هر گرم طلای ۱۸ عیــار با ۱۴ هزار تومان کاهش 
۲ ملیــون و ۴۲۰ هــزار تومان، هــر گرم طلای ۲۰ عیار ۲ 
میلیون و ۶۶۹ هزار تومان، هر گرم طلای ۲۱ عیار ۲ میلون 
و ۸۳۱ هــزار تومــان، هر گــرم طلای ۲۲ عیار ۲ میلیون و 
۸۸۵ هــزار تومــان و هر گرم طــلای ۲۴ عیار ۳ میلیون و 
۲۱۰ هزار تومان شد.بذرافشــان اضافه کرد: در بازار ســکه 
نیز قیمت ها کاهش یافت؛ سکه یک طرح جدید ۳۰۰ هزار 
تومان کاهش ۲۸ میلیون و ۵۰ هزار تومان شد، سکه طرح 
قدیــم با ۲۰۰ هــزار تومان کاهش ۲۵ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان، نیم سکه با ۳۰۰ هزار کاهش ۱۵ میلیون تومان، ربع 
سکه با ۱۰۰ هزار تومان کاهش ۱۰ میلیون تومان و سکه 
یــک گرمــی بانک مرکزی هم با ۵۰ هزار تومان کاهش ۵ 
میلیونو ۶۵۰ هزار تومان شــد.حباب ســکه هم با ۱۵۰ هزار 
تومان کاهش ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان شــد انس نقره 
۲۳ دلار و ۶۶ سنت و هر گرم نقره در بازار داخلی ۴۰ هزار 
و ۳۰۰ تومان مبادله می شــودرییس اتحادیه طلا و جواهر 
تهــران با بیان اینکه وضعیت کلی بازار دچار رکود شــدید 
شــده اســت، اظهار داشت: هیچ گونه تقاضایی وجود ندارد 
هر چه به جلو خرکت می کنیم متاســفانه رونق به صنعت 
باز نمی گردد کل صنوف خصوصاً طلا دچار کاهش تقاضا 
شــده و شــرایط حادی برای صنعت به وجود آمده است در 
طی سال های گذشته حتی زمان کرونا این شرایط بحرانی 
را در صنعت طلا نداشتیم.وی با بیان اینکه تا آخر این هفته 
بازار نوســان خاصی نخواهد داشت، گفت: برای آینده طلا 
باید دید بازهای جهانی به چه سمت و سویی حرکت می کند 
کاهش تقاضا تشدید می شود یا خیر بازار ارز و رویدادهای 
مهم سیاســی اقتصادی جهانــی می تواند روی آینده طلا 
مؤثر باشــد. تا پایان هفته نوســان بین ۱ تا ۳ درصد افزایش 
یا کاهش قیمت ســکه و طلا با توجه به عوامل ذکر شــده 
می توان محتمل دانســت اما نبود تقاضا در بازار نمی تواند 

نوسان چشمگیری در بازار ایجاد کند.

یک اقتصاددان: تا پایان سال قیمت دلار به 40 هزار تومان می رسد
بازار ارز آرام می ماند؟
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آرد کـامل؛ 
دروغ
 تجـاری!

یک کارشناس غلات درباره یک 
سوءاستفاده تجاری هشدار داد:

گــروه اقتصــادی: نان در فرهنــگ ایرانی ۴۰ تا ۴۵ 
درصد انرژی روزانه هر فرد را طی ۲.۵ وعده غذایی 
تأمین می کند و به دلیل اهمیت و تأثیرات سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی، بهداشــتی و تغذیه ای آن در 
جامعــه به عنــوان یک کالای راهبردی در جایگاه 
نخست امنیت غذایی قرار دارد. تغییر و تحول در هر 
یک از حلقه های این زنجیره پیامدهای قابل توجهی 
در کل زنجیره گندم، آرد و نان خواهد داشــت. در 
همین راســتا بر اساس مسئولیت و نقش و جایگاه 
ویژه اســتاندارد در مورد اعــلام نظر در خصوص 
سیاســت گذاری های کلان در مــورد اجرای هر 
چه بهتر اســتاندارد برای افزایش کیفیت و کاهش 
ضایعات زنجیره گندم، آرد و نان انجام شــده است 
که می توان به الزام اســتاندارد ۱۰۴ )استاندارد ملی 

گندم( اشاره کرد.
در حــال حاضر با طــرح موضوعاتی همچون آرد 
کامل و تولید نان سبوس دار که در واقع برگرفته از 
تکنیک های بازاریابی برای ایجاد بازار مناسب برای 
تولید محصولاتی که در دامنه هیچ اســتانداردی 
نمی گنجد و فقط با هدف دستیابی به تجاری سازی 
این محصولات در شــبکه عرضه و ایجاد فرصت 
اقتصادی بیشتر در این زنجیره است، مطرح می شود.

یک سوءاستفاده تجاری ��
رسول خدابخشی، کارشناس حوزه غلات و صنایع 
غذایی با بیان اینکه آرد کامل یک دروغ تجاری است 
به مهر گفت: اصطلاح آرد کاملی که در بازار مطرح 
اســت پایه و اساس علمی و مستندی ندارد. برخی 
پزشکان و کارشناسان صنایع غذایی در حالی که در 
حوزه غلات و آرد تخصصی ندارند سخنی می گویند 
و دیگران سوءاســتفاده کرده و به نفع سود تجاری 
خود از آن بهره برداری می کنند. امروز نیز موضوعی 

به نام آرد کامل برجسته شده است.
وی افزود: دهه ۸۰ برای تأمین سلامت زنان جامعه 
و مادران باردار که دچار فقر آهن بودند، اسید فولیک 
به آرد افزوده شده تا آرد غنی شود. در مقابل، آردی 
که استحصال می شد دارای مقداری سبوس بوده و 
آن لایه آلورون گندم یا اسید فیتیک که داخل پوسته 
گنــدم بود، باعث می شــد جذب آن در معده اتفاق 
نیفتد.وی ادامه داد: کارشناسان برای رفع مشکل به 
گزارش های سازمان جهانی بهداشت و متخصصان 
این امر رجوع کردند. پیشنهاد شد سبوس گیری از 
پوســته گندم ۱۵ درصد باشــد. حال با این تغییرات 
چه ویژگی های مطلوبی ایجاد شــد؟ نخستین آن 
اسید فیتیک که ماده ای ضد تغذیه ای است و مانع 
جذب کلسیم، آهن، منیزیم و روی در معده می شد 

در مرحله تبدیل گندم به آرد جدا می شود.
وی اضافه کرد: مساله دیگر، اسید فیتیک عامل ضد 
تغذیه ســایر مواد مغذی مانند ویتامین های آهن و 
کلسیم می شود و ریز مغذی ها را از دسترس خارج 
می کند که با این جداسازی مشکل حل شد و برای 
بهبود سلامت جامعه اسید فولیک به آرد افزوده شد.

چرا آرد کامل دروغ تجاری است؟ ��
وقتی اصطلاح آرد کامل مورد استفاده قرار می گیرد 
در شــاخص های استاندارد کشــور پیش تر به آرد 
روستایی گفته می شد. این در حالی است که برخی 
کشاورزان همگام با تکنولوژی نبوده و به دلیل سرانه 
مصرف پایین شــیوه استحصال آرد سنتی و محلی 
حفظ شده است. از این موضوع سوءاستفاده شده و 

آرد روستایی به عنوان آرد کامل برجسته شده است 
حال آنکه خود دارای اشکالاتی است.

وی تصریــح کــرد: واژه »کامل« در معنای لغوی 
یعنی بی نقص و عیب اما آردی مورد نظر فعلی به 
عنوان کامل، پر نقص است زیرا اسید فیتیک عامل 
ضد تغذیه در آن وجود دارد. همچنین هنگام بررسی 
پروتئین هــای موجــود در گندم، این مواد مغذی از 
پوســته گندم به ســوی مغز گندم بیشتر می شود و 
کاهش کیفیت پروتئین در زمان تخمیر هضم نان را 
تسهیل می کند.وی با اشاره به مؤلفه های استاندارد 
توضیح داد: در قوانین مربوط به اســتاندارد نوشــته 
شده با له شدن پوسته، آرد به دست آمده با تمام اجزا 
گندم باعث ایجاد یک سلسله مشکلاتی می شود. 
نخستین مشکل، اسیدهای چرب ضروری است که 
عمر ماندگاری آرد را به شدت کاهش داده و فساد 
آرد را تسریع می کند. به عنوان مثال تا هنگامی که 
گردو درون پوسته خود قرار دارد مدت زمان بیشتری 
می توان آن را نگهداری کرد اما هنگامی که از پوسته 
خود جدا می شود باید در جای خنک نگهداری شود 
تا چربی آن اکسید نشود. دقیقاً وقتی تمام اجزا جوانه 
گندم به همراه دانه گندم خرد می شــود این چربی 
آزاد شده با آزادسازی این چربی باعث اکسید شدن 
چربی و فساد آرد می شود؛ یعنی اگر عمر و ماندگاری 
آرد ۳ تا ۴ ماه باشــد به این شــکل به کمتر از ۴۵ 
روز کاهــش پیدا می کند.وی ادامه داد: تکنولوژی 
مورد نیاز برای استحصال آرد در روستا وجود ندارند 
از این رو پوســته که دارای ماده ای اســت که مانع 
جذب ویتامین ها و ریز مغذی ها می شود، همراه سایر 
بخش های دانه گندم آســیاب شده و تبدیل به آرد 
می شود.این کارشناس حوزه غلات با تاکید بر اینکه 
هنگام استحصال باید پوسته که آلورون است از دانه 
گندم جدا شود، ادامه داد: گندم از لایه های مختلفی 
تشکیل شده است. هر چه به سمت مغز گندم پیش 
برویم آرد رنگ روشن تری دارد. در این قسمت تجمع 
آندوسپرم وجود دارد که رنگ آرد آن سفیدتر است. 
این نوع آرد بیشتر برای مصارف شیرینی ها به ویژه 
شــیرینی های تر و خامه ای یا تولید ماکارونی مورد 
اســتفاده قرار می گیرد.هر نوع آرد با توجه به فرایند 
آن کاربرد خاصی دارد. مثلًا آرد سنگک دارای خمیر 
رقیق تر و به اصطلاح شل تر است در حالی که خمیر 

لواش سفت تر است.
بازار گرمی ��

۳۸۵ کارخانه آرد در کشور وجود دارد که با یک سوم 
ظرفیت فعالیت دارند. بنابراین به لحاظ زیرساخت 
و ماشــین آلات در این حوزه کشــور اشباع است. 
ماشین سازان برای فروش تجهیزات و ترغیب افراد 
به خرید به مسائلی روی می آورند که در نهایت به 
نفع تجاری ســازی فعالیت ها می شــود. مثلًا یکی 
از دروغ های تجاری اســتفاده از آرد کامل و توقف 
ریزش مو است. در این بستر برخی افراد با استفاده 
از ضعفــی و پیونــد زدن آن با موضوع دیگر به نفع 

سودهای کلان حرکت می کنند.
خدابخشــی با اشاره به تبلیغات موجود عنوان کرد: 
در تبلیغات اشــاره می شــود آرد سبوس دار یا کامل 
حامل ویتامین های گروه B است اما مطالعات نشان 
داده ویتامین ها در برابر حرارت یک ضریب پایداری 
داشته که در مقابل حرارت بیشتر از ۱۵۰ درجه از بین 
می روند. یا وقتی با کارشناســان این حوزه صحبت 

می شود متفق القول می گویند آرد کامل دارای فیبر 
است در حالی که مناسب نیست فیبر هم هر روز در 
جیره غذایی مورد استفاده قرار گیرد زیرا مشکلات 

گوارشی ایجاد می کند.
این کارشــناس حوزه کشــاورزی با بیان اینکه هر 
ماده غذایی بیش از نیاز استفاده شود تبدیل به سم 
در بدن می شــود، یادآور شد: نان ماده غذایی است 
که در کشور روزانه در ۲.۵ وعده مورد استفاده قرار 
می گیرد. جذب فیبر توســط دستگاه گوارش برای 
بدن دشــوار بوده و استهلاک سیستم گوارش را با 
این کار افزایش می دهیم. چنین مســائلی به طور 
مســتقیم به ســلامت جامعه مرتبط است و نباید با 

مسائل عوام پسند آن را دچار خدشه کنیم.
وی با تاکید بر اینکه کسی مخالف آرد کامل نیست، 
گفت: این موضوع باید از ابتدای زنجیره یعنی تولید 
گندم رخ دهد. اجباری شدن استاندارد ۱۰۴ یکی از 
بسترهایی است که ما را به آرد کامل رهنمود می کند.

تأمین ســلامت غذایی باید از مواد اولیه آغاز  ��
شود

این یک واقعیت اســت هنگام خوردن از نانی که 
در روســتا پخته شــده فقط با بخشــی از آن رفع 
گرســنگی می شــود اما هنگام مصرف نان لواش 
شــاید بعد از خوردن دو قــرص نان همچنان فرد 
احساس گرسنگی کند. خدابخشی در این خصوص 
توضیح داد: این مســاله بــه فرایند زنجیره گندم و 
آرد برمی گردد. یکی از مســائلی که در پخت نان 
مهم است تخمیر است. خمیر با گذشت زمان لازم، 
آماده پخت می شود. یکی از تقلب ها در بازار استفاده 
از جوش شــیرین در خمیر مایه های آماده اســت. 
حتی اگر بخواهیم به لحاظ علمی در این خصوص 
صحبت کنیم همان چوب یا هیزمی که درون تنور 
می سوزد کربن تولید می کند و با چسباندن خمیر به 
دیوار تنور کربن روی آن می نشیند. شاید هوای تازه 
روســتا سبب شده تا بیماری گوارشی افراد تشدید 
نشود.وی اظهار کرد: اگر قرار است سالم سازی در 
صنایع غذایی دنبال شــود باید در تمام محصولات 
باشد در این راستا اجباری شدن استانداردها و دامنه 
آن بسیار کارساز است. استاندارد سازی برای تأمین 
ســلامت غذایی جامعه باید از مــواد اولیه آن آغاز 
شود؛ به عنوان مثال در استفاده از کود و سموم باید 
حد مجاز تعریف شــود در حالی که این امر مهم در 
حال حاضر پیگیری نمی شود و دوز مشخصی برای 
مبارزه با آفات تعریف نشده است. کشورهای توسعه 
یافته برای تمام بخش های کشــاورزی استاندارد 
تعریف کرده اند.وی اظهار کرد: در هرم غذایی باید 
از اســتانداردهای اجباری آغاز کرد و اگر این گونه 
شــود دیگر شاهد ۳۰ درصد ضایعات نان در کشور 

نخواهیم بود.
تأثیر حرارت روی کیفیت نان ها ��

خدابخشــی در ادامه ســخنان خود به حفظ منابع 
مقوی در نان ها اشاره کرد و گفت: حرارت مستقیم 
و غیرمستقیم اهمیت زیادی در حفظ منابع غذایی 
هنــگام پخــت دارد. در مقطعی وزارت بهداشــت 
بســیاری از تنورهای نانوایی هــا را جمع کرد زیرا 
حرارت به نان باید به طور غیرمستقیم باشد. سنگ ها 
برای پخت نان باید متناســب داغ شوند و با تخمیر 
انجام شــده زمان پخت نان باید به حداقل برســد.

وی ادامه داد: سازمان ملی استاندارد در حال تدوین 

شاخص های استاندارد برای تنور نانوایی ها بوده که 
باید از سوی وزارت بهداشت اجرایی شود.خدابخشی 
گفــت: فــردی که در نانوایی کار می کند باید آنقدر 
مهارت داشــته باشــد که از بوی خمیر متوجه شود 

تخمیر کامل انجام شده و آماده پخت است.
تشریح مرفولوژی ساختمان دانه گندم ��

جوانــه گنــدم: جوانه حدود ۲ تا ۳ درصد وزن دانه را 
تشــکیل می دهد. با وجود ارزش غذایی بالایی که 
دارد، باقــی مانــدن جوانه در آرد، موجب ناپایداری 
آرد در طــول دوره نگهــداری و تغییرات در طعم و 
مــزه آرد و فراورده های حاصل از آن می شــود. به 
همین دلیل جوانه طی فرآیند آردســازی به عنوان 
محصول جانبی حذف می شــود. قابلیت نگهداری 
ضعیــف جوانه گنــدم، به دلیل وجود مقادیر بالای 
چربی های غیراشــباع و آنزیم های اکسیدکننده و 
هیدرولیزکننده به ویژه لیپواکســیژناز و لیپاز است. 
فعالیت این آنزیم ها محصول را مستعد به تخریب 
اســیدهای چرب ضــروری و ویتامین ها می کند. 
همچنیــن وجود جوانه در آرد بــه علت ناپایداری 
اســیدهای چرب موجود در آن، باعث تســریع در 
فرآیند فاسد شدن محصول نهایی و کاهش زمان 

قابلیت نگهداری آرد می شود.
ســبوس: حدود ۱۴ درصد از وزن دانه را تشــکیل 
می دهد و از 7 لایه متمایز تشــکیل شــده اســت. 
لایه های اولیه به نام های، اپیدرمیس، هیپودرمیس، 
مزوکارپ وآندوکارپ هســتند که جمعاً حدود ۳ در 
صــد وزن دانه را تشــکیل می دهنــد و دارای مواد 
معدنی زیادی می باشــند و اغلب ناخالصی ها جذب 
آنها می شــوند. لایه تستا )پوشینه( بعد از لایه های 
ذکر شده، قرار گرفته که حدود ۲ درصد وزن دانه را 
تشکیل می دهد و محل حضور رنگ دانه ها است. 
رنگدانه هــای موجود در این لایه تعیین کننده نوع 
 Nucellar رنگ دانه گندم هســتند. لایــه بعدی
نــام دارد و تقریبــاً غیر قابل نفوذ رطوبت اســت و 
آندوســپرم را در برابر رطوبت حفظ می کند. مقدار 
این لایه حدود ۲ درصد وزن دانه است.پایین ترین 
لایه، آلورون نام دارد که ســطح خارجی آندوسپرم 
)مغز دانه گندم( را در بر می گیرد. این لایه حدود 7 
درصد وزن دانه را تشکیل می دهد. وجود این لایه 
در آرد از کیفیــت نانوایی می کاهد زیرا لایه آلورون 
جایگاه اسید فیتیک است. این اسید با املاح معدنی 
مانند آهن، کلســیم، منیزیم، سدیم، پتاسیم، روی 
و… پیوند تشــکیل داده و مانع جذب آنها در بدن 
می شــود و کمپلکس تشکیل شده، اسید فیتیک- 
مواد معدنی از بدن دفع می شود. این امر در طولانی 
مــدت باعث ایجاد بیماری های غیر واگیردار مانند 
کم خونی، پوکی اســتخوان، دیابت و… می شود. 
سبوس علاوه بر اینکه منبع بسیار خوبی برای فیبر 
به شمار می آید، از نظر دارا بودن املاح و مواد معدنی 
هم حائز اهمیت است.آندوسپرم: قسمت عمده دانه 
را تشــکیل می دهد و بیشتر حاوی مواد نشاسته ای 
است که دیواره آنها از مواد پروتئینی تشکیل شده و 
داخل آنها گرانول های نشاسته قرار گرفته اند و تقریباً 
۸۳ تا ۸7 درصد از وزن دانه را تشــکیل می دهند. 
آندوســپرم حدود ۱۰ تــا ۱۵ درصد پروتئین دارد و 
بخش قابل توجهی از آن نشاسته است اما بر خلاف 
سبوس، مقدار مواد معدنی آن بسیار کم و حدود ۴ 

درصد است.

نمایندگان در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
مواد ارجاعی کمیســیون تلفیق، بندالحاقی ماده ۲۹ لایحه برنامه هفتم را 
به تصویب رســانند و بر این اســاس نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با 
متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان در طول اجرای برنامه هفتم توســعه 
موافقت کردند که بر اســاس آن حقوق بازنشســتگان به ۹۰ درصد حقوق و 

فوق العاده های مستمر مشمول کسور شاغلان مشابه و همطراز می رسد.
بندالحاقی- به منظور عدالت در پرداخت حقوق شــاغلان و بازنشســتگان 
و نیز منتاســب ســازی حقوق بازنشستگان با ۹۰ درصد حقوق و فوق العاده 

های مســتمر مشــمول کسور شاغلان مشابه و همطراز، دولت مکلف است 
تا پایان ســال ســوم برنامه اقدام لازم را به عمل آورد این افزایش از ســال 
۱۴۰۳ در ســال اول معادل ۴۰ درصد و در ســال های دوم و ســوم هر کدام 
۳۰ درصد ما به التفاوت تا ۹۰ درصد یاد شــده خواهد بود. آئین نامه اجرائی 
این بند به تصویب هیئت وزیران می رسد.در این جلسه محمدباقر قالیباف 
هم اظهار کرد: متناســب ســازی حقوق بازنشستگان بین دولت و مجلس 
شورای اسلامی و شخص بنده و سازمان برنامه و بودجه قطعی شده است که 
حقوق بازنشستگان ۹۰ درصد حقوق شاغلان باشد.وی اضافه کرد: خواهش 

دوستان در دولت این بود که این کار در طول پنج سال اجرایی شود و اولویت 
در سال اول بیشتر برای افراد ضعیف تر باشد؛ من در جلسه کمیسیون تلفیق 
هم صحبت کردم اما به هرحال دوســتان در تلفیق تصویب کردند که این 

موضوع در طول سه سال اجرایی شود؛ در اینجا اختلاف نظر وجود دارد.
قالیباف با اشاره به صحبتهای منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه که گفت 
این بند از لایحه دوباره به کمیسیون تلفیق ارجاع شود، اظهار کرد: با توجه به 
این که این بند قبلًا به کمیسیون تلفیق ارجاع شده است مجدد ارجاع نخواهد 

شد ان شاءالله موضوع در تدوین آیین نامه توسط دولت اصلاح می شود.

موافقت مجلس با همسان سازی حقوق بازنشستگان و شاغلان

مریم فکری
روزنامه نگار
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موافقان 
تشکیل وزارت 

بازرگانی با 
اشاره به 

کارنامه ناموفق 
وزارت صمت و 
چالش مداوم 

دولت و مجلس 
در قالب سؤال 
و استیضاح بر 

این وزارت خانه، 
بر تفکیک 
وظایف ابر 
وزارت خانه 

صمت تأکید 
دارند. زیرا 

اساساً مدیریت 
وزارت خانه ای 
که متولی 30 
درصد تولید 

ناخالص داخلی 
کشور است، 

سخت یا حتی 
می توان گفت 
ناممکن است

 هر ساله در آستانه سالگرد تصویب قانون کار و در آغاز مذاکرات مزدی 
شورای عالی کار و کمیته مزد از پایان فصل پاییز، شاهد اظهارنظرهای 
جســته وگریخته نمایندگان کارفرمایی در داخل و خارج شــورای عالی 
کار از یک بخش ماده ۴۱ قانون کار در تعیین حداقل دستمزد هستیم؛ 
بخشی که در آن تفکیک حداقل مزد بین مناطق و صنایع مختلف به 
رســمیت شناخته شده اســت. با این حال دردسرهای اجرای آن چنان 
است که خود دولت با گرایش آشکار کارفرمایی نیز نسبت به اجرای آن 

تمایل جدی نشان نمی دهد.
منطقه ای شدن مزد قابلیت تبدیل به ضد خود را دارد! ��

یکی از مواردی که به طور عمده درمورد مزد منطقه ای مطرح می شود، 
این است که در صورت اجرای آن، سبدهای معیشتی با وزن ها و مبالغ 
متفاوت در استان های مختلف جمع بندی شده و حداقل دستمزد بر آن 
مبنا در نظر گرفته می شود.طرف کارفرمایی عمدتاً مدعی است که مزد 
منطقه ای باعث افزایش اشــتغال در خارج تهران )و برخی اســتان های 
برخوردار( می شود و از سوی دیگر، توان کارفرما در خارج پایتخت برای 
پرداخت مزد نیز افزایش خواهد یافت. در این شــرایط به نظر می رســد 
بسیاری از متغیرهای مربوط به محاسبه و تعیین دستمزد مورد مطالعه 
قرار گرفته اســت، اما آنچه که نمایندگان کارفرمایان در شــورای عالی 
کار را مجــاب کــرده تا به حمایت تمام قد از مزد منطقه ای تمایل یابند، 
بیشــتر این اســت که تصور آنان پرداخت مزد کمتر به کارگر در صورت 
اعمال مزد منطقه ای است.یک منشاء این ساده انگاری این است که بنابر 
تصور آنان درآمد کارفرمایان در خارج استان تهران کمتر از کارفرمایان 
حاضر در استان پایتخت است. منشاء دیگر این ساده انگاری این است 
که از نظر مخارج و ســبد معیشــت، )آن هم صرفاً به دلیل تمایز هزینه 
اجاره مسکن برای کارگران در خارج تهران و دیگر استان های برخوردار( 
می توانند با دستمزد کمتر نیز حداقل معاش لازم را داشته باشند.از دلایل 
دیگر این ساده انگاری این است که هزینه درمان و آموزش در محاسبه 
سبد حداقل معیشت، صرفاً هزینه نهایی درنظر گرفته می شود و هزینه 
جابه جایی و حمل و نقل لازم برای دسترســی به خدمات آموزشــی و 
خدمات درمانی با کیفیت در استان های محروم درنظر گرفته نمی شود. 
یک خانوار در مناطق محروم برای دسترســی فرزندش به تحصیلات 
دانشگاهی حتماً باید هزینه جابه جایی بالایی را تقبل کند و در غیر این 
صورت فرزند از تحصیل باز می ماند. از سوی دیگر، برای دسترسی به 
درمان هر بیماری جدی در بسیاری از استان ها، هزینه بالای رفت و آمد 
به مراکز درمانی با کیفیت نیز پرداخته شود.ساده انگاری دیگر این است 
که مبنای محاســبه مزد در مناطق عمدتاً برعکس به جای کاســتن از 
مزد، در فیش حقوقی بسیاری از اقشار موجب افزایش دریافتی می شود. 
»فوق العاده مناطق محروم« یا ردیف »فوق العاده صعب المعیشه« چه 
برای افراد بومی چه برای نیروی کار غیربومی در بیشتر مشاغل رسمی 
در حوزه بهداشــت، آموزش و ســایر خدمات )از جمله نیروهای مسلح( 
وجود دارد. معلمان، پزشکان، پرستاران و نظامیان بر این مبنا گاه بیشتر 
)و حداقل برابر( نسبت به هم دریافت می کنند. با این حال، تصور و تعریف 
جریان کارفرمایی نسبت به منطقه ای شدن مزد این است که کارگران 
در مناطقی باید کمتر دریافت کنند. این درحالی است که کارگرانی که 
در مناطق کوهستانی و بدمسیر یا در استان های بسیار گرم و خشک و 
فاقد امکانات رفاهی کار می کنند، به منظور برقراری عدالت، باید دریافتی 

بیشتری هم داشته باشند.
تبعات ساده انگاری مزد منطقه ای چیست؟ ��

علیرضا حیدری )نایب رئیس اتحادیه پیشکسوتان جامعه کارگری( به 
اشاره به اینکه ساده انگاری درباره مزد منطقه ای تبعات دارد، اظهار کرد: 
ما در گذشــته تجربه مزد منطقه ای را داشــتیم. در سال ۱۳۴۹ در ایران 
طبــق مصوبــه دولت وقت برای مناطق و صنایع مختلف مزد متفاوتی 
تصویب شد. آن تجربه چنان شکست خورد که تنها یکبار تست شد و 
دیگر این تجربه مورد آزمون قرار نگرفت. نظام تصمیم گیری مزد دیگر 
بعــد از آن تصمیــم گرفت فقط در چهارچوب مزد ملی تصمیم بگیرد.

وی افزود: این نشان می دهد که ساختار اقلیمی و جغرافیایی و سیاسی 
کشور ما نمی تواند این تجربه را هضم کند. اساساً کشورهایی که دارای 
مزد منطقه ای هستند، باید دارای وسعت بسیار زیاد باشند. کانادا، ایالات 
متحده آمریکا، روسیه، چین، برزیل و امثال این کشورها از وسعت قابل 
ملاحظه ای حتی در قیاس با کشوری مثل ایران هستند و نظام ایالتی 
آن ها به گونه ای اســت که هر ایالت و اســتان برای خود یک دولت در 
مقیاس با ایران دارد و شرایط حکمرانی در چنین جغرافیایی اقتضائات 
متفاوتی در مقایسه با ما دارد.حیدری تصریح کرد: نتایج نامناسبی که 
مزد منطقه ای برای ایران دربرداشت، باعث شد تا چند دهه کسی از این 
گزینه صحبت نکند. موسسه پژوهشی کار و تأمین اجتماعی که یک 
نهاد رسمی زیر نظر وزارت کار است، خود سال ها پیش تحقیقی انجام 
داده و مثبــت بــودن هرگونه اجرای مزد منطقه ای را باوجود اینکه یک 
نهاد بی طرف نسبت به طرفین کارگری و کارفرمایی بود، تأیید نکرد.
این کارشناس حوزه روابط کار افزود: در اقتصادی مانند ایران که تمام 
شاخص های مربوط به تحولات اقتصادی بی ثبات هستند، شرط بستن 
روی اســب مزد منطقه ای اشــتباهی جبران ناپذیر است که تغییراتی 
غیرقابل پیش بینی را رقم می زند. کارفرمایان عمدتاً تنها درمورد نیروی 
کار ساده و کاملًا غیرماهر می توانند مزد منطقه ای تعیین کنند. اما شرایط 
به گونه ای اســت که بخش قابل ملاحظه ای از نیروی کار کشــور در 
کارگاه های مختلف دیگر نیروی کار ساده نیستند. این درحالی است که 
اگر کارگر ماهر و نیمه ماهر برای دریافت مزد مهاجرت کند، انتظارات 
مزدی آن به خاطر شرایط بومی نه تنها برخلاف تصور کارفرمایان کمتر 

نیست، بلکه انتظاراتش بیشتر هم خواهد بود.
وی در پایان تصریح کرد: مزد منطقه ای تنها در برخی مناطق آن هم 
در حوزه کارگران ساده و کاملًا بومی می تواند به سود کارفرما واقع شود 
که بخش اندکی از نیروی کار کشور را شامل می شود. در شرایطی که 
با اقدام نسنجیده شورای عالی کار و دولت در تصویب مزد نصف تورمی 
سال ۱۴۰۲، در بسیاری از کارگاه ها به دلیل پایین بودن مزد رسمی از نرخ 
تعادلی بازار کار، خود نیروی کار ماهر و نیمه ماهر و حتی گاهی نیروی 
کار ساده با چانه زنی و تهدید به ترک کارگاه مزد بیشتر طلب کرده است، 
به نظرم سخن گفتن از سودمندی مزد منطقه ای یا موفقیت آن حتی برای 
کارفرمایان نیز اظهارنظری ناصحیح و غیرکارشناسی محسوب می شود.

تبعاتِ ساده انگاریِ »مزد منطقه ای«
نگاهروز

شنبه
 4 آذرماه 1402 
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شماره 338

سمیه رسولی
روزنامه نگار

 »ادغـام«
  عامـل 
»رشد اقتصادی 
منفـی «

 ۳۰ درصد اقتصاد کشور
 در دست وزارت صمت

گــروه اقتصــادی: وزارت صمت درحــال حاضر به 
تنهایی متولی ۳۰ درصد اقتصاد کشــور اســت و 
برخی کارشناســان معتقدند درچنین شــرایطی 
بــرای ارتقای عملکرد، وزارتخانه بزرگ صمت با 
مســئولیت های متعدد باید به دو وزارتخانه تبدیل 

شود.
رســیدگی به گزارش کمیسیون اجتماعی درباره 
لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی از جمله مواردی 
است که در دستورکار نمایندگان مجلس در هفته 
جاری قرار گرفته اســت. امــا هدف دولت از این 

لایحه چیست و چرا به تصویب آن اصرار دارد؟
بررســی تاریخ سیاست گذاری اقتصادی و تجاری 
ایران نشــان می دهد، شــروع دهه ۹۰ با ادغام 
وزارت خانه های »صنعت و معدن« و »بازرگانی« 
و تشکیل وزارت »صنعت، معدن و تجارت« همراه 
بــود. تصمیمــی که به دلیل پیوســتگی و ارتباط 
مســائل حوزه تولید و تجــارت، باهدف تمرکز و 
هماهنگ ســازی، سیاســت گذاری در این حوزه 
در راســتای پیشرفت اقتصادی کشور انجام شد. 
هدفی که بر اساس کارنامه وزارت »صنعت، معدن 
و تجارت« در ۱۰ سال گذشته به هیچ وجه محقق 

نشده است.
بر اســاس نظر کارشناسان، مهم ترین علت عدم 
تحقــق اهــداف در نظر گرفته شــده برای ادغام 
وزارت خانه های »صنعت و معدن« و »بازرگانی«، 
گستردگی وظایف در وزارت خانه تازه تأسیس بود؛ 
به عبارتی تجمیع اهداف ترسیم شده در حوزه های 
تولید، تجارت خارجی، تأمین مواد اولیه و کالاهای 
اساســی و تنظیم بازار در یک وزارت خانه، شــاید 
موجب وحدت رویه شــود، اما سیاســت گذاری، 
مدیریت و نظارت این بخش ها را بســیار دشــوار 
می کند. البته با اضافه شدن تحریم بانک مرکزی 
ایــران و تمام فرآیندهــای بین المللی انتقال پول 
به تحریم های گذشته، چالش های وزارت صمت 
در حوزه های صنعت و تجارت نیز دوچندان شد.

۲۷ مورد از ۹۰ رشته فعالیت کشور در حوزه  ��
وزارت صمت است

گفتنی است، از ادغام وزارت خانه های »صنعت و 
معدن« و »بازرگانی« و تشکیل وزارت »صنعت، 
معدن و تجارت«، بیشترین استیضاح و جابه جایی 
چــه در ســطح وزرا و چه در ســطح مدیران، در 
ایــن وزارت خانه رقم خورده اســت. رضا فاطمی 
امین وزیر سابق صمت در دفاعیات خود در جلسه 
اســتیضاح گفته بــود: »وزارت صمت ۳۰ درصد 
اقتصاد کشــور را پوشــش می دهد، به عبارتی ۹۰ 
رشته فعالیت در کشور وجود دارد که ۲7 مورد آن 
در حوزه این وزارتخانه اســت و با وجود این تنوع 
فعالیت ها، از زمان تشکیل این وزارتخانه تاکنون 
فقط یک وزیر به مدت چهار ســال به مدیریت در 

این وزارتخانه پرداخته است.«
رشد اقتصادی منفی، نتیجه یک دهه ادغام ��

عــلاوه بر این اظهارات، بررســی کارنامه وزارت 
صمت در ۱۰ سال گذشته حکایت دارد؛ گستردگی 
وظایــف وزارت صمت ازیک طرف و چالش های 
ایجاد شــده به دنبال تحریم ها از طرفی دیگر، در 
طــول دهه ۹۰، باعث عدم تمرکز این وزارت خانه 
بر فعالیت های تولیدی، صنعتی و تجاری کشــور 

شــده، به طوری که بر اساس اطلاعات مرکز آمار 
ایران رشــد اقتصادی کشــور در دهه ۹۰ حدود ۱ 
درصد به ثبت رسیده است. همچنین رشد محصول 
ناخالص داخلی و ارزش افزوده فعالیت های حوزه 
صنعت و معدن نیز در همین مدت به ترتیب منفی 
۲.۴ و منفی ۱.7 گزارش شــده اســت.از طرفی، 
عدم تناســب میــان عرضه و تقاضــا کالاهای 
اساســی و پرمصــرف مــردم در مقاطع مختلف، 
به هم ریختگی و عدم تنظیم بازارها، عدم حمایت 
از مصرف کننــده، همگی حکایت از ناموفق بودن 
ادغام وزارت خانه های بازرگانی و صنعت و معدن 
دارد.در همین خصوص، رضا غلامی کارشــناس 
اقتصادی در گفت وگو با مهر با اشــاره به تحمیل 
ضرر و هزینه های اضافی به مصرف کننده نهایی 
در شــرایط فعلی توضیــح داد: وقتی در صنعت و 
تولید کشــور انحصار وجود داشــته باشد، یعنی در 
صنایع بزرگ مانند فولاد و خودروســازی و حتی 
تولیــد روغن نباتی، چند شــرکت محدود وجود 
داشــته باشد، باید ساختاری برای نظارت و تعیین 
قیمــت نهایی، مســتقل از بخش صنعت و تولید 
وجود داشــته باشد.وی ادامه داد: در شرایط فعلی، 
تولیدکننده هزینه های اضافی را به راحتی در قالب 
حساب ها، به مصرف کننده نهایی تحمیل می کند؛ 
مصرف کننــده نیــز به دلیل نیــاز خود و وضعیت 
انحصــاری، مجبــور به تهیه کالا با قیمت موجود 
اســت؛ از طرفی وزارت صمــت به دلیل ماهیت 
حمایت از تولید خود، نمی تواند به درســتی از حق 
مصرف کننــده دفاع کنــد. به عنوان مثال در مورد 
گران فروشــی یکی از شــرکت های تولیدکننده 
خــودرو به صــورت قطعات منفصلــه، علی رغم 
شکایت ســازمان حمایت، این شکایت همچنان 

بی نتیجه مانده است.
غلامی در مورد مســئله دیگری که در خلأ وجود 
وزارت بازرگانی رخ می دهد، گفت: در حال حاضر 
افــرادی صادرات انجام می دهند و به منظور عدم 
تحویل ارز حاصل از صادرات خود به سامانه نیما، 
رأســاً و بدون در نظر گرفتن نیاز و شــرایط ارزی 
کشــور، درخواست واردات کالا به کشور می کنند 
و در نتیجه این مسئله موجب فشار به منابع ارزی 
کشور می شــود.وی در پایان اظهاراتش در مورد 
اهداف تشــکیل و وظایف وزارت بازرگانی گفت: 
وزارت بازرگانــی با نظــارت بر واردات به کنترل 
منابع ارزی کمک می کند، همچنین تأسیس این 
وزارت خانــه به مدیریــت تجارت خارجی کمک 
خواهــد کــرد و نهایتاً با ایجاد تمرکز در وظایف و 
یکپارچگی سیاست گذاری تجارت خارجی کشور، 
سرمایه گذاری خارجی و درآمدهای کشور افزایش 
خواهد یافت، مســائلی کــه تاکنون مورد غفلت 

وزارت صمت قرار گرفته است.
تلاش دولت ها برای احیای وزارت بازرگانی ��

بر این اســاس، دولت های دوازدهم و ســیزدهم 
به دنبال تفکیک و کوچک ســازی ابَرَ وزارت خانه 
صمت بودند که این طرح در دولت قبل به نتیجه 
نرســید، اما لایحه »تشــکیل وزارت بازرگانی«، 
مجدداً در دولت ســیزدهم پیگیری شــد و کلیات 
آن در یــک ماده واحــده و ۶ تبصــره به تصویب 
مجلس شــورای اسلامی رســید.بر اساس این 

لایحه، به منظور تمرکز سیاست گذاری، راهبری، 
برنامه ریزی، نظارت و ســاماندهی امور مرتبط با 
حــوزه بازرگانی و تنظیم بازار، با تفکیک اهداف، 
مأموریت هــا و وظایف مربوط به امور بازرگانی از 
وزارتخانه هــای صنعت، معدن و تجارت و جهاد 
کشاورزی، »وزارت بازرگانی« تشکیل خواهد شد.

۶ هدف تشکیل وزارت بازرگانی ��
همچنین علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در اظهاراتی مهم ترین مزیت ها و اهداف تشکیل 
وزارت بازرگانی را به این شرح بیان کرد: »تقویت 
و تجمیــع ابزارهای نظارتی دولت بر بازار، کنترل 
مؤثرتر قیمت ها، تســهیل تجارت و رونق تجارت 
خارجی، سیاســت گذاری واحد و چابکی در امور 
بازرگانی و حمایت جدی تر از مصرف کننده از جمله 
دلایل دولت برای تشکیل وزارت بازرگانی است.«

موافقــان و مخالفان لایحــه ایجاد وزارت  ��
بازرگانی چه می گویند؟

امــا ازآنجایی که هر طــرح و لایحه ای موافقان 
و مخالفانــی دارد، ایــن لایحه نیــز از این قاعده 
مستثنا نیست و موافقان و مخالفان نظرات متفاوتی 
نسبت به تشکیل وزارت بازرگانی دارند. مخالفان 
با تأکید بر پیوستگی امور مربوط به تولید، صنعت و 
واردات، تفکیک این امور و تشکیل دو وزارت خانه 
برای هدایت این بخش ها را، همراه با تشــتت در 
وظایــف و نابســامانی در امــور مربوط به تولید و 
تأمین کالاهای اساســی می دانند. از طرفی این 
افراد تشــکیل وزارت بازرگانی را مخالف برنامه 
ششــم توسعه دانسته و معتقدند این اتفاق موجب 
بزرگ شــدن دولت می شود.ولی موافقان تشکیل 
وزارت بازرگانی با اشاره به کارنامه ناموفق وزارت 
صمــت و چالش مــداوم دولت و مجلس در قالب 
ســؤال و استیضاح بر این وزارت خانه، بر تفکیک 
وظایــف ابر وزارت خانــه صمت تأکید دارند. زیرا 
اساساً مدیریت وزارت خانه ای که متولی ۳۰ درصد 
تولید ناخالص داخلی کشور است، سخت یا حتی 

می توان گفت ناممکن است.
اداره وزارت صمت توسط یک وزیر غیرممکن  ��

است
در همین رابطه حســن حســن خانی کارشناس و 
پژوهشــگر اقتصــادی در گفت وگو با مهر ضمن 
تأکیــد بر ضرورت تفکیک وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت گفت: چگونــه یک وزارتخانه با حجم 
وظایف و تصمیم گیری بســیار بالا در حوزه های 
گوناگون توســط تنها یک شــخص یعنی وزیر 

مربوطه اداره شود و در همه امور موفق باشد؟!
وی توضیح داد: تجمیع امور و وظایف حوزه های 
مختلفــی نظیر صنایــع کوچک و بزرگ، کنترل، 
نظــارت و مدیریت بازار، واردات کالا و مواد اولیه 
تولیــد به حــدی وزارت صمت را بزرگ کرده که 
مدیریت آن توسط یک شخص غیرممکن است.

حسن خانی در پاسخ به مخالفان تفکیک وظایف در 
وزارت صمت گفت: ادغام وزارت خانه های صنعت 
و معدن و بازرگانی منجر به کوچک ســازی دولت 
چه از نظر نیروی انسانی و چه از نظر اماکن نشده 
است و عملًا فقط یک شخص، وزیر دو وزارتخانه 
شــده است. از سوی دیگر، تفکیک سازی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نیز به همین صورت بوده 

و تغییرات به وجود آمده مربوط به اضافه شدن یک 
وزیر و چند معاون است و ساختمان ها، کارمندان 
و غیره یکسان خواهد بود.وی با تأکید بر مدیریت 
بهتــر یک وزارت خانــه کوچک تر گفت: تفکیک 
وزارت خانه صمت، نقش بسزایی در متمرکز کردن 
وظایــف و مســئولیت های مربوط به هر حوزه را 
خواهد داشــت و اهداف ترســیم شده برای حوزه 
تولیــد، تجارت و مدیریت بازار که در ســال های 

گذشته محقق نشده، دست یافتنی شود.
انگیزه واردات کالا ارتباطی به تشکیل وزارت  ��

بازرگانی ندارد
این کارشناس اقتصادی با بی پایه و اساس خواندن 
اســتدلال ها در مورد تبدیــل وزارت بازرگانی به 
وزارت واردات گفــت: انگیــزه لازم برای واردات 
کالا صرفــاً با تشــکیل وزارت بازرگانی به وجود 
نخواهد آمد؛ در واقع وابســتگی به واردات برای 
کالاهای اساســی و نیاز صنایع و بخش تولیدی 
کشور بر واردات برای تأمین مواد اولیه، علت اصلی 

واردات کالا به کشور است.
وی ادامــه داد: عــلاوه بر این، نقش اقداماتی که 
منجر به عدم تناسب میان قیمت تمام شده اقلام 
در داخل و قیمت موجود در خارج از کشــور وجود 
دارد، پررنگ تــر از تشــکیل وزارتخانه بازرگانی 
اســت؛ یعنــی بالا رفتــن بی رویــه قیمت ها در 
افزایــش تقاضا برای واردات کالا نقش اساســی 
دارد؛ بنابراین صرف تشکیل وزارت بازرگانی رشد 
قابل توجهــی را در واردات کالا ایجــاد نمی کند و 
نیاز کشــور تعیین کننده میزان افزایش یا کاهش 

واردات کالا است.
حســن خانی در بخش پایانــی اظهاراتش گفت: 
به هرحال به نظر می رسد که تفکیک این وزارتخانه 
یک تفکیک بســیار مهمی است که در سال های 
متمادی هم تجربه تشکیل وزارت بازرگانی و هم 
تجربه ادغام آن را داشــته ایم و تجربه نشان داده 
که در هر کدام از این حالت ها هم زمان ایرادات و 
مزایایی دارد. اما به عقیده کارشناسان این حوزه، 
در هر دو مدل پیاده شده چندان بهره وری مطلوب 
یا ناکارآمدی ایجاد نشــده اســت؛ بلکه تأثیر مهم 
و اساســی در تفکیک ایــن وزارتخانه در کاهش 
وظایف و مسئولیت های آن است.بر اساس آنچه 
از گستردگی وزارت صمت مطرح شد، کارشناسان 
اقتصادی ضمن تأیید برخی از چالش های تشکیل 
وزارت بازرگانی معتقدند که در راســتای پیشبرد 
امور و سیاست گذاری های انجام شده برای ارتقای 
مدیریت، عملکرد بهتر و نظارت دقیق تر در این حوزه 
می توان وزارتخانه بزرگ صمت با مسئولیت های 
متعدد را به وزارتخانه های کوچک تری تبدیل کرد.
به نظر می رسد، با توجه به شرایط اقتصادی کشور 
و شــرایطی بین المللــی، تمرکز بر وظایف متعدد 
وزارت خانه ای که به عنوان متولی حدود یک سوم 
اقتصاد کشــور شــناخته می شود، راهکاری است 
که تا حدودی ناکارآمدی وزارت صمت را جبران 
کنــد؛ به عنوان مثال با توجه بــه عضویت ایران 
در بریکس و ســازمان همکاری های شانگهای، 
تمرکز بر تجارت با کشورهای موردنظر، می تواند 
 بازارهای ازدست رفته در سال های گذشته را احیا

 کند.

عســگریان معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
گفتگو با برنامه روزی نو اظهار داشــت: ۶۱ میلیون نفر از مردم تحت پوشــش 
کالابرگ های حمایتی قرار دارند که اگر از یارانه خود مبلغ دویست هزار تومان 
خرید کنند، صد و بیســت هزار تومان تشــویقی می گیرند که قیمت ۱۱ قلم به 
سال ۱۴۰۱ محاسبه می شود.عسگریان افزود: دولت طرح های مختلف حمایتی 
دیگری را هم در نظر دارد؛ از آن جمله حمایت از کودکان ۶ ماهه تا ۶ ساله ایی 
است که نیازمند تقویت غذایی هستند و توسط وزارت بهداشت در کل کشور 
توســط خانه های بهداشت شناســایی و به وزارت رفاه معرفی می شوند.وی با 

اشاره به شاخص های مدنظر وزارت بهداشت درخصوص شناسایی کودکانی که 
نیازمند حمایت تغذیه ایی هستند بیان داشت: لاغری مفرط، کم وزنی، کوتاهی 
قد و اندازه دور ســر در بازه های زمانی توســط بهورزان در همه مناطق شهری، 
روستایی و عشایر شناسایی می شود تا بعد از معرفی به وزارت رفاه، سرپرستان 
آنها شناسایی شده و مبلغ یک میلیون تومان یارانه تغذیه به حساب آن ها واریز 
می گردد.معــاون رفــاه و امور اقتصادی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
ادامه یادآور شد: مبلغ یک میلیون تومان به ازای هر فرزند بین دهک ۱ تا ۵ و 
دهک های ۶ تا 7 مبلغ ۶۰۰ هزار تومان به اضافه مبلغ یارانه واریز خواهد شد اما 

فقط برای استفاده و خرید مواد درنظر گرفته برای کودک می باشد.وی این مبلغ 
را اعتباری دانست و تصریح کرد: به غیر از خرید ۱۱ قلم کالا، سبزیجات شامل 
سیب و سیب زمینی، کدو و خرما و دانه های مغذی شامل بادام، پسته، گردو و 
بلغور هم به اقلام کالاهای اساسی این خانوار اضافه خواهد شد.عسگریان واریز 
این مبالغ را تا بهبود ســلامت کودکان اعلام کرد و گفت: هر ســه ماه وضعیت 
رشد کودکان ارزیابی می شود، در صورت بهبود، روند واریز این اعتبار ادامه خواهد 
داشــت و در صورت عدم ارزیابی مثبت، مشــاوره هایی از طرف وزارت بهداشت 

برای رفع مشکل در نظر قرار خواهد گرفت.

یارانه جدید به حساب چه کسانی واریز شد؟
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برقی سازی صنعت خودروسازی یکی از برنامه های جدید وزارت صمت 
اســت که اخیراً به صورت ویژه ای آن را دنبال می کند. هدفی که به نظر 
می رســد شــبیه به واردات خودرو صرفاً شوآفی برای دولت و در بهترین 

حالت ایجاد بازاری جدید برای محصولات چینی باشد.
مســئولان دولت از چند ماه پیش شــوی تبلیغاتی گســترده ای را برای 
خودروهای تمام الکتریک و برقی سازی صنعت خودروسازی آغاز کرده اند. 
این مورد در دومین نمایشــگاه تحول صنعت خودرویی که هفته گذشته 
برگزار شد بیش از هر زمانی قابل مشاهده بود؛ طوری که هدف از برگزاری 

این نمایشگاه، نشان دادن دستاوردهای برقی خودروسازان اعلام شد.
با این حال به نظر می رسد این اقدام نیز همچون موضوع واردات خودرو 
شــوآفی بیش نیســت و دولت در این زمینه هم ســعی دارد بدون آنکه در 
عمل اقدامی انجام دهد برقی سازی صنعت خودروسازی را به نام خود بزند.
این در حالی اســت که زیرســاخت های لازم برای حرکت به این سمت 
همچنان وجود ندارد و مشــخص نیســت که دولت با چه ســاز و کاری 
می خواهد برقی سازی صنعت خودرو را عملی کند. گذشته از ضعف های 
صنایع خودروسازی و قطعه سازی، از لحاظ تأمین برق و ایجاد جایگاه های 
شارژ خودروی برقی برنامه ای به چشم نمی خورد و دولت ابراهیم رئیسی 
صرفاً برای اینکه نشان دهد از اتفاقات روز جهان عقب نمانده، صرفاً به 
ارائه چند شــعار و نمایش چند خودروی نقص دار در نمایشــگاه ها بسنده 

کرده است.
توافق بر سر تأمین ارز واردات خودروهای برقی! ��

محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی، از توافق با وزیر صمت برای 
تأمین ارز واردات خودروهای برقی خبر داد.

وی بر تأمین یک میلیارد یورو برای نیازهای شهرداری پایتخت و همچنین 
یک میلیارد یورو ارز به منظور واردات خودرو، ون، اتوبوس، تاکســی و 

موتورسیکلت های برقی تأکید کرد.
این تأمین ارز در حالی صورت گرفته که کالاهایی نظیر نهاده های دامی، 
دارو، شــیر خشــک و ... که جزو کالاهای استراتژیک و حیاتی به حساب 
می آیند به بهانه کمبود منابع ارزی در ایران کمیاب شده اند. اما برقی سازی 
صنعت خودروسازی کشور که صرفاً در حد شعار باقی مانده فوراً در اولویت 

تخصیص ارزی قرار گرفت.
از سوی دیگر، یکی از فروضی که در این مورد مطرح می شود، نگرانی در 
مورد ناترازی بنزین و حامل های سوخت از سوی دولت است. با توجه به 
قیمت پایینی که بنزین و سایر فرآورده های نفتی در داخل کشور دارند، 
میزان مصرف آن بسیار بالاتر از حد معمول است. بنابراین دولت به فکر 

کاهش مصرف سوخت از طریق برقی سازی سیستم حمل ونقل است.
برای بررسی این موضوع باید در نظر داشت که یک میلیارد یورو ارز تأمین 
شده، شاید برای واردات اتوبوس، ون و موتورسیکلت های برقی به صورت 

محدود قابل قبول باشد؛ اما برای خودروهای سواری این گونه نیست.
مجله نیویورک تایمز، میانگین قیمت خودروهای الکتریکی در بازار جهانی 
را برای انتها سال ۲۰۲۲ حدود ۵۶ هزار یورو اعلام کرد که این یعنی ۲.۸ 
برابر بالاتر از سقف قیمت واردات ۲۰ هزار یورو برای هر خودرو! حتی در 
صورتی که سقف واردات این خودروها برداشته شود، با یک میلیارد یورو 
ارزی که بانک مرکزی تخصیص داده است، تنها می توان نزدیک به ۱۸ 

هزار دستگاه خودروی برقی وارد کشور کرد.
طبق آخرین آمار حدود ۲۲ میلیون دســتگاه خودرو در ســال ۱۴۰۱ در 
خیابان های کشور تردد می کردند که با فرض جایگزینی ۱۸ هزار خودرو 
برقی با آن ها، تأثیر چندانی روی مصرف بنزین و آلودگی شهرها مشاهده 
نخواهد شد. بنابراین برای برقی سازی ناوگان حمل ونقل کشور از سوی 

واردات، نیاز به منابع عظیم ارزی است.
قطعه سازان کجای ماجرا قرار می گیرند؟ ��

فرض دیگر آن است که خودروسازان داخلی به سمت تولید محصولات 
تمــام الکتریــک حرکت کننــد. لازمه تولید محصــولات الکتریکی، 
ســرمایه گذاری گسترده در بخش طراحی پیشرانه، بدنه و پلتفرم خودرو 
بوده که در تمامی این زمینه ها، بخش قطعه سازی نیز باید هم گام با سایر 

بخش ها پیش برود.
قطعه ســازانی که در حال حاضر، نمی توانند طلب خود را به صورت تمام 
و کمال از خودروساز داخلی دریافت کنند و با مشکلات عدیده ای طرف 
هستند، باید برای تولید قطعات جدید و به روز، تحقیق و سرمایه گذاری 

عظیمی انجام دهند.
حتی در صورتی که خودروســازان توانایی حرکت به ســمت برقی سازی 
را داشــته باشــند، باید بتوانند قطعه ساز را نیز با خود همراه کنند که کمی 
بعید به نظر می رسد. بنابراین احتمالًا خودروسازان پس از مدتی مجبور 
به تأمین قطعات مورد نیاز خود از کشورهایی همچون چین خواهند شد و 
در این صورت، ضربه اصلی را قطعه سازان متحمل خواهند شد.نکته ای 
که طی هفته گذشته و در نمایشگاه خودرو تهران نیز کاملًا واضح و آشکار 
بود و آن، ورود گسترده محصولات چینی به اسم ایجاد تحول در صنعت 
خودروی ایران بود.اما در ادامه موسسه تحلیلی کانالیس در آخرین گزارش 
خود در مورد بازار جهانی خودروهای الکتریکی تخمین می زند که در نیمه 
اول سال ۲۰۲۱، تعداد ۲.۶ میلیون وسیله نقلیه الکتریکی و هیبریدی در 
سطح جهانی فروخته شده که نسبت به نیمه اول سال ۲۰۲۰ افزایش ۱۶۰ 
درصدی نشان می دهد. رشد فروش خودروهای برقی در سال ۲۰۲۱ بسیار 
بیشتر از کل بازار جهانی خودرو بوده که ۲۶ درصد افزایش داشته است.

گزارشی از تقابل وزارت صمت و صنعت خودروسازی
تولید خودرو برقی به نفع دولت یا مردم!

گزارش

بخش مسکن 
در انتهای 
توجه برای 
سرمایه گذاری 
قرار گرفته 
است و 
به همین 
دلیل مبلغ 
سرمایه گذاری 
بالاتری را 
می طلبد. 
همچنین زمانی 
که بازار مسکن 
شروع به جلب 
مخاطب برای 
سرمایه گذاری 
می کند، قیمت 
آن نیز بالا 
می رود
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بازار مسکن ماه هاست در رکود به سر می برد. بر اساس 
آمارها این رکود در معاملات گاهی شــدت گرفته و 
گاهی نیز تا اندازه ای فروکش کرده اســت، اما هرگز 
از پیکر بی جان بازار مسکن در ایران جدا نشده است. 
امــا بــا چه راهکاری می توان این بــازار را از رکود در 

معاملات نجات داد؟
امروز و پس از گذشت حدود هشت ماه از سال ۱۴۰۲، 

هنوز رکود، بازیگر اصلی بازار مسکن است.
هر چند بر اساس گزارش بانک مرکزی از بازار مسکن 
تهران در مهرماه تعداد خریدو فروش آپارتمان افزایشی 
نسبی را تجربه کرده، اما باز هم به معنای رونق در بازار 
نیست و مشاوران املاک نیز می گویند همچنان کمتر 
خریداری می توان برای ملک های عرضه شده در بازار 
پیدا کرد. اما حالا با توجه به ضرباتی که رکود معاملات 
می تواند به بدنه بازار مســکن وارد کند، چه راهی برای 

خروج از این وضع وجود دارد؟
بازار مسکن، آخرین انتخاب برای سرمایه گذاری ��

منصــور غیبــی، کارشــناس حوزه مســکن در مورد 
ســرمایه گذاری در بازار مســکن به تجارت نیوز گفت: 
»بازار مسکن در مقایسه با دیگر بازارها به عنوان آخرین 
گزینه برای خرید و سرمایه گذاری از سوی مردم انتخاب 
می شــود. در این بین به بازارهای موازی که ســرمایه 
کمتری برای ورود به آنها لازم اســت، بیشــتر پرداخته 

می شود.«
او ادامه داد: »بنابراین بخش مسکن در انتهای توجه 
برای سرمایه گذاری قرار گرفته است و به همین دلیل 
مبلغ سرمایه گذاری بالاتری را می طلبد. همچنین 
زمانی که بازار مسکن شروع به جلب مخاطب برای 
سرمایه گذاری می کند، قیمت آن نیز بالا می رود.«

خروج بازار مسکن از رکود ��

این کارشناس مسکن همچنین در مورد خروج بازار از 
رکود توضیح داد: »اگر بازار مسکن قصد احیای خود را 
داشته باشد، شرط آن فعال بودن سایر بازارهای موازی 
اســت. پس از اینکه این بازارها رشد کردند، مسکن نیز 

از رکود خارج می شود.«
غیبی همچنین بیان کرد: »نکته ای که اکنون می توان 
به آن اشــاره کرد این اســت که مسکن به نوعی رکود و 
نظام قهری از سوی سرمایه گذاران و مصرف کنندگان 
رســیده است. مطالعات میدانی نشان می دهد حتی اگر 
فروشنده بخواهد قیمت را به صورت دلخواه کاهش دهد، 
باز هم مخاطبی وجود ندارد تا با آن قیمت تحریک شود.«

او دربــاره نقــش دولــت برای خروج بازار مســکن از 
رکــود توضیح داد: »بنابرایــن دولت باید در نظام کلی 
اقتصاد کشــور و رفتار مقابله با آن تمهیداتی بیندیشــد. 
بازار باید از رکود خارج شــود و در مجموع تمام بازارها 
بتواند برای مردم ســودآور باشد و همچنین مورد توجه 
مصرف کننــدگان قرار بگیرد تا بتوان از این رکود عبور 

کرد و تعادلی نسبی در بازار تعریف کرد.«
ضربه ای که رکود در این چند ماه به بدنه بازار مسکن در 
ایران وارد کرده تا مدت ها جبران ناپذیر است، اما دولت 
باید هر چه سریع تر تمهیداتی بیندیشد تا به وسیله آن 
بتوانــد بــازار را از رکود خارج کرده و دوباره روحی بر تن 

بی جان بازار مسکن بدمد.
در این راســتا علی بابایی کارنامی، عضو کمیســیون 
اجتماعی مجلس به گسترش نیور می گوید: رکود تورمی 
در بازار مسکن، مسئله بسیار مهمی محسوب می شود 
و باید عنایت ویژه ای نسبت به آن صورت بگیرد. البته 
پیش از ساماندهی بازار مسکن، دولت باید در خصوص 
اقتصاد کلان کشور و شاخص های مهم اقتصادی برنامه 

ریزی دقیق و اصولی داشته باشد.

او ادامه داد: با تشکیل یک تیم قوی و باتجربه اقتصادی 
می توان به این امر مهم دست پیدا کرد، منتها تا به امروز 
اراده و عزم جدی برای این منظور دیده نشده و امیدوارم 
در آینده نزدیک فکری برای آن اندیشیده شود. با مطالعه 
تحولات اقتصادی در حوزه مسکن طی ۱۰ سال گذشته 
به نتایج مهمی دست پیدا کردم. دولت ها در ۴ سال اول 
برای کنترل تورم، اقدام به ایجاد رکود می کنند و به این 

وسیله قصد توجیه کمبودهای خود را دارند.
رشد تولید فراموش شده است ��

نماینــده مجلس ضمــن انتقاد از عملکرد دولت ها در 
بخــش تولید عنــوان کرد: هنوز هیچ دولتی در زمینه 
رشد تولید و رفع موانع بر سر راه تولید، خوب و کارآمد 
عمل نکرده است. طبق شعار مقام معظم رهبری، رونق 
تولید و مهار تورم باید در اولویت مسئولان قرار بگیرد 
و در ایــن راه کوچک تریــن ضعف و نقصانی پذیرفته 
نیست. رشد تولید به طور کامل کنار گذاشته شده و با 
عدم تخصیص منابع لازم برای ســرمایه در گردش، 

اوضاع از پیش وخیم تر شده است.
 بابایی کارنامی خاطرنشــان کــرد: به این موارد، عدم 
پرداخت تســهیلات ســرمایه ثابت برای توسعه بنگاه 
اقتصــادی را نیز باید اضافه کــرد. دولتمردان به بهانه 
افزایش نقدینگی، دســت به سلسله اقدامات اقتصادی 
زدند که خروجی مثبتی برای بازار مســکن ما نداشــت. 
با هدف رشــد پایه پولی کشــور، دولت به سمت مسیر 
اشتباهی حرکت کرد و در ادامه عواقب نامطلوبی گریبان 

شاخص های اقتصادی کشور را گرفت.
وی در ادامــه مطــرح کرد: در ایجاد رابطه صحیح میان 
ســپرده گــذاران و تولیدکنندگان بایــد نهایت دقت و 
برنامــه ریزی صورت بگیرد تا از تعارض های احتمالی 
و زیان های مالی جلوگیری شــود. بانک ها با اقدامات 

غیرقانونی به این نابسامانی ها دامن زده و بر مشکلات 
موجود اضافه می کنند. در شرایط کنونی کشور، باید دو 
سمت معادلات اقتصادی را درک کرد و سپس به ارزیابی 

و اقدامات دست زد.
او در مورد قدرت خرید مردم برای خرید مسکن مدنظر 
خود اذعان کرد: خرید خانه برای خانوارها بدل به یک 
امر ناممکن شده و ظاهراً برای دولت اهمیتی هم ندارد. 
طبق سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری، نرخ تورم 
باید تا پایان برنامه ششم توسعه تک نرخی شود. در این 
جهت هنوز برنامه و اقدامی از جانب تیم اقتصادی دولت 
مشاهده نشده و امیدوارم هرچه سریع تر شاهد اقدامات 

واقعی و عملی در این خصوص باشیم.
بابایی کارنامی درباره ثبات قیمتی در بازار مسکن بیان 
کرد: ثبات نسبتی قیمت ها در بازار مسکن به خاطر وجود 
رکود تورمی اتفاق خوبی نیست و دولت نیز نباید آن را 
امری مثبت پنداشته و به عنوان یک دستاورد به آن نگاه 
کند. ما نیاز به ســاخت یک میلیون مسکن و همچنین 
یک میلیون اشتغال در سال داریم. شاخص های اقتصاد 
کلان و توجه به آن در ساماندهی بازار مسکن، اهمیت 
بسیار بالایی دارد. متاسفانه این مورد در سال های اخیر 
نادیده گرفته شده و از رهگذر این بی تفاوتی، ضربه های 

سنگینی به مردم در حوزه مسکن وارد شده است.
وی ادامه داد: رکود فعلی در بازار مســکن شــبیه به یک 
فنر اســت که در زمان رها شــدن، پیامدهای ســختی 
را متوجــه مــردم خواهد کرد. برخورد با ســوداگران و 
واسطه های غیرقانونی در بازار مسکن نیز باید در دستور 
کار متولیان امر قرار بگیرد. این اشخاص خسارت های 
جبران ناپذیری را بر بازار مسکن وارد کردند و مستوجب 

مجازات سخت هستند.

گزارش

 »قیمت خودروهای وارداتی برای متوســط مردم 
قابل قبول است«؛ این اظهارنظر تازه وزیر صنعت 
اســت که اعتقاد دارد؛ سقف ۲۰ هزار دلاری برای 
واردات خودرو، حد قابل قبول برای متوسط مردم 
اســت که حدوداً یک میلیارد تومان با نرخ فعلی 

ارزش گذاری می شود.
ایــن ادعای وزیر صنعــت در رابطه با خودروهای 
وارداتی در حالی است که روایت های بازار، موضوع 
دیگری را نشــان می دهد. گزارش ها حاکی از آن 
است که خودروهای ۲۰ هزار دلاری در حال حاضر 
با قیمتی دو تا ســه برابر به دســت مصرف کننده 
می رسد و به عبارتی، یک خودروی ۲۰ هزار دلاری، 
با قیمتی ۵۵ تا ۶۰ هزار دلار وارد بازار ایران می شود.

این موضوع حتی قبلًا صدای نمایندگان مجلس 
را هــم در آورده بود؛ بــه طوری که اوایل آبان ماه 
جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس در انتقادی 
تند، عنوان کرده بود: دولت بگوید چگونه خودروی 
7۰۰ میلیونــی یک دفعه ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

تومان شده است. این اعداد را از کجا آورده اند؟
وی در عین حال تاکید کرده بود: این که ما بگوییم 
می خواهیــم خــودرو اقتصادی بیاوریم و بعد یک 
خودرویی بیاوریم که قیمتی بالای ۱.۵ تا ۲ میلیارد 
داشته باشد، درست نیست.با این شرایط، برخی از 
کارشناسان و تحلیلگران عنوان می کنند برخلاف 
هدف گذاری هــا و وعده ها، خودروهای وارداتی به 

جای دهک های پایین جامعه، به سمت دهک های 
مرفه پیچیده است.

این گونــه خودروهای وارداتــی ۲۰ هزار دلاری، 
۶۰ هزار دلار شــد! / انتقاد تند یک کارشــناس: 
خودروهای وارداتی را برای قشــر متوسط جامعه 

آوردید یا مرفه؟
خودروی ۶۰ هزار دلاری برای قشــر  ��

متوسط ایران مناسب است؟
بابک صدرایی، کارشناس صنعت خودرو در همین 
خصوص در گفت وگو بــا خبرگزاری خبرآنلاین 
می گوید: نکته ای که وزیر صنعت عنوان نکردند، 
این است که خودرو ۲۰ هزار دلاری با چه قیمتی به 
دست مصرف کننده ایرانی می رسد.وی می افزاید: 
گران ترین خودرویی که می تواند وارد شــود، ۲۰ 
هزار دلار اســت که همان خودرو، تازه در ســامانه 
یکپارچه ۲.۵ میلیارد تومان به بالا است. یعنی این 
خــودرو یک چیــزی در حدود ۵۵ تا ۶۰ هزار دلار 
قیمت دارد.این کارشــناس صنعت خودرو تصریح 
می کند: حالا سؤال من از وزیر صنعت این است که 
آیا خودرو ۶۰ هزار دلاری برای قشر متوسط ایران 
مناســب است؟ در کشــورهایی با بالاترین درآمد 
سرانه، به خودرو ۶۰ هزار دلاری نمی گویند خودرو 
قشــر متوسط، می گویند خودرو قشر مرفه. در این 
کشورها خودرو ۳۰ تا ۴۰ هزار دلاری، خودرو قشر 
متوســط جامعه می شود.صدرایی عنوان می کند: 

این صحبت ایشــان به نظر من دچار این مشکل 
اســت که خودرو با نرخ ۲۰ هزار دلار که به دســت 
مصرف کننده نمی رسد. مگر تعرفه و عوارض صفر 
است که احساس می کنید خودرو با قیمت ۲۰ هزار 

دلار به دست مصرف کننده ایرانی می رسد!؟
وی متذکر می شود: در بازار ایران متاسفانه در هر 
دوره ای که واردات خودرو آزاد شده، متاسفانه حتی 
خودروهای اکونومــی، در بازار ایران خودروهای 
نسبتاً لوکس شده اند. خودروهای لوکس هم در بازار 
ایران خودروهای سوپرلوکس شده اند. در واقع با این 
وضعیت نظام تعرفه ای، خودروی اقتصادی هیچ گاه 
در بازار ایران نداشتیم و نداریم و نخواهیم داشت.

این کارشناس صنعت خودرو در ادامه می گوید: در 
واقــع می توان گفت خودرویی که در بازار جهانی، 
خودروی اقتصادی است، در بازار ایران خودرو نسبتاً 
لوکس می شود. خودرویی که در بازار جهانی خودرو 
متوسط است، در بازار ایران خودرو لوکس می شود. 
خودرویی هم که در بازار جهانی لوکس اســت، در 
بازار ایران خودرو فوق لوکس حساب می شود. شما 
اگــر قیمت هــا را نگاه کنید، دقیقاً به همین نتیجه 
می رسید.صدرایی می افزاید: یک خودروی چینی 
متوسط الحال را در سامانه ۱.۵ میلیارد تومان قیمت 
گذاشته اند. حالا سؤال من این است که این قیمتی 
که در سامانه می بینیم، آیا در بازار هم این خودرو با 
همین قیمت به دست مصرف کننده می رسد؟ قطعاً 

خودروها در بازار با قیمت های بالاتری به دســت 
مصرف کننده خواهد رسید.

وعده هایی که رنگ باخت ��
این کارشناس صنعت خودرو با اشاره به شیوه عرضه 
خودروهــای وارداتی می گوید: ما اول باید ببینیم 
هدف دولت چیست. دولت یک بار در بدو امر عنوان 
کرد که می خواهیم خودرو بیاوریم که این خودرو 
با خودروهای داخلی رقابت کند و با تعرفه پایین به 
دست مصرف کننده برسد. یعنی باعث ایجاد تحرک 
در خودروســازان داخلی برای بهبود کیفیت شود.
صدرایی می افزاید: عملًا شاهد بودیم که خودروی 
زیادی وارد بازار نشد و در عمل با تعرفه ای هم در 
نظر گرفتند، اصلًا هیچ خودرویی رقیب خودروی 
داخلی نمی شود. یعنی همین الان قیمت ها را که 
نگاه کنید، هیچ کدام از خودروهای وارداتی رقیب 
قیمت گذاری های ایران خودرو و سایپا نمی شوند.
وی تصریح می کند: ارزان خودرو خودرو در سامانه 
فکر می کنم حدود یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان 
است. حالا سؤال این است که قیمت خودروهای 
داخلی حدود ۴۰۰، ۵۰۰ میلیون تومان است. یعنی 
ارزان ترین خودروی وارداتی از گران ترین خودروی 
تولیدی ایران خودرو و سایپا، دو تا سه برابر قیمتش 
بیشتر است. با این روش نمی توان رقابت ایجاد کرد.

این کارشــناس صنعت خــودرو عنوان می کند: 
بعدش هم عنوان شد که ما رقابت را نمی خواهیم 

و بحث کمیت ایجاد شــد که خلاء بازار پر شــود 
و خــودرو به تعداد زیادتــری بیاید که قیمت ها 
شکســته شود. سؤال این جاست که کدام بخش 
از بازار خلاء بیشتری دارد!؟ در حال حاضر تقاضا 
برای خودروهای زیر یک میلیارد تومان بیشــتر 
است. پس عملًا خلاء این بخش هم پر نشده و 
خلاء بازار بالادستی پر شده است.صدرایی تاکید 
می کند: این سیستم قیمت گذاری تمام اهداف و 
تعاریف را زیر سؤال می برد، ولی من به عنوان یک 
کارشناس از همان ابتدا اعتقاد داشتم که هیچ گاه 
در ایران امکان ندارد خودرو وارد شود؛ آن هم برای 
قشر ضعیف و متوسط جامعه. به نر من این یک 
مقداری دور از ذهن و دور از دســترس است.وی 
خاطرنشان می کند: خودروی قشر ضعیف جامعه، 
خودرو زیر ۳۰۰، ۴۰۰ میلیون تومان می شــود. 
خودرو قشــر متوسط هم خودرو زیر یک میلیارد 
تومان اســت. یعنی کسی که بالای یک میلیارد 
تومان خودرو می خرد، از گروه متوسط یک مقدار 
بالاتر می آید. در نتیجه خودروهای وارداتی کاملًا 
برای قشر متوسط به بالا و مرفه در نظر گرفته شده 
است.وزیر صنعت درست می گوید، خودروهایی 
که می آوریم، در آن طرف دنیا یک خودروی ۲۰ 
هزار دلاری برای قشر متوسط و معمولی است، 
اما این خودروی ۲۰ هزار دلاری در ایران قیمتی 

۳ برابر پیدا می کند.

وعده های رنگ باخته خودرویی مریم فکری
روزنامه نگار

خودروهای وارداتی را برای قشر متوسط جامعه آوردید یا مرفه؟

فرحان  پورسلیم
روزنامه نگار

 پیکر بی جان
 و رها شده
 بازار مسکن

»تدبیر تازه «  از وضعیت نابسامان خرید 
ملک گزارش می دهد

محیا سادات بهره دار
روزنامه نگار
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در بعضی شهرها دولت هیچگونه امکانی ندارد، یعنی هیچ اراضی دولتی 
و مردمی وجود ندارد، بلکه اراضی درجه یک و درجه دو کشاورزی یا 
منطقه کوهستانی هستند که ما برای استفاده از آنها ممنوعیت قانونی 
داریم. بعضی شهرهای شمالی و شهرهای واقع در دامنه های زاگرس 
مثلًا در مریوان، کامیاران، ســنندج یا مازندران به خصوص رامســر و 
تنکابن مناطقی اســت که ما نتوانســتیم اراضی دولتی را با توجه به 
میزان متقاضی شناســایی کنیم و داریم تأمین زمین را از روش های 
مختلف پیش می بریم.شهرک سازی اراضی هستند که خارج از حریم 
شهرها شناسایی و به عنوان یک شهرک مستقل برای سکونت در نظر 
گرفته می شود. ما توانستیم مصوبه لازم را از شورای عالی شهرسازی 
و معماری اخذ کنیم و ۱۶ هزار هکتار هم در قالب شهرک سازی تأمین 
کنیم که در مجموع ۵۲ هزار هکتار زمین تأمین شده است.همه چهار 
میلیون مسکن در اراضی دولتی تعریف نشده، در برنامه اولیه سازمان 

ملی زمین و مسکن برنامه ریزی و ابلاغ شده که یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار خانوار باید در اراضی دولتی ســاکن شــوند که ما تا الآن بیش از 
یــک میلیــون و ۲۰۰ هــزار واحد را تأمین کردیم. طبق ثبت نام طرح 
نهضت ملی، در بعضی موارد بیشتر از برنامه ابلاغی بوده که ما خود 
را ملزم می دانیم برای همه کســانی که ثبت نام کردند، زمین تأمین 
شــود.از چهار میلیونی که اعلام شــده، یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد 
مسکن حمایتی بوده که باید در اراضی دولتی تأمین می شد؛ به جز آن 
بخشــی توسط خود مالک است؛ یعنی مردم زمین دارند و تسهیلات 
می خواهند که بتوانند مســکن بسازند؛ بخشی در بافت های فرسوده 
است که با تسهیل گری و پرداخت وام، مردم مسکن ساخته یا بازسازی 
می کنند؛ بخشی مسکن روستایی است که برنامه ریزی اش در بنیاد 
مســکن جداســت، آن چیزی که برنامه ریزی شده در اراضی دولتی، 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد در سازمان ملی زمین و مسکن است.

اگر برای یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحدی که باید در طول چهار سال 
تأمین زمینش در اراضی دولتی اتفاق بیفتد، با تراکم ۴۰ واحد در هکتار 
حساب کنیم، حدود ۴۵ هزار هکتار زمین نیاز است که تا کنون ۳۶ هزار 
هکتار را آماده کردیم به جز شهرک ها و ۲۳ هزار هکتار هم در مرحله 
الحاق داریم. بنابراین اگر همه برنامه ها و پیش بینی ها در بحث الحاق 
یا سایر روش های تأمین زمین به نتیجه برسد، ما مشکلی برای تأمین 
زمین طرح نهضت ملی نداریم.در مواردی ما ناچار هستیم، در جایی 
که ما زمین نداریم، مثلًا در شهرهای شمالی، اراضی کشاورزی درجه 
یک شالیزارها یا اراضی جنگلی هستند. ما ناچاریم زمینی که تأمین 
می کنیم با متقاضیان آن شهر بسنجیم، اگر تقاضا بیشتر از آن زمینی 
که تأمین کردیم بود، بالاجبار ما از زمین بیشتر استفاده می کنیم؛ یعنی 
از ارتفاع و تراکم استفاده می کنیم برای اینکه تعداد بیشتری مسکن 

بسازیم و تحویل مردم دهیم.

 نهضت ملی مسکن
 در بن بست جدید

ارسلان مالکی
رئیس سازمان ملی 

زمین و مسکن

یادداشت
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یادداشت

موضوع کارمزدهای بانکی یکی از مواردی است که در 
سال های اخیر همواره محل بحث بین بانک مرکزی، 
بانک ها و مشــتریان شــبکه بانکی بوده است. حال با 
ارســال پیامک توســط برخی بانک ها به مشتریان به 
منظور برداشت مبلغ کارمزد خدمات پیامکی، این بحث 
بار دیگر بالا گرفته است. این موضوع به ویژه در مورد 
یکی از بانک های قرض الحســنه، حاشیه ســاز شده و 
اعتراض مشــتریان این بانک را در پی داشــته است. با 
این وجود بانک مرکزی و کانون بانک های خصوصی 
نیز به موضوع کارمزد خدمات پیامکی واکنش نشــان 

داده و توضیحاتی را پیرامون آن ارائه کرده اند.
ماجرای کارمزد خدمات پیامکی بانک ها ��

نرخ کارمزد پیامک های بانکی از آذر ماه سال ۱۳۹۹ به 
این سو تغییری نداشته، موضوعی که با واکنش منفی 
بانک ها مواجه شــده است. طوری که برخی بانک ها 
پیشنهاد دادند که با توجه به افزایش هزینه اپراتورهای 
تلفــن همراه برای ارائه ایــن خدمات و همچنین به 
منظــور عادلانه کردن هزینه های مربوط به پیامک، 
بهتر اســت که هزینه آنها براساس تراکنش های هر 

فرد محاسبه شود.
به عبارت دیگر، بر اساس این پیشنهاد، مشتریانی که 
تراکنــش کمتری دارند، هزینه ای پایین تر از آبونمان 
سالانه می پردازند و افرادی که تراکنش های بالاتری 
دارنــد، هزینه بیشــتری برای ایــن خدمات خواهند 
پرداخت. با این وجود به نظر می رسد که این موضوع 

همچنان به مذاق مشتریان بانک ها خوش نمی آید.
اعتراض مشتریان به کارمزد ۱۰۰ هزار تومانی ��

بانک قرض الحسنه رسالت به تازگی با ارسال پیامک 
به مشتریان خود، کارمزد خدمات پیامکی در سه ماهه 
نخست سال جاری را اعلام کرده که ارقام این کارمزد 
با توجه به تعداد تراکنش های حساب هر مشتری، از 

چهار هزار تومان تا ۱۰۰ هزار تومان متفاوت است.
بانک رســالت نیز در واکنــش به این موضوع اعلام 
کرد که کارمزد خدمات پیامکی بانک رســالت طبق 
بخشــنامه بانک مرکزی و بر اساس عملکرد حساب 

مشــتری، بر اساس تعداد تراکنش های فرستاده شده 
برای هر حساب محاسبه می شود.

ضرر بانک ها از محل کارمزد پیامک! ��
در ادامه واکنش ها به موضوع کارمزد خدمات پیامکی 
بانک ها، مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی، در گفتگو با تسنیم توضیح داد: »امسال 
اپراتورهــای تلفن همراه هزینه پیامک ها را افزایش 
زیادی داده اند و به همین دلیل هزینه پیامک بانک ها 

هم بالا رفته است.«
وی همچنین از مذاکره بانک مرکزی با سازمان تنظیم 
مقــررات و اپراتورها در مورد افزایش هزینه پیامک ها 
خبــر داد و اعلام کرد که پیگیری های بانک مرکزی 

تاکنون بی نتیجه بوده است.
محرمیــان در ادامــه تاکید کرد که این موضوع باعث 
شده که بانک ها نه تنها سودی از ارسال پیامک نداشته 
باشند، بلکه حتی تعدادی از آنها از این محل متحمل 

زیان شوند.
کارمزد ۱۰۰ هزار تومانی هم کم است ��

عــلاوه بر بانک مرکزی، کانون بانک های خصوصی 
نیز به بحث کارمزدهای پیامکی واکنش نشــان داد و 
اعلام کرد: »برای هر پیامک باید ۴۸ تومان به سازمان 
تنظیم مقررات بپردازیم؛ بعد از رایزنی هایی که انجام 
دادیم این رقم را به ۳۵۶ ریال کاهش دادیم اما طبق 
بخشنامه بانک مرکزی، باید در کنار این رقم برای هر 
پیامک ۳۰ تومان هم پرداخت کنیم. در همین ارتباط 
شکایتی را به سازمان پدافند غیرعامل ارسال کردیم؛ 
آن ها هم نامه ای به تنظیم مقررات ارسال کرده اند که 
رقم در نظر گرفته شده برای پیامک ها خیلی بالاست. 
با این وجود هنوز نتیجه خاصی حاصل نشده است.«

وی همچنین خاطرنشان کرد: »برخی بانک ها در حوزه 
هزینه پیامک، سلیقه ای عمل کرده و رقم های در نظر 
گرفته شده برای کارمزد پیامک را کم یا زیاد می کنند. 
اما با توجه به ارقام اعلامی از ســوی ســازمان تنظیم 
مقررات، حتی کارمزد ۱۰۰ هزار تومانی هم کم است 
و کفاف هزینه های اعلامی این سازمان را نمی دهد.«

اما در ادامه این گزارش ارسال پیامک "کارمزد پیامک 
اطلاع رسانی ۳ ماهه" یکی از بانک ها به دلیل رقم های 
بالا و البته متفاوت موجب تعجب مشتریان بانکی شد.
این بانک با ارســال این پیامک هــا، کارمزد پیامک 
اطلاع رســانی خدمات خــود را در رقم هایی بین ۴ تا 
۱۰۰ هزار تومان اعلام کرده است، البته کسب اطلاع 
رســانه ها از بانک رســالت نشان می دهد که این رقم 
برای مشــتریان مختلف این بانک براســاس تعداد 

تراکنش های حساب شان متفاوت است.
رقم هــای متفــاوت و البته قابــل توجه برای کارمزد 
پیامک ارســالی این بانک آن هم برای ســه ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ موجب تعجب تعدادی از مشتریان بانک 

رسالت شده است.
بانک رســالت در توضیح تأکید دارد: کارمزد خدمات 
پیامکی بانک قرض الحســنه رسالت بر اساس تعداد 
تراکنش های فرستاده شده برای هر حساب محاسبه 
می شود؛ یعنی طبق بخشنامه بانک مرکزی و بر اساس 

عملکرد حساب مشتری!
بانک مرکزی: بانک ها سودی از پیامک ندارند، زیان 

هم دارند
محرمیان در پاســخ به چرایی افزایش هزینه کارمزد 
پیامک تعدادی از بانک ها به خصوص بانک رســالت، 
گفت: امسال اپراتورهای تلفن همراه هزینه پیامک ها 
را افزایش زیادی داده اند و به همین دلیل هزینه پیامک 
بانک ها هم بالا رفته است.او می گوید: بانک مرکزی 
اعلام کرده اســت بانک ها کنار هزینه اپراتورها برای 
هر پیامک باید ۳۰ تومان دریافت کنند؛ عملًا بانک ها 
سودی از ارسال پیامک ندارند وحتی برخی از بانک ها 

در این حوزه ضرر هم دارند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با تأکید بر اینکه 
علــت اصلــی افزایش هزینه پیامک بانک ها را باید از 
اپراتورها سؤال کرد، گفت: ماه هاست در حال مذاکره 
با ســازمان تنظیم مقررات و اپراتورها هستیم که چرا 
هزینه پیامک را آن قدر زیاد افزایش داده اند ولی هنوز 

نتیجه ای نگرفته ایم.

محمدرضا جمشیدی دبیر کانون بانک های خصوصی 
نیز گفت: برای هر پیامک باید ۴۸ تومان به ســازمان 
تنظیم مقررات بپردازیم؛ بعد از رایزنی هایی که انجام 
دادیم این رقم را به ۳۵۶ ریال کاهش دادیم ولی طبق 
بخشــنامه بانک مرکزی، باید کنار این رقم برای هر 

پیامک ۳۰ تومان هم پرداخت کنیم.
او می گوید: در همین ارتباط شــکایتی را به ســازمان 
پدافند غیرعامل ارســال کردیــم؛ آن ها هم نامه ای 
بــه تنظیم مقررات ارســال کرده انــد که رقم در نظر 
گرفته شده برای پیامک ها خیلی بالاست، ولی با وجود 

این، هنوز نتیجه خاصی حاصل نشده است.
طبق اعلام جمشیدی، برخی بانک ها در حوزه هزینه 
پیامک، ســلیقه ای عمل می کنند و رقم های در نظر 
گرفته شده برای کارمزد پیامک را کم یا زیاد می کنند، 
اما با توجه به رقم های اعلامی از سوی سازمان تنظیم 
مقررات، حتی کارمزد ۱۰۰ هزارتومانی هم کم است 
و کفاف هزینه های اعلامی این سازمان را نمی دهد.

با این حال شهریورماه سال گذشته برخی بانکها اعلام 
کردنــد که با وجــود افزایش هزینه اپراتورهای تلفن 
همراه برای ارائه این خدمات و همچنین برای عادلانه 
کردن هزینه های مربوط به پیامک، بهتر اســت که 
هزینه آنها براساس تراکنش های هر فرد محاسبه شود.
بر این اساس فردی که تراکنش کمتری دارد هزینه ای 
پایین تر از آبونمان ســالانه می پــردازد و افرادی که 
تراکنش هــای بالاتری دارند، هزینه بیشــتری برای 

این خدمات خواهند پرداخت.
البته عملکرد بانک ها و تعیین هزینه اشــتراک توسط 
آنها مانند ماهیت و نوع خدماتشان با یکدیگر متفاوت 
است، برای مثال برخی از بانک ها برای صرفه جویی 
در هزینه ها و تعیین حق اشــتراک پایین تر برای ارائه 
این خدمات، از ارســال پیامــک برای تراکنش های 
خود صرف نظر می کردند یا برای ارسال پیامک برای 
تراکنش های پایین ۳۰ هزار تومان، هزینه ای مضاف 

بر حق اشتراک را طلب می کردند.

گفتگو

وضعیت تورم در کشور به گونه ای است 
که اقتصاد دان ها مشــکلات ناشــی از 
این امر را یک اتفاق جهانی در سراســر 
جهان می نامند. گروهی از کارشناســان 
در این عرصه معتقدند تورم زدایی نیاز به 
اقدامات عملیاتی دارد و مهم ترین اقدام 
دولت برای تأمین کسری بودجه کنترل 
و کاهش نرخ تورم است. با این حال و با 
توجه به وضعیت نسبتاً نامناسب اقتصاد 
در شرایط فعلی دکتر آلبرت بغزیان درباره 
این موضوع به صحبت پرداخته است که 

در ادامه می خوانیم.
دکتر آلبرت بغُزیان کارشناس اقتصادی 
و اســتاد دانشگاه تهران پیرامون مسائل 
و موضوعات مطرح شــده در خصوص 
ابــر تــورم در کشــور، در گفــت وگو با 
»نقش اقتصاد« گفت: احتمال وجود ابر 
تورم در کشــور استدلال بعیدی به نظر 

می رسد، چرا که با افزایش اندک قیمت 
ارز نمی توان انتظار ابَرَ تورم را داشــت در 
واقع نه تنها رشــد نقدینگی و پایه پولی 
جهــش خاصی پیدا نکرده بلکه با وجود 
ثبات نــرخ ارز افزایش تورم را نخواهیم 
داشــت، اما با تمام این تفاسیر نمی توان 
تورم را نادیده گرفت.وی با انتقاد از عدم 
برنامه ریــزی دولت برای کنترل تورم، 
تاکید کرد: بدیهی است که طی سالهای 
اخیر شاهد تورم فزاینده و افزایش قیمت 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی بــه ۵۰ هزار تومان 
بودیم که قیمت های نجومی مســکن، 
ماشــین و کالاهای اساسی را در کشور 
رقم زده اســت، به عنوان مثال مســکن 
طی ســال های گذشته تاکنون افزایش 
۱۰ برابری داشــته که نشان دهنده عدم 
برنامه ریــزی خاص دولت برای کنترل 
قیمت ها اســت.این اســتاد دانشگاه با 

اشاره به کسری بودجه دولت و رشد حجم 
نقدینگی، ادامه داد: به نظر می رســد تا 
زمانــی که دولت برنامه ای برای کنترل 
تورم در کشــور نداشته باشد، وضعیت به 
همین منوال ادامه خواهد داشت، چرا که 
تزریــق پول و کســری بودجه منجر به 
افزایش حجم نقدینگی و در نتیجه ایجاد 
تورم در جامعه می شــود.وی به افزایش 
قیمت مســکن طی سالهای اخیر اشاره 
کرد و افزود: از سویی دیگر رشد فزاینده 
تورم بیش از ۲۵ تا ۳۵ درصدی و در کنار 
آن عدم نظارت دولت بر قیمت نهاده های 
تولید مصالح ســاختمانی از جمله آهن، 
فولاد، ســیمان و سایر تجهیزات دیگر 
منجر به رشــد قیمت مسکن شده است، 
همچنین در هزینه های تولید نیز افزایش 
قابل توجهی را شاهد بودیم که نشان از 
نبود برنامه ریزی برای کنترل قیمت تمام 

شده است. استاد دانشگاه تهران با اشاره 
به افزایش قیمت تمام شــده عمدی یا 
غیر عمدی کالاها، یادآور شد: اگر دولت 
به همین ترتیب نظارتی بر بازار نداشــته 
و بــه کالاهای اساســی ارز تخصیص 
ندهد، افزایش افســار گسیخته قیمت ها 
را خواهیم داشت، چرا که اگر قیمت تمام 
شده نهاده های مورد نیاز کشور بالا برود 
به همان نسبت نیز باید انتظار رشد فزاینده 
قیمت کالاهای دیگر را داشته باشیم که 
تمام این ها در نهایت به تورم می انجامد.

ایــن اقتصاد دان با بیان اینکه کســری 
بودجــه دولت از عوامل ایجاد و افزایش 
تورم موجود است، تاکیدکرد: تورم زدایی 
نیــاز به اقدامــات عملیاتی دارد، در واقع 
اگــر دولت برای جبران کســری بودجه 
خود از طریق اســتقراض بانک مرکزی 
اقــدام کند، نتیجــه ای جز افزایش تورم 

نخواهد داشــت، به فرض که ما از اوایل 
ســال ۱۴۰۲ رشد تورم نداشته ایم، پس 
این تورم ناشــی از چاپ پول اســت که 
با کاهش رشــد نقدینگی کمتر شده و یا 
بانک مرکزی با مدیریت صحیح توانسته 

آن را مهار کند.
دکتــر بغُزیــان در پایان بــا بیان اینکه 
مهم ترین اقدام دولت برای تأمین کسری 
بودجه کنترل و کاهش نرخ تورم اســت، 
خاطر نشان کرد: در واقع مردم سال هاست 
که با تورم بالا دست و پنجه نرم می کنند 
و سفره آنان هر سال کوچک تر می شود، 
بی تردید هرگونه افزایش نرخ ارز منجر 
به تورم بالاتر در کشــور می شود، به نظر 
می رسد در شرایط فعلی دولت باید برای 
مهار تورم کسری بودجه، حجم نقدینگی 
و تزریق پول را کاهش دهد تا شاهد رشد 

نرخ ارز نباشیم.

اقدامات عملیاتی لازمه تورم زدایی
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لایحه برنامه هفتم توسعه، با توجه به تجربه برنامه های پنج 
ســاله توســعه قبلی، به نظر می رسد با چالش میزان تحقق و 

واقع بینی مواجه است.
این موضوع خود به عنوان یک عامل منفی در سطوح اجرایی، 
پاســخ گویی و نظارت تلقی می شــود؛ چرا که هر برنامه با 
معیارهــای غیرواقعی و با حداقــل امکان تحقق پذیری در 
میــدان عمــل توان نظارت، مطالبه گری و تحقق را تضعیف 

می کند.
در خصوص تولید و صادرات، متاســفانه عملکردها در طول 
دهه های گذشــته مناســب و مطلوب نبوده است و به دلایل 
مختلف مدیریتی، سیاسی و تحریم ها در مقایسه با کشورهای 
منطقه موفقیتی حاصل نشده است. لازم است بدانیم کشور 
امارات ۳۲۰ میلیارد دلار صادرات ســالیانه دارد، عربســتان 
ســعودی ۶۰۰ میلیارد دلار در صندوق ذخیره ارزی دارای 
نقدینگی است، عراق ماهانه بیش از 7 میلیارد دلار صادرات 
نفتــی داشــته و ترکیه روزانه مرزهــای صادراتی را در هم 
می شکند و به جز حوزه گردشگری و صنایع مختلف، تنها با 
تولید خودرو برقی و صادرات قطعات بیش از 7 میلیارد دلار 

در سال در این حوزه درآمد صادراتی دارد.
در برنامه هفتم توســعه رشد ۲۳ درصدی صادرات غیرنفتی 
برای هر ســال لحاظ شــده اســت که این امر با وضعیت 
قوانیــن، آیین نامه ها و مقررات فعلــی و همچنین بندهای 
دیگر برنامه هفتم در تضاد اســت و قوانین بالادســتی در 
حمایت از تولید اجرایی نمی شــود. به عنوان مثال ماده ۹۰ 
سیاســت های اصل ۴۴ که در آن درباره جبران زیان ناشــی 
از قیمت گذاری دســتوری برای شرکت ها تاکید شده است، 

دارد خاک می خورد.
بایــد گفت درواقــع تاکنون یک ریال جبران زیان، عملیاتی 
نشــده و واحدهای تولیدی با قیمت گذاری دستوری نه تنها 
ظرفیت هــای صادراتی خود را از دســت می دهند، بلکه در 
خصوص تقاضای داخلی هم دچار مشکل شده اند. لذا ده ها 

قانون و مقررات حمایتی از تولید اجرایی نشده است.
از سوی دیگر امروز مهم ترین مشکل تولید و صادرات ایجاد 
مشوق وارداتی به جای مشوق صادراتی است. بدین معنی که 
ارز وارداتی برای کالای اساسی ۲۸۵۰۰ و برای بقیه کالاها 
۳7۵۰۰ تومان اســت و واردکننــدگان کالاهای وارداتی را 
معمولًا با دلار ۵۰ تا ۶۰ هزار تومان و بیشتر به فروش رسانده 
و از این رانت عجیب بهره مند هستند. این در حالی است که 
تولیدکننــده و صادرکننده داخلی برمبنای هزینه های دلار 
۵۰ هزار تومانی تولید می کند و با دلار ۳7۵۰۰ باید با بانک 
مرکزی تسویه کند. البته در صادرات مواد نفتی، پتروشیمی، 
فولاد و ... در سالیان گذشته گاز ارزان می توانست این کسری 
را جبران کند. اما اینک نرخ خوراک گاز در هاب های تولید 
که به عنوان رقبای شــرکت های داخلی محسوب می شوند 
در محدوده نه سنت است. این درحالی است که شرکت های 
داخلی ۱۶ تا ۱۸ سنت برای این مهم هزینه پرداخت می کنند.
از سوی دیگر انواع عوارض صادراتی و حذف معافیت مالیاتی 
صادرات کالاهای خام و نیمه خام در حجم وســیعی باعث 
فشــار به تولید، کاهش ســودآوری و کاهش درآمد ارزی و 

افزایش قیمت دلار می شود.
در حال حاضر میانگین حاشیه سود واحدهای تولیدی در حدود 
بیســت درصد اســت. این درحالی اســت که در صورت به روز 
شــدن ارزش دارایی ها، حاشیه ســود مذکور )واقعی( در حدود 
۴ درصد اســت. اما در ســایر بازارها ملاک سودآوری بر اساس 
دارایی های به روز شــده اســت. بنابراین با این شــرایط تولید و 
صادرات توجیه اقتصادی ندارد. در برنامه هفتم معافیت مالیاتی 
کالاهای خام و نیمه خام حذف شده و معمولًا عوارض صادراتی 
هم براســاس مقررات بودجه ســالیانه لحاظ می شــود. در این 
شرایط شرکت های تولیدی کالاهای خام و نیمه خام که حجم 
بسیار بالایی از صادرات را تشکیل می دهند، توان تجهیز منابع 
و ســرمایه گذاری جدید را در جهت فرآورده ســازی و ارتقا به 
تولید کالای نهایی را نخواهند داشت.از طرف دیگر هزینه مالی 
تســهیلات به صورت واقعی به بالای ســی درصد رسیده است 
و منابعی حتی با این نرخ در دســترس واحدهای تولیدی وجود 
ندارد. بنابراین امکان ایجاد صنایع پایین دســتی و تبدیل مواد 
خام و نیمه خام به کالای فرآورده ســازی شــده نهایی به این 
زودی هــا ممکن نبوده و تنها با بی تدبیری، بازارهای موجود از 
دســت رفته و منابعی که قرار بود از صادرات این کالاها صرف 
ایجاد صنایع تبدیلی و پایین دســتی شــود از دســترس خارج 
می شود. ضمن اینکه بسیاری از کالاهای نهایی در کشورهای 
مصرف کننده تولید می شــود و این کشــورها خریدار مواد اولیه 
و کالاهای خام و نیمه خام هستند و برای تبدیل وضعیت ابتدا 
باید به ارزیابی دقیق تقاضا پرداخت و ســپس چنین تصمیمات 
حیاتی را اتخاذ کرد.در مجموع با فشارهای ایجاد شده به تولید 
و صادرات و با بررسی مواد لایحه برنامه هفتم توسعه می توان 
گفت رشــد صادرات ســالانه ۲۳ درصد امکان پذیر نبوده و تراز 
منفی تجاری با بیش از هفت میلیارد دلار نشــان دهنده روند 
کاهشی در صادرات است. البته رشد صادرات در مقاطعی ناشی از 
افزایش قیمت های جهانی مواد پتروشیمی، فولادی، معدنی و ... 
بوده است و کاهش حجم صادرات به شدت نگران کننده است.

چالش واقع بینی پیش روی برنامه هفتم

کارمزد خدمات 
پیامکی بانک 
قرض الحسنه 

رسالت بر 
اساس تعداد 
تراکنش های 

فرستاده شده 
برای هر حساب 

محاسبه 
می شود؛ یعنی 
طبق بخشنامه 

بانک مرکزی 
و بر اساس 

عملکرد 
حساب 
مشتری!

دکتر بغُزیان در گفتگو با “ تدبیر تازه ” مطرح کرد:

قانون نانوشته 
رقم بالا 
پیامک های 
اجباری به 
مشتریان

 گزارشی از اعتراض مردم
 تا ضررکارمزد بانک ها

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

مهدی گل سفیدعلوی
پژوهشگر مدیریت

سهیل بانی
روزنامه نگار
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در یکی دوماه اخیر بخشی از تقاضای بازار ارز ناشی از تقاضای 
سفته بازی و بخشی دیگر تقاضای احتیاطی است که بعضی 
از تولید کنندگان به دلیل نگرانی از آینده وارد بازار ارز شــده 
بودند، اما این افراد به سرعت عقب نشینی کرده و تقاضای ارز 
را کاهش دادند، زیرا متوجه شده اند که اتفاق خاصی روی نداده 
اســت. ضمن این که مقام معظم رهبری نیز نکاتی در مورد 
جنگ بیان کردند که نوســان بازار ارز فروکش کرد.تغییرات 
نــرخ ارز در دومــاه اخیر به دلیــل عوامل غیر بنیادی بوده که 
ناشی از تحولات سیاسی در فلسطین است و به نظر می رسد 
نرخ ارز به کانال ثبات باز می گردد. کما اینکه شــاهد بودیم 
بازارســاز توانست به خوبی جلوی جهش های قیمتی در بازار 
ارز را بگیرد.وضعیت بانک مرکزی نسبت به چند سال گذشته 

بهبود یافته و منابع ارزی در دسترس این نهاد نظارتی و مهم 
قرار گرفته اســت که می تواند با اســتفاده از این منابع، بازار ارز 
را کنترل کند.دســتگاه های مسئول امور تجاری مانند وزارت 
کشاورزی و وزارت صمت نیز مجرب تر شده و می توانند بهتر 
از گذشته تقاضای های ارزی خود را مدیریت کنند. که به طور 
قطع باید با بانک مرکزی تعامل و هماهنگی لازم را داشــته 
باشــند.ارز پاشــنه آشیل اقتصاد است و اقدام مهمی که انجام 
شده این است که بانک مرکزی توانست انتظارات تورمی ناشی 
از افزایــش قیمــت ارز را کنترل کند. مردم نیز درک کردند که 
بازار ارز با ثبات شده و بنابراین انتظارات تغییر کرده و در ادامه 
نیز تقاضای احتیاطی برای ارز از بین رفته و بازار ارز به آرامش 
خواهد رســید.ثبات بازار ارز آغاز رشــد اقتصادی با دوام است 

کــه بایــد این ثبات تداوم یابد.بانک مرکزی و دولت به عنوان 
سیاستگذار باید سیاست ثبات بازار ارز را با قدرت ادامه دهند 
و اجازه ندهند که بازار از دستشــان خارج شــود. بعد از مدت ها 
ثبات بازار ارز فراهم و انتظارات تورمی تعدیل شــده اســت که 
در صورت تداوم اتفاق بزرگی در اقتصاد را رقم می زند.اندک 
رشد اقتصادی به وجود آمده ناشی از اقدامات بازار ساز در ثبات 
بخشی به بازار ارز است.به عنوان یک کارشناس اقتصادی اگر 
بخواهم به دولت توصیه ای داشته باشم، می گویم بازار ارز را 
بــا ثبــات نگــه دارید و اولین گام در با ثبات کردن بازار ارز این 
اســت که نیازهای ارزی غیر واقعی را حذف کنیم، یعنی جلو 
فرار ســرمایه، قاچاق، کم اظهاری صادرات و بیش اظهاری 

واردات را بگیریم.

پاشنه آشیل 
اقتصاد

دکتر رضا غلامی
اقتصاددان و تحلیلگر

یادداشت
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هشدار پژوهشگران »اوپن ای آی«: 
هوش مصنوعی می تواند »بشریت« را تهدید کند! 

رویتــرز در گزارشــی بــه نقل از دو منبع آگاه اعــلام کرد که گروهی از 
پژوهشگران شرکت »اپُن ای آی« در نامه  ای به هیئت مدیره از کشفی 
قدرتمند در حیطه هوش مصنوعی خبر داده اند که به گفته آنان می تواند 
بشریت را تهدید کند. پس از اخراج سم آلتمن، مدیرعامل شرکت »اپُن ای 
آی«، در روز ۳۰ آبان، شــرکت مایکروســافت اعلام کرد که او و تیمش 
را برای ایجاد یک تیم تحقیقاتی جدید اســتخدام خواهد کرد. پیش از 
این بیش از 7۰۰ کارمند این شرکت تهدید کرده بودند که در حمایت از 
مدیر اخراجی شــان استعفا خواهند داد تا به مایکروسافت بپیوندند. منابع 
آگاه بــه رویتــرز گفتند که این نامه یکی از موارد فهرســت بلندبالایی از 
شکایت های هیئت مدیره بود که به اخراج آلتمن منجر شد. از موارد دیگر 
می توان به نگرانی از تجاری شدن پیشرفت  ها پیش از درک پیامدهای 
آن  ها اشاره کرد. یکی از منابع آگاه می گوید که هفته گذشته »اپُن ای آی« 
در نامه ای داخلی به کارمندانش، که توسط مدیر اجرایی باسابقه شرکت 
میرا موراتی نوشــته شــده، آنان را از وجود پروژه ای به نام »کیو  استار« و 
نامه ای به هیئت مدیره آگاه کرده است. به گفته این مقام آگاه کسانی در 
شرکت معتقدند که »کیو استار« می تواند نقطه عطفی در زمینه شناخت 
چیزهایی که »هوش مصنوعی عمومی« )ای جی آی( شناخته می شوند، 
محســوب شود. این شرکت »هوش مصنوعی عمومی« را سیستم های 
مستقلی تعریف می کند که می توانند در بسیاری از فعالیت های با ارزش 
اقتصادی از انســان  ها پیشــی بگیرند. این مقام آگاه، که نخواست نامش 
فاش شــود، گفت که »کیو اســتار« قادر به حل مســائل ریاضی خاصی 
اســت و گرچه آزمایش آن در ســطح ریاضیات دبستان انجام شده، ولی 
محققان را به موفقیت های آتی بسیار خوشبین کرده است. پژوهشگران 
ریاضیات را مرز توســعه هوش مصنوعی مولد می دانند. هوش مصنوعی 
مولد در حال حاضر در نوشــتن و ترجمه و پیش بینی آماری کلمه بعدی 
– که می تواند شــکل های گوناگون داشــته باشد - خوب عمل می کند. 
ولی فتح قله انجام عملیات ریاضی – که در آن  ها تنها یک پاسخ درست 
وجود دارد - مستلزم آن است که توانایی  استدلالی هوش مصنوعی مشابه 
هوش انسانی شود و چنین قابلیتی می تواند در پژوهش های علمی جدید 
اعمال شــود. برخلاف یک ماشین حساب که توانایی عملیات محدودی 
را دارد، هوش مصنوعی می تواند درک کند، یاد بگیرد و کلی ســازی کند. 
مقامات آگاه بدون ذکر جزئیات گفتند که پژوهشــگران در نامه شــان به 
هیئت مدیره درباره قدرت و خطر احتمالی هوش مصنوعی هشدار داده اند. 
دانشمندان علوم رایانه پیش از این هم درباره خطر احتمالی ماشین هایی 
با توان هوشی بالا - از جمله این خطر که ماشین  ها تصمیم بگیرند که 
علاقمندند بشریت را نابود کنند - هشدار داده بودند. در این نامه همچنین 
درباره فعالیت های تیمی از دانشمندان هوش مصنوعی هشدار داده شده، 
که از ترکیب دو تیم قبلی »کُد جن« و »مت جن« تشکیل شده و روی 
مســئله بهبود اســتدلال و انجام کارهای علمی توسط هوش مصنوعی 
کار می کنــد و منابع متعــددی وجود آن را تایید کرده اند. آلتمن؛ رهبری 
تلاش  ها برای تبدیل »چت جی پی تی« به سریع الرشد ترین نرم افزار تاریخ 
را برعهده داشــت و توانســت برای نزدیک تر شدن به »هوش مصنوعی 
عمومی«، سرمایه و منابع کامپیوتری را از سوی شرکت مایکروسافت به 
»اپُن ای آی« جلب کند. او که هفته گذشته توسط هیئت مدیره شرکت از 
کار برکنار شده بود، یک روز پیش از اخراجش در نشست همکاری های 
اقتتصادی آسیا-پاسیفیک گفته بود که به نظر او پیشرفت های عمده ای 
در پیش است. آلتمن؛ گفت: »در دو  هفته گذشته، من در اتاقی بودم که 
ما در آن به نوعی پرده جهالت را کنار زدیم و مرز اکتشاف را جلو بردیم، و 
انجام چنین کاری افتخاری حرفه ای برای تمام عمر است.« روز سه شنبه 
هفته گذشته اعلام شد که او دوباره مدیرعامل »اپُن ای آی« خواهد بود 
و هیئت مدیره جدیدی شامل برت تیلور، مدیرعامل همراه، لری سامرز، 
وزیر ســابق خزانه داری، و آدام دی انجلو، از اعضای هیئت مدیره ســابق، 

سکان هدایت این شرکت را در دست خواهند گرفت.

رتبه ۱۷ ایران در تولید هوش مصنوعی جهان! 

معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور، گفت: 
ایــران از نظــر تولید هوش مصنوعی رتبه ۱7 دنیا را دارد ولی در کاربرد 
هوش مصنوعی رتبه 77 جهان هستیم که باید با تحول در این بخش 
کشور را توسعه دهیم. به گزارش سیتنا، روح ا... دهقانی فیروزآبادی؛ در 
دومین رویداد ملی صنعت دانش بنیان »انقلاب صنعتی چهارم و صنعت 
شهر هوشمند« اظهار داشت: انقلاب صنعتی چهارم در پارادایم خاصی 
شکل گرفت که اینترنت اشیاء و رباتیک و... توسعه پیدا کرد، البته همه 
اینها در بســتر هوش مصنوعی شــکل گرفت؛ این پارادایم وقتی جدی 
گرفته شد که هوش مصنوعی رشد جهش گونه پیدا کرد و توانستیم ذخیره 
اطلاعات بالایی داشته باشیم. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور، افزود: رشد مصنوعی در حال بازتعریف ارتباطات انسان با 
جهان است که انقلابی در زندگی و حیات بشر است. وی تصریح کرد: 
ویژگی فناوری آن است که بیرون انسان قوی ولی درون انسان ضعیف 
اســت و بازوان و ماهیچه های انســان ضعیف می شود؛ همین حالت را 
شــبکه های اجتماعی با انسان کرد. دهقانی فیروزآبادی؛ گفت: فناوری 
زندگی انسان  ها را سازگار نکرد، بلکه ضعیف کرد. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، بیان کرد: هوش مصنوعی قرار 
اســت به جای انســان کنترل و طراحی و نظارت کند؛ کمتر از ۱۰ سال 
آینده تمام کارهای دنیا مانند ساخت و ساز و هواپیما و... را هوش مصنوعی 
می سازد. وی نیروی انسانی توانمند را یکی از ظرفیت های خوب کشور 
دانست و اظهار داشت: ما منابع زیادی برای سرمایه گذاری در کشورمان 
نداریم و باید با کمک هوش مصنوعی برای ارتقای بهره وری تلاش کنیم. 
دهقانی فیروزآبادی؛ با اشاره به اینکه از نظر تولید هوش مصنوعی رتبه 
۱7 دنیا را داریم ولی از کاربرد هوش مصنوعی رتبه 77 جهان هستیم، 
گفت: باید تا دو تا سه سال آینده اتفاق بزرگی در هوش مصنوعی ایران 
اتفاق بیفتد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، 
ابــراز امیدواری کرد کــه برگزاری چنین رویدادهایی منجر به اتفاقات 
هماهنگ و یکپارچه در دسترسی کشور به فضای هوش مصنوعی شود.
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آگهی تغییرات موسسه غیر تجاری حسابرسی مفید راهبر به شناسه ملی ۱۰8۶۱83۶۵3۱ 
و به شــماره ثبت ۷3۵۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی شرکا مورخ ۱4۰۲/۰۷/3۰ 
و مجوز شــماره 3۶۷۶۰۷/4۰۲ مورخ ۱4۰۲/۰8/۰۶ از جامعه حسابداران رسمی ایران 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقایان هوشــنگ نادریان کدملی: 3۷8۱8۵۶3۶4 محمد اوج 
کدملــی: 4۹۱۰۰4۹۵84 ابوالفضل دســتجردی کدملی: ۰3۲۲۰۰۰۱۲۲ حمزه پاک نیا 
کدملی: ۱۲4۹43۰۷۹8 مســعود محمدزاده کدملی: 4۱3۰8۶۷8۵۷ برای مدت دو سال 

به عنوان اعضای هیئت مدیره انتخاب گردیدند. 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشور اداره ثبت شــرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران 

)۱۶۱۰۶۷۵(

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود ایده پردازان کســب و کار به شناســه ملی 
۱۰۱۰34۶۰۲۰۰ و به شــماره ثبت 3۰۷۷۶۶ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ ۱4۰۲/۰۷/۲۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد: موارد ذیل به موضوع فعالیت شرکت 
الحاق گردید. و ماده مربوطه دراساسنامه اصلاح گردید. مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی، 
شتابدهنده، فضای کاری مشترک، کافه کارآفرینی، مشاوره مالی و سرمایه گذاری و فناوری 
مالی، مشاوره مدیریت در زمینه های مدیریت و برنامه ریزی استراتژیک، معماری سازمانی، 
جاری سازی استراتژی، برنامه ریزی کسب وکار و توسعه سازمانی، طرح ریزی و تدوین 
مدل کســب و کار، توسعه، بهســازی و مدیریت تغییر سازمانی، مدیریت اصلاح و بهبود 
فرآیندها و طراحی سیستم های سازمانی، ارزیابی عملکرد برحسب منابع، ارزیابی عملکرد، 
عارضه یابی و آسیب شناسی سازمانی، الگوبرداری و بهینه کاوی، مدیریت زنجیره تأمین 
و لجستیک و تدارکات، نظام آراستگی محیط کار، مدیریت و برنامه ریزی بازرسی برمبنای 
ریســک، مهندسی کیفیت و بازرسی فنی، سیستم های مدیریت کیفیت، سیستم مدیریت 
یکپارچه ســازمانی، مدیریت کیفیت جامع، تعالی سازمانی، مدیریت بهره وری، ارزیابی و 
ارتقا و توانمندســازی پیمانکاران و تأمین کنندگان، مهندسی مجدد فرآیندها، طرح ریزی 
ابزارهای حل خلاق مسئله، تولیدناب، طرح ریزی ابزارهای مهندسی کیفیت، استانداردهای 
مدیریت زیســت محیطی، ایمنی و بهداشت حرفه ای، مدیریت بحران و پدافندغیرعامل، 
تحلیل اثرات زیست محیطی، تاسیسات و طرح های صنعتی، مدیریت انرژی، مدیریت پروژه 
شــامل مدیریت های محدوده، زمان، هزینه، یکپارچگی، کیفیت منابع انســانی، تدارکات، 
ریســک، ارتباطات و ذینفعان، مدیریت سبد پروژه و مدیریت طرح، دفترمدیریت پروژه، 
تعالی و شایستگی در مدیریت پروژه، مطالعات امکان سنجی، برنامه ریزی و کنترل پروژه، 
برنامه ریزی منابع انسانی، نظام جذب، تأمین استخدام و انتصاب و ارتقاء منابع انسانی، 
کانون ارزیابی و توسعه، روابط کار و کارکنان، طراحی ساختار سازمانی، طرح ریزی وتوسعه 
منابع انســانی، مدیریت رفتار سازمانی، نظام پیشنهادها، نظام طبقه بندی مشاغل، نظام 
جبران یابی و جانشین پروری، نظام روابط کار و ارتباطات کارکنان، نظام مشارکت کارکنان 
وتوســعه کار تیمی، استقرار مدل های تعالی منابع انسانی و جایزه منابع انسانی، مدیریت 
نظام آموزشــی، تجزیه و تحلیل و طراحی مشــاغل و تدوین شرح وظایف مدیریت و برنامه 
ریزی استراتژیک بازاریابی، مدیریت قراردادها و روابط حقوقی، طراحی سیستم های خرید 
و فــروش و تجارت الکترونیک، مدیریت صادرات و واردات و امورگمرکی، تحقیقات بازار، 
بازاریابی و مدیریت بازار، سیستم مدیریت رسیدگی به شکایات، سیتم مدیریت رضایت 
مشتری، مدیریت ارتباط بامشتری، مدیریت ایجاد نام تجاری، مدیریت ارتباطات رسانه 

و آگاهی بخشــی، طراحی و مدیریت سیســتمهای مالی، مهندسی مالی و مشاوره مالی و 
سرمایه گذاری و اقتصادی، استقرار سیستم های کنترل مالی، حسابرسی، مدیریتی، خزانه 
داری، دارایی ثابت، قیمت گذاری بر مبنای هدف، مشــاوره ریســک وعوارض و کسورات 
قانونی، مدیریت ریســک مالی و اعتباری، بودجه ریزی ســازمانی، مشاوره تأمین مالی و 
ســرمایه و مشــاوره کسب و کارهای کوچک متوسط و بزرگ، ادغام و تملک های سازمانی، 
مشاوره سیستم های نرم افزاری، طراحی و مدیریت شبکه، سیستم های اطلاعات مدیریت، 
مدیریت بانکهای اطلاعاتی، نظام جامع آمار، تجزیه و تحلیل آمارواطلاعات، برنامه ریزی 
منابع ســازمانی، سیســتم مدیریت امنیت اطلاعات، مدیریت خدمات فناوری اطلاعات، 
مدیریت دانش، مدیریت و مطالعات اجتماعی، نظام و ســامانه های توســعه، صنعتی و 
خوشه های صنعتی، مدیریت زنجیره تأمین، مدیریت تکنولوژی، مهندسی ارزش و مدیریت 
ارزش حامل، پیمان مدیریت، مدیریت شــهری،. طراحی و پیاده ســازی نرم افزارهای 
کامپیوتری، )غیرهنری، غیرفرهنگی(، نرم افزارهای تلفن همراه، نرم افزارهای پشــتیبان 
گیــری داده ها و اطلاعات، نرم افزارهای تبلــت )غیرهنری، غیرفرهنگی(،, نرم افزارهای 
تلفن همراه )غیرهنری، غیرفرهنگی(، نرم افزارهای مخصوص کار با اینترنت )غیرهنری، 
غیرفرهنگــی(، ابزارهای الکترونیکی برای پشــتیبان گیری داده ها، ابزارهای الکترونیکی 
مخصوص دستگاه جهت کار با اینترنت، نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( و ابزارهای 
الکترونیکــی، نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( وابزارهای الکترونیکی جهت ارتباط 
تلفنــی و اینترنتی، نرم افزارهای )غیرهنــری، غیرفرهنگی( و ابزارهای الکترونیکی برای 
استخراج و علامت گذاری مدیریت داده ها از راه دور، نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( 
و ابزارهای الکترونیکی برای استخراج و علامت گذاری ابرداده ها، نرم افزارهای )غیرهنری، 
غیرفرهنگی( ابزارهای الکترونیکی برای ارائه خدمات تحت وب، نرم افزارهای )غیرهنری، 
غیرفرهنگی( جهت هماهنگ ســازی داده ها، نرم افزار )غیرهنری، غیرفرهنگی( یادداشت 
الکترونیکی، مطالعات بازاریابی )غیر هرمی، غیرشبکه ای(، جمع آوری )تدوین( اطلاعات 
بانک اطلاعات رایانه ای، بهینه ســازی موتورهای جســتجو برای ارتقاء فروش، ایجاد و 
برقراری ارتباط مجازی بین صاحبان کســب وکار، تأمین کنندگان و توزیع کنندگان کالا 
و خدمات و مصرف کنندگان به روش تجارت الکترونیکی، ارائه اطلاعات کســب و کار از 
طریق وب سایت، بهینه سازی ترافیک وب سایت، ارائه یک بازار آنلاین برای خریداران 
و فروشــندگان کالا و خدمات، خرید و فروش اینترنتی، ارائه اطلاعات مالی از طریق وب 
ســایت، طراحی نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگــی( کامپیوتری، به روز نمودن نرم 
افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( کامپیوتر، تحلیل سیستم کامپیوتری، طراحی و ساخت 
وب سایت برای دیگران، طراحی سیستم کامپیوتری، گروه بندی سایت های کامپیوتری، 
نصب و نگهداری وب سایت برای دیگران، اجاره نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( 
کامپیوتــری، طراحی نرم افزارهای )غیرهنری، غیرفرهنگی( کامپیوتری، تجزیه و تحلیل 
سیستم های کامپیوتری، میزبانی سرور، مشاوره طراحی وب سایت ها، برون سپاری ارائه 
دهندگان خدمات در زمینه فناوری اطلاعات، پشتیبانی از نرم افزار )غیرهنری، غیرفرهنگی( 
خدمات مشــاوره فناوری اطلاعات، خدمات نرم افزاری )غیرهنری، غیرفرهنگی(، ذخیره 
سازی داده های رایانه ای، فراهم کردن اطلاعات در فناوری رایانه و برنامه ریزی از طریق 
وب سایت، مشاوره نرم افزار )غیرهنری، غیرفرهنگی( کامپیوتری، سایت های کامپیوتری 

میزبان )وب سایت ها(، میزبان وب سازمان 
ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۶۱۰۶۷۶(

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات، گفت: توســعه 
پیام رســان های بومــی امروز به حدی رســیده که 
هم اکنــون بیش از ۴۰ میلیــون نفر از مردم ایران از 
آن ها اســتفاده می کننــد در صورتی که زمانی قابل 
تصور نبود که ما بتوانیم سکوهایی داشته باشیم که 
قابلیت میزبانی از ده ها میلیون کاربر را داشته باشند. به 
گزارش ایرنا، عیسی زارع پور؛ وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، در نشستی با مسئولان بسیج دانشجویی 
دانشــگاه های کشــور به فرآیند طراحی و پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات در سال های گذشته پرداخت و 
با اعلام اینکه هم اکنون این شــبکه پیشرفت حدود 
۶۴ درصدی دارد، تأکید کرد: شــبکه ملی اطلاعات، 
شبکه ای پرسرعت، با کیفیت و امن در گستره ایران 

اســت که نیازهای مــردم را در حوزه های مختلف 
پاســخگو می شود که در ابتدای این دولت پیشرفت 
آن ۲۳ درصد بود که در کمتر از دو سال به حدود ۶۴ 
درصد رســیده است. وزیر ارتباطات، به مشکلات و 
کمبودهای زیرساخت ارتباطی نیز اشاره کرد و گفت: 
راه حل اساسی برای این مشکل، فیبرنوری منازل و 
کسب وکارهاســت که با آماده کردن زیرساخت های 
آن، اجرای پروژه از یک ســال گذشــته آغاز شــده و 
تاکنون نیز در ۱۰۰ شــهر تکمیل و ســرعت های تا 
۹۰۰ مگابیت برثانیه نیز به مردم ارائه شــده اســت. 
وی افــزود: برنامه داریم تا پایان ســال ۱۴۰۴ تمام 
شهرهای کشور را تحت پوشش این شبکه قرار دهیم 
و براساس برنامه هفتم توسعه نیز تا سال ۱۴۰7 باید 

تمام ساختمان های کشور به فیبرنوری متصل شوند. 
زارع پور؛ به توسعه ارتباطات روستایی در ۵۵۰۰ روستا 
در دولت ســیزدهم نیز اشــاره کرد و گفت: برای ارائه 
سرویس های مختلف براساس فناوری اطلاعات به 
تمام مردم کشــور به ایــن ارتباطات نیاز داریم. وی 
افزایش دو تا سه برابری ترافیک تولید داخل کشور 
را یکی دیگر از دستاوردهای این دوره عنوان کرد و 
افزود: در این دولت با تبادل ترافیک داخلی ۶.۵ ترابیت 
برثانیه رکورد تولید ترافیک داخل شکسته شد.وزیر 
ارتباطات، با تشــریح مدل هــای مختلف مدیریت 
فضای مجازی در کشــورهای دیگر، تأکید کرد: اگر 
می خواهیم که مستعمره دیجیتال کشورهای دیگر 
نباشــیم باید ســکوهای خود را داشته باشیم چرا که 

در آینده نزدیک این ســکو ها هســتند که کشور ها را 
مدیریــت می کنند. طبق اعــلام وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، زارع پور؛ در گزارشی نیز از آخرین 
وضعیت تحقق دولت هوشــمند را تشــریح و درباره 
پنجره واحد خدمات دولت هوشمند نیز، گفت: هدف ما 
این است که مردم از طریق یک آیکون در گوشی های 
خود به صورت شبانه روزی و بدون ارائه هیچ مدرکی 
بتوانند از خدمات دولتی استفاده کنند و براساس برنامه 
هفتم توسعه تمام دستگاه های عمومی و دولتی مکلف 
شده اند که تا پایان این برنامه صددرصد خدمات خود 
را به صورت هوشــمند به مردم ارائه کنند. در پایان 
وزیر ارتباطات به ســؤالات و موضوعات مطرح شده 

از سوی دانشجویان حاضر پاسخ گفت.

 بیش از
 40 میلیون ایرانی 
از پیام رسان های 
داخلی استفاده 
می کنند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات

رئیس سازمان فضایی ایران، با بیان اینکه ما در حال توسعه علوم و اکتشافات فضایی 
در حوزه زیست فضا هستیم، گفت: یک »کپسول زیستی« با تلاش متخصصان 
فضایی ایران در یکی از مراکز تحقیقاتی ایران آماده پرتاب شده است. حسن سالاریه؛ 
رئیس سازمان فضایی ایران، در گفتگو با تسنیم، درباره موضوع تحقیق و توسعه 
»زیســت  فضا« در ایران اظهار کرد: در اواخر دهه ۸۰ تلاش هایی در کشــورمان 
برای تحقیق و توســعه در حوزه زیســت فضا صورت گرفت و ســپس پرتاب های 
آزمایشی زیادی در همان زمان انجام شد اما روند تحقیقات در این حوزه در سالیان 
اخیر متوقف شــده بود. وی افزود: با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و سروسامان 

گرفتن صنعت فضایی کشــورمان و همچنین تصویب برنامه ۱۰ ســاله فضایی، 
سازمان فضایی ایران درصدد حل مشکلات پیش پای پروژه های مختلف فضایی 
کشــور برآمد. رئیس ســازمان فضایی ایران، یادآور شد: یکی از مهم ترین حوزه ها 
در صنعت فضایی کشورمان، حوزه زیست فضا بود که ما در سازمان فضایی ایران 
توجه جدی و زیادی به این حوزه داشته و داریم و در حال توسعه علوم و اکتشافات 
فضایی در حوزه زیســت فضا هســتیم؛ در همین زمینه، یک »کپسول زیستی« با 
تلاش متخصصان فضایی ایران در یکی از مراکز تحقیقاتی ایران آماده پرتاب شده 
است. وی تصریح کرد: اصولًا کپسول های فضایی، ویژگی های مختلفی دارند که 

مهم ترین آن ها تأمین شرایط زیستی شامل دمای مناسب، کنترل حجم اکسیژن 
و هوای قابل تنفس و نیز توانایی تحمل شوک های حرارتی و شتابی و... است که 
تمام این موارد و ده ها مولفه دیگر باعث می شود که یک موجود زنده اعم از انسان 
یا حیوان، شرایط حضور در فضا داشته باشد؛ تحقیق و توسعه در مواردی که ذکر 
کردم به همراه ده ها موضوع تحقیقاتی دیگر در حوزه زیست فضا، با جدیت مجدداً 
در کشــور فعال شــده اســت و امید داریم در این حوزه که یک حوزه آینده نگرانه به 
صنعت فضایی ایران محسوب می شود و بسیاری از کشور ها به این سمت حرکت 

کردند، بتوانیم موفقیت های خوبی به دست بیاوریم.

رئیس سازمان فضایی: »کپسول زیستی« ایران در آستانه پرتاب قرار گرفت



هـفـتـهنــامـه11

ژی
انر

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

با رشد نگرانی ها بابت چشم انداز رشد اقتصادی جهان و بازار 
نفت، دلالان و سفته بازان بازار نفت خام خوش بینی های قبلی 
را فراموش کرده اند و با افزودن بر حجم عرضه موجب شده اند 
که بهای این کالا در بازار جهانی نرخ نزولی به خود بگیرد.

چشم انداز مثبت و پررونق بازار نفت در ماه سپتامبر که ناشی 
از اعلام تداوم سیاســت کاهش عرضه از سوی اوپک پلاس 
بود در پایان ماه های اکتبر و به دنبال آن نوامبر جای خود را به 
چیرگی نگاه منفی در بازار داد چرا که حالا که بازار اکنون به 
جای نگرانی بابت کسری عرضه، دلواپس کاهش تقاضاست. 
در نتیجه بهای قراردادهای آتی فروش در شاخص های برنت 
و وست تگزاس اینترمدیت به نازل ترین موقعیت در چهار ماه 

گذشته سقوط کرده است.
اوپک و عربســتان ســعودی که رهبر غیررسمی آن قلمداد 
می شــود، همچنــان روی موضع خــود مبنی بر تداوم رونق 
تقاضا در آینده پافشــاری می کند و ســقوط بهای نفت خام 
شــاخص برنت از ۹۰ دلار به ازای هر بشــکه تا ۸۰ دلار طی 
هفته های اخیر را ناشی از اغراق گویی ها در خصوص نگرانی 
بابــت تضعیف تقاضا می دانــد. ادامه وضعیت فعلی می تواند 
عربســتان سعودی را قانع کند که سیاست کاهش داوطلبانه 
یک میلیون بشکه ای تولید نفت خام را به طور کامل یا جزیی 

تا سال ۲۰۲۴ تمدید کند.
در حــال حاضر قرار بر این اســت کــه کاهش یک میلیون 
بشــکه ای عرضه نفت از ســوی عربستان سعودی و کاهش 
۳۰۰ هزار بشــکه ای آن از ســوی روسیه تا پایان سال ۲۰۲۳ 
تداوم داشــته باشــد. اما با ســقوط بهای نفت خام به کمتر از 
۸۰ دلار به ازای هر بشــکه ممکن اســت این دو کشور عضو 
اوپک پلاس به منظور تقویت بهای نفت خام در بازار دســت 
به تمدید مدت اجرای سیاســت یادشــده بزنند. با توجه به 
احتمال کاهش فصلی تقاضا طی سه ماه نخست سال جدید 
تداوم سیاســت کاهش عرضه در ســال آتی میلادی دور از 

انتظار نیست.
اطلاعات منتشــره از ســوی رویترز حکایت از آن دارد که 
میزان فروش نفت توســط ســفته بازان از میزان خرید آنها 
پیشی گرفته است. تفاوت آماری عملکرد دلالان خوش بین 
به بازار با دلالان بدبین موجب شــده اســت که بهای نفت به 
پایین ترین نرخ در چهار ماه گذشــته برسد. با احتساب شتاب 
کاهش بهای نفت طی هفته های اخیر می توان انتظار داشت 
که این روند در هفته های آتی نیز ادامه داشــته باشــد و بهای 
شــاخص ای برنت و وســت تگزاس به نرخ 7۵ دلار به ازای 

هر بشکه نیز برسد.
وضعیــت بدبینــی بر بازار خرید و فروش نفت در حالی حاکم 
شــده اســت که عربستان سعودی و اعضای اوپک همچنان 
بر این باورند که روند نزولی بازار مبالغه آمیز اســت و به طور 
مثــال حد نصاب تقاضا در چین نشــان می دهد که وضعیت 
تقاضا برای نفت خام امیدوار کننده و چشــم انداز آن روشــن 
اســت. دبیر کل اوپک هیثم الغیص هفته گذشــته مدعی شد 
که علی رغم چالش ها وضعیت اقتصاد جهانی مطلوب است. 
او در مورد تقاضای جهانی برای نفت خام اظهار خوش بینی 
کرد. این در حالی اســت که کمتر از ســه هفته تا نشســت 
مهم وزرای کشــورهای عضو اوپک پلاس باقیمانده اســت. 
تصمیمات اتخاذشــده در این نشست می تواند برای سیاست 

تولید نفت بر این کشورها اثرگذار باشد.
هفته گذشــته نیز اوپک با اشــاره به رکورد زدن میزان خرید 
نفت خام توســط چین ضمن رد کردن نگرانی های فعالان 
بازار، از اســتحکام شــاخص های بنیادین بازار نفت خام خبر 
داده بود. اوپک در گزارش ماهانه خود برای ماه نوامبر اظهار 
داشته است که برخلاف اغراق گویی های منفی بافانه در بازار 
در خصوص روند خرید نفت توســط چین، آخرین اطلاعات 
حکایــت از ایــن دارد که واردان نفت خام این کشــور در ماه 
اکتبر به ۱۱.۴ میلیون بشــکه در روز رســیده است و این روند 
را نیــز حفــظ خواهد کرد تا به حد نصاب تازه ای برای ســال 

جاری برسد.
هفته گذشته وزیر انرژی عربستان صعودی شاهزاده عبدالعزیز 
بن ســلمان نیز گفته بود که تقاضا در کشورهای خریدار نفت 
وضعیــت خوب و پررونقی دارد و تقصیر ســقوط بهای نفت 
را باید به گردن ســفته بازان انداخت. حتی آژانس بین المللی 
انرژی نیز ضمن قابل توجیه دانســتن وضعیت بدبینی جاری 
در بازار نفت تأکید کرد که تقاضای جهانی برای نفت خام از 
حد انتظارات فراتر خواهد رفت. این نهاد همچنین پیش بینی 
خود از رشــد تقاضای نفت را برای ســال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ 

کمی بالاتر دیده است.

 » تدبیر تازه«   از  چشم انداز 
پیش روی بازار نفت خام  گزارش می دهد

نقشه راه اوپک پلاس برای بازار نفت

گزارش

شرکت توتال تا 
ماه می 202۵ 

وقت دارد 
که داده های 

گردآوری شده 
از چاه حفرشده 
را ارزیابی کرده، 

گزراش نهایی 
را به اداره نفت 

لبنان ارسال 
کند و تصمیم 

بگیرد که آیا 
به حفاری های 

اکتشافی 
بیشتر در بلوک 

نهم نیاز دارد 
یا پروژه را ترک 

خواهد کرد
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در حالــی که تشــدید تنــش در مرزهای لبنان 
بــا اســراییل، مــردم و مقامات این کشــور را به 
شــدت نگران کرده اســت پایگاه خبری »انرژی 
اینتلیجنــس« گزارش داده اســت کــه به نظر 
نمی رســد جنگ غزه و زد و خوردهای مرزی در 
لبنان تاکنون برای روند سرمایه گذاری در ذخایر 
دریایــی نفت و گاز لبنــان پیامدهای نامطلوب و 
منفی پدید آورده باشــد. وقوع جنگ با اســراییل 
می توانــد پیامدهای ویران کننده ای برای اقتصاد 
متزلزل لبنان داشته باشد. در حال حاضر این کشور 
گرفتار یک بحران شدید اقتصادی شده است که از 
زمان کسب استقلال تا امروز سابقه نداشته است.
تنهــا یک هفته پیش از آغاز جنگ در غزه، دولت 
لبنــان در اوایــل مــاه اکتبــر دور دوم از اعطای 
مجوزهای اکتشــافات نفتی را برگزار کرد. طبق 
اعلام دولت لبنان همان کنسرســیومی که قبلًا 
بلــوک دریایی نهم این را مورد بهره برداری قرار 
داده بــود در مناقصــه بهره برداری از بلوک های 
هشــتم و دهم این کشور نیز شرکت کرده است. 
تمام بلوک های هشتم، نهم و دهم لبنان در امتداد 
مرزهای دریایی این کشور با اسراییل واقع شده اند. 
رژیم اشــغالگر قدس پیش تر از این، تولید گاز از 
میادیــن مجاور در مرزهای دریایی خود شــامل 
میادین لویاتان، تمر و کاریش را آغاز کرده است.
شــرکای کنسرسیوم حاضر در بلوک نهم شامل 

توتال فرانســه با ســهم ۳۵ درصدی، انی ایتالیا 
با ســهم ۳۵ درصدی و قطر انرژی با ســهم ۳۰ 
درصدی می شــود. سال گذشــته امضای توافق 
مرزی میان لبنان و اســراییل مسیر ورود شرکت 
توتال فرانسه به پروژه اکتشاف و حفاری نفت در 
میدان قانا از بلوک نهم را از اوایل سال جاری هموار 
کرد. همچنین بیروت امکان پیدا کرد تا دور دوم از 
مناقصات بهره برداری از میادین یادشده را برگزار 
کند.درآمد حاصل از اکتشــافات نفتی و گازی در 
دریای مدیترانه می تواند عاملی برای شــکوفایی 
اقتصاد لبنان باشــد. این کشــور در سال ۲۰۲۰ از 
بازپرداخت بدهی خارجی ۳۱ میلیارد دلاری خود 
بازمانــد و بانک های آن در ورطه ورشکســتگی 
فروافتادنــد. پول ملــی لبنان ۹۸ درصد از ارزش 
خود را از دست داده و تورم سالانه ۲۰۲۲ از ۱7۱ 
درصــد تجاوز کرده اســت. بانک جهانی برآورد 
کرده است که اقتصاد لبنان از سال ۲۰۱۸ به بعد 
۳۹.۹ درصد کوچک تر شــده اســت. در پایان ماه 
اوت ســال جاری نیز بدهی عمومی این کشور به 
۱۰۴ میلیارد دلار رسید.وقوع جنگ میان اسراییل 
و فلســطینیان نیز بر ترس از گســترش جنگ به 
دیگر نقاط منطقه افزوده اســت. همچنین اکنون 
این نگرانی مطرح است که ممکن است به خاطر 
شــرایط جنگی موجود، شرکت های سرمایه گذار 
از مناقصات پروژه های نفتی لبنان عقب نشــینی 

کنند. باوجود شــرایط اضطــراری ژئوپلیتیک در 
منطقه، شرکت های توتال، انی و قطرانرژی فعلًا 
به تعهدات خود پس از برنده شــدن در مناقصات 
یادشــده پایبند مانده انــد. البته بیروت هنوز چند 
هفتــه فرصت دارد تا برنده نهایی مناقصه دوم را 
تأییــد کند.یک منبع آگاه نزدیک به دولت لبنان 
در این خصوص گفته اســت که ما هنوز در حال 
مذاکره روی پیشــنهاد مالی بلوک های هشــتم 
و دهم هســتیم. هنوز به مذاکرات بیشــتر درباره 
جوانــب فنی و مالی پــروژه نیاز داریم تا تصمیم 
نهایی را در پایان سال جاری میلادی اعلام کنیم. 
یکی از عواملی که ممکن اســت اثر منفی روی 
اشــتهای کنسرسیوم یادشده داشته باشد ناکامی 
توتال در پروژه اکتشافی بلوک نهم می باشد. لبنان 
نتایج مقدماتی عملیات اکتشاف در بلوک نهم را 
ماه گذشــته منتشر کرد. در این گزارش ذکر شده 
است که نخستین چاه حفرشده برای تولید بصرفه 
نتیجه بخش نبوده اما اطلاعاتی از آن به دســت 
آمده که امیدبخش اســت.منبع ذکرشــده در این 
باره می گوید شرکت توتال تا ماه می ۲۰۲۵ وقت 
دارد که داده های گردآوری شده از چاه حفرشده را 
ارزیابی کرده، گزراش نهایی را به اداره نفت لبنان 
ارسال کند و تصمیم بگیرد که آیا به حفاری های 
اکتشــافی بیشــتر در بلوک نهم نیاز دارد یا پروژه 
را ترک خواهد کرد. کنسرسیوم مزبور به رهبری 

توتال فرانســه در جریان برگزاری دور نخست از 
مناقصات نفتی که در ســال ۲۰۱۸ برگزار شــده 
بود، امتیاز عملیات اکتشافی در بلوک نهم و بلوک 
چهارم در سواحل شمالی لبنان را به دست آورده 
بود. نخستین چاه اکتشافی سال ۲۰۲۰ در بلوک 
چهارم لبنان حفر شــده بود که آن نیز در نیل به 
ذخایر قابل برداشــت اقتصادی ناکام مانده بود.

ماه گذشته با منقضی شدن مهلت امتیاز اعطایی، 
این کنسرســیوم از تمدید قــرارداد بلوک چهارم 
خودداری کرد اما نزدیک بودن بلوک نهم به ذخایر 
یــک تریلیون فوت مکعبی گاز در میدان کاریش 
اســراییل باعث شده است که همچنان موفقیت 
بلوک نهم محتمل باشد. انتظار می رود دور سوم 
مناقصات اعطای مجوز بهره برداری برای ســایر 
بلوک های نفتی و گازی لبنان پس از اعلام نتایج 
دور دوم برگزار شود. لبنان نیاز دارد که تب و تاب 
تحولات نفتی خود را برای شــرکت های خارجی 
بــالا ببرد. هرچند نتایج حفاری ها در بلوک نهم و 
احتمال گســترده شدن جنگ غزه می تواند روی 
اشــتیاق سرمایه گذاران خارجی در بخش نفت و 
گاز لبنان آثار نامطلوبی داشته باشد اما از آنجا که 
اســراییل موفق شده است حتی در دوران جنگ 
امتیازهای نفتی دیگری را اعطا کند، لبنانی ها نیز 
امیدوارند که جنگ مانع پیشــرفت صنعت نفت 

آنها نشود.

سایه سنگین 
 جنگ
 بر امیدهای 
نفتی لبنان

 »تدبیر تازه « تاثیرتنش بر لبنان 
 و اسرائیل در بازار طلای سیاه
 را بررسی می کند

گزارش

وزارت خزنــه داری ایالات متحده آمریکا ســه 
شرکت کشتیرانی را که در امارات متحده عربی 
مستقر هستند به همراه سه کشتی متعلق به آنها 
به جرم نقل و انتقال محموله های نفتی روســیه 
که به بهایی بالاتر از ســقف قیمت تعیین شده از 
سوی سران هفت کشور صنعتی فروخته شده اند 
در فهرســت تحریم قرار دارد. این سقف قیمتی 
به منظور کاســتن از درآمدهای نفتی کرملین و 
هزینــه کــردن آن در جنگ علیه اوکراین اتخاذ 

شده بود.
اتهام سه شرکت یادشده کمک به صادرات نفت 
خام روســیه با قیمتی بالاتر از ســقف ۶۰ دلاری 
تعیین شــده می باشــد. دفتر کنترل دارایی های 
خارجــی در وزارت خزانــه داری آمریکا )اوفک( 
در تاریــخ ۱۶ نوامبــر با اعــلام خبر این تحریم 
افــزود که نفتکش های تحریم شــده از خدمات 
اشــخاص آمریکایی هنگام نقــل و انتقال نفت 
خام روســیه استفاده کرده اند. تعیین سقف قیمت 
فروش نفت برای محموله های ارسالی از روسیه 
به منظور جلوگیری از ارائه خدمات بیمه ای، مالی 
و کشــتیرانی به نقل و انتقال نفت این کشــور به 
بهایی بالاتر از ۶۰ دلار توسط شرکت های غربی 

صورت گرفته است.
گروه هفت کشــور صنعتی جهان شامل بریتانیا، 
کانــادا، فرانســه، آلمان، ایتالیــا، ژاپن و ایالات 
متحده آمریکا ســال گذشته سقف قیمت فروش 

نفت روســیه را به تصویب رســاندند. پیش از آن 
این کشــورها پیشنهاد تحریم کلی خرید نفت از 
روســیه را به منظور حفظ توازن در بازار عرضه 
نفت خام رد کرده بودند. در ادامه اســترالیا نیز به 
جمع حامیان این تحریم پیوست. معاونت وزارت 
خزانــه داری آمریکا طی بیانیه ای اعلام کرد که 
شرکت های کشتیرانی و شناورهای شرکت کننده 
در خریــد و فروش نفت خام روســیه باید بدانند 
در صورت اســتفاده از خدمات شرکت های مقیم 

کشورهای تحریم کننده تحت تعقیب قرار گرفته 
و باید پاسخگو باشند.

این بیانیه می افزاید ایالات متحده مصمم است تا 
علی رغم حمله روسیه به اوکراین هم ثبات بازار 
نفت را حفظ کند و همزمان از درآمدهایی که به 
واســطه فروش نفت نصیب کرملین می شــود و 
بــه تأمین مالی جنگ در اوکراین کمک می کند 
بکاهد. ســخنگوی وزارت امــور خارجه آمریکا 
»متیو میلر« نیز اظهار داشــته اســت که تحریم 

قیمتی فروش نفت همچنان ادامه خواهد داشت 
تا از اثرگذاری منفی حمله روسیه به خاک اوکراین 
بر بازار جهانی انرژی جلوگیری کند. میلر افزوده 
است که از وقتی ائتلاف کشورهای تحریم کننده 
اجرای سیاست محدودسازی بهای فروش نفت 
روسیه را به اجرا گذاشتند به روشنی بیان کرده ایم 
که هدف نهایی ما پیشگیری از کسب درآمدهای 
کلان نفتی توســط مقامات کرملین و همزمان 
حفظ ثبات در بازار جهانی انرژی اســت.مجازات 
پیش بینی شــده برای متخلفان و نقض کنندگان 
تحریم وضع شــده، ضبط دارایی های متعلق به 
آنها در حوزه های قضایی متعلق به ایالات متحده 
و جلوگیری از دادوســتد معامله گران آمریکایی 
با روســیه و ناقضان تحریم هاســت. طبق اعلام 
وزارت خزانه داری آمریکا نام شرکت های اماراتی 
تحریم شــده از این قرار است: شرکت کشتیرانی 
کازان، شــرکت کشــتیرانی پروگرس و شرکت 
دریانوردی گالیون. شــناورهای تحریم شده نیز 
کازان، لیگوفسکی پروسپکت و ان اس سنچری 
نــام دارند. خبر تحریم هــای جدید تنها یک ماه 
پس از اعلام نخســتین مــورد از اعمال تحریم 
علیه شــرکای نفتی روســیه منتشر شده است. 
تحریم های قبلی نیز شــامل برخی شرکت های 
مســتقر در امــارات متحده عربــی و البته ترکیه 

شده بود.
منبع: اویل پرایس ��

مسکو  زیر تیغ تحریم های آمریکا
»تدبیر تازه « از تحریم شرکت های اماراتی به خاطر دادوستد نفتی با مسکو گزارش می دهد

سرمای بی سابقه سال گذشته ابتدا محدودیت هایی برای 
ســیمانی ها، صنایع عمــده، نیروگاه ها و در نهایت برای 
پتروشــیمی ها رقم زد و امســال با وجود آنکه برودت هوا 
نسبت به سال گذشته ۱۵ روز دیرتر آغاز شد، اما همزمان 
با ورود اولین موج سرما در برخی از نقاط ایران محدودیت 
سیمانی ها، صنایع عمده، نیروگاه ها و حتی پتروشیمی ها 
آغاز شد.ســال گذشــته با افزایش برودت هوا منجر به 
کاهــش تولیــد و افزایش قیمت برخــی از محصولات 
شــد.ایجاد محدودیت بــرای صنایع در حالی رقم خورد 
که وزارت نفت چندی پیش پیشــنهاد ذخیره ســازی گاز 
توسط صنایع را مطرح کرد.تمامی پتروشیمی های گازی 
کاهش تولید داشته اند از خراسان گرفته تا یاسوج تمامی 

پتروشیمی های متانولی و اوره ای ظرفیت تولید شأن به 
7۰ درصد رســیده است.ریشه گران شدن فولاد، بورس 
نیســت بلکه بی تدبیری در تأمین اقلام مربوط به بهای 
تمام شده در این بخش است که از طریق محدودیت گاز 
و بــرق حاصل می شــود و نبایــد آدرس غلط به جامعه و 
اقتصاد کشــور بدهیم.باید بهای تمام شده تولید فولاد را 
پایین بیاوریم. هزینه های سنگینی که دو ماه قطعی برق و 
گاز برای بخش فولاد ایجاد می کند، حتماً می تواند بهای 
تمام شده این بخش را افزایش دهد؛ بنابراین وقتی بهای 
تمام شــده تولید بالا برود، قیمت مصرف کننده افزایش 
پیدا خواهد کرد.ازاین رو اگر کسی می خواهد قیمت فولاد 
کاهش پیدا کند، باید عوامل تولید اعم از سوخت، خوراک 

با قیمت پایین و مســتمر در اختیار تولیدکننده قرار دهد 
و گاز را در زمســتان و برق را در تابســتان به مدت دو ماه 

قطع نکند.
با این حال ایجاد محدودیت هایی در بخش های مختلف؛ 
نیروگاهی، صنایع عمده و پتروشیمی ها برای تأمین گاز 
پایدار در بخش خانگی و سایر بخش ها همچنان مد نظر 
است. اتفاقی که سال گذشته با افزایش برودت هوا منجر 
به کاهش تولید و افزایش قیمت برخی از محصولات شد. 
سال گذشته پس از محدودیت در نظر گرفته شده برای 
پتروشیمی ها کاهش ۳۰ درصدی تولید را به دنبال داشت 
به طوری که محدودیت ایجاد شده منجر به کاهش ۳۰ 

درصدی تولید پتروشیمی های گازی شد.

  دردسر بزرگ 
برای پتروشیمی ها

محمدرضا 
پورابراهیمی 

 رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس

یادداشت

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم



12 خرهـفـتـهنــامـه
گآ

شنبهبر
4 آذر ماه 1402 

سال هفتم
شماره 338

 صاحب امتیاز، مد   یر مسئول و سردبیر:  امیر د   یانی
 قائم مقام مدیرمسئول: محیا سادات بهره دار

 مشاور رسانه ای: مجید بهره مند

 د   بیر گروه سیاسی: زهره د   یانی
 د   بیر گروه جامعه: سید محسن بهره دار 

 دبیر گروه اقتصاد: آرزو صبوری
 د   بیر گروه حمل و نقل: پژمان صالحی

 مترجم:   نیلوفر مهتدی
 پشتیبانی  سایت: امید  فرمانی

 ناظر چاپ: وحید قهرمانی
 عکس: حامد ریحانی

آدرس:  تهران - میدان هفت تیر - ابتدای خیابان کریمخان زند روبروی داروخانه 
 A۵1 طبقه پنجم  - واحد - A 13 آبان مجمتع اداری کریمخان زند - برج

تلفن تحریریه: 888۶۷۵24 - تلفن بازرگانی: 888۶۷۵19-  فکس: 8834۶3۷۷ 
سامانه پیامکی:0218۶022۷۷8

چاپ: شاخه سبز

www.tadbiretazenews.com  / tadbiretaze@gmail. com /instagram:@tadbiretaze  .آیین نامه اخلاق حرفه ای »تد   بیر تازه« د   ر سایت این هفته نامه به آد   رس ذیل قابل رویت است

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

هوای تهران و شهرهای بزرگ کشور مرزهای آلودگی را طی کرده 
و دوباره کار به تعطیلی کشیده است.

با آن که ســازمان هواشناســی پیش تر، بدتر شــدن کیفیت هوا و 
خطرناک بودن آن برای همه گروه های ســنی را متذکر شــده بود، 
مدیریت اجرایی اســتان در تهران ســاعت ۱۳ روز سه شنبه اعلان 
مجازی شــدن پیش دبســتانی ها و دبستانی ها و دورکار شدن یک 
ســوم کارکنان ادارات اســتان تهران در روز چهارشنبه را داد. این 
اعلان ۴ ســاعت بعد پس گرفته و اعلان شــد دورکاری که اســم 
دیگر تعطیلی بعد از کرونا در ایران اســت، کنســل و همه  کارکنان 

باید روز چهارشنبه در اداره ها حضور داشته باشند.
تا این جا  با دو مســاله جدی روبرو هســتیم؛ اول آن هایی که ۴ 
ساعت قبل از تهران رفته بودند باید به هرکجا رسیده اند برگردند، 
یا چهارشنبه را مرخصی بگیرند، این هم شکل دیگری از تعطیلی، 
اما مســاله جدی تر برای کارمندان بود که با تعطیلی مدارس باید 

فرمولی برای نگه داری بچه ها پیدا کنند.
 این نمونه عالی مدیریت در کشور است. همان طور که سر ساعت 
کار اداره ها در طول بهار و تابســتان بحث داشــتیم و پیش تر هم 
بارها و بارها در مسائلی دیگر دیده بودیم. تابستان و زمستان آب و 
برق و گاز صنایع را قطع کردند تا به خانه ها بدهند و اسمش را هم 
گذاشتند »مدیریت منابع«، از خسارت های کلانش چیزی نگفتند 
و هر کی هم گفت: بابا! مشکل در عدم توسعه زیر ساخت هاست، 

به چیزی متهم شد!
در همین رابطه، یادم آمد سال ها پیش مرحوم کیومرث صابری - گل 
آقــا - در هفتــه نامه اش کارتونی را چاپ کرده بود که در اوج بگیر 
و ببندها سر داشتن ویدئو و شلاق خوردن های بسیار برسر داشتن 
این آلت شــیطانی و لهو و لعب که بردیوارها می نوشــتند »ویدئو 
مساوی است با فحشا«، مراجعه کننده ای را به نزد »مقام ارشاد« 
چاپ کرده بود که با نشان دادن سی دی می پرسید: قربان! این را 
اول آزاد و بعد ممنوع کنیم، یا نه اول ممنوع و بعد آزاد کنیم؟ قصه 

مدیریت در کشور ما، این است.
آلودگی هوای کلان شــهرهای ایران بویژه تهران سال هاست که 
بــه عنوان یک مســاله جدی از جملــه در حوزه امنیت ملی مطرح 
بوده است. آلودگی هوا متهمان شناخته شده ای مانند خودروهای 
فرســوده، موتورســیکلت ها، تأسیســات خانگی، برهم خوردن 
توپوگرافی تهران بواسطه عدم ملاحظات زیست محیطی در صدور 
پروانه های ســاختمانی در مســیر گردش هوا دارد که حوصله کنید 
خواهید دید همه  این ها ناشــی از منافع و یا تعارض منافع اســت، 
وگرنه دلیلی ندارد کارخانه ای که چندین برابر کل سرمایه اش زیان 
انباشــته دارد، هم چنان خودروهایی با اســتاندارهای دهه ها پیش 
تولید کند و یا شهرداری شهر را برای درآمدهای بیش تر بفروشد. 
طوری که جریان هوای شهر- در تهران از سمت جنوب غربی به 

سمت شمال شرقی است -عملًا مسدود شود.
بــرای حــل معضل آلودگی هوای تهــران و یا حداقل کاهش آن، 
ســال ها قبل مطالعات گســترده و پرهزینه ای توسط کارشناسان 
داخلی و خارجی از جمله کارشناســان ژاپنی انجام شــد که مورد 
اعتنای دولت ها قرار نگرفت و حالا کار به این جا کشیده است که 
به گزارش وزارت بهداشــت فقط در ســال ۱۴۰۰ تعداد مرگ های 
منتسب به آلودگی هوا ۲۰ هزار و ۸۰۰ نفر بوده و خسارات اقتصادی 

آن بیش از ۸ میلیارد دلار برآورد شده است.
 سال های سال است که وضعیت هوای تهران همین است. بازی 
با افکار عمومی و طول دادن موضوع شــاید باران و برفی و بادی 
بیاید. شاید دلیل لغو دورکاری هم همین باشد که هواشناسی گفته؛ 

چهارشنبه در تهران باد و باران خواهد بود.
 رســانه نماینده افکار عمومی اســت ولی تا به این جای کار عمده 
آن ها که دولتی اند نشــان داده اند که از نظر آن ها آلودگی هوا هم! 
چه قبل و چه حالا و حتی بعدها، مقصر دولت قبل و قبل تر است!
 آمار سازمان بهشت زهرا )س( و سازمان پزشکی قانونی و گفته های 
برخی اوقات بدون ملاحظه بعضی مدیران میانی شــهری، نشــان 
می دهد که در بحث آلودگی هوا، کار از سلام و صلوات و حتی دعا 
هم گذشته است. فقط خواهش می کنم باور کنید که این زندگی، 
و این ســبک آن! چیزی جز به خودکشــی دستجمعی مردم نیست. 
این مردم شایســتگی و لیاقت زندگی خوب دارند. چیزی که حتی 

خودشان هم فراموش کرده اند.
 به در و دیوار شهر نگاه کنید. اعلانیه های مرگ را می بینید! پرتعداد 
شــده اســت؟ هر روز اعلان مردن خودمان را در آن می بینیم یک 
روز کرونا، یک روز آلودگی هوا، سرطان، سکته و...ولی هنوز باور 

نداریم که "مرگ فقط برای همسایه نیست!”

شرط انعقاد قرارداد تجاری با روس ها

معاون شرکت ساخت اظهار داشت: راه آهن رشت-آستار در حال اجرا 
است و اساساً هیچ پروژه ای را برای مذاکرات با طرف مقابل متوقف 
نکردیم. شاید سرعت انجام کار در پروژه ها به دلیل محدودیت منابع، 
کاهش پیدا کرده اما راکد نشده اند.عباس خطیبی در گفت وگو با ایلنا 
درباره آخرین وضعیت پروژه راه آهن رشــت- آســتارا و مذاکرات و 
توافقات با روس ها در جزییات قرارداد و نحوه اجرای کار اظهار داشت: 
این پروژه در حال اجرا است و اساساً هیچ پروژه ای را برای مذاکرات 
با طرف مقابل متوقف نکردیم. شــاید ســرعت انجام کار در پروژه ها 

به دلیل محدودیت منابع، کاهش پیدا کرده با اما راکد نشده اند.

 مدیریت آلودگی هوا به سبک ایرانی

یادداشت

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

وحید حاج سعیدی 
روزنامه نگار

اینفوگرافیک

گزارش

یادداشت

عبور لاستیک از قیمت گذاری دستوری

هنوز هم جایی برای اندیشیدن هست

»تدبیر تازه « از  پایان بلاتکلیفی در صنعت لاستیک پلاستیک گزارش می دهد

قصه لغو قیمت گذاری دستوری لاستیک از جایی آغاز 
شــد که ناترازی بین تولید و مصرف این کالا در بازار 
بوجود آمد. بنابراین با کاهش تعرفه واردات تا حدودی 
مشــکل برطرف شد و قیمت گذاری دستوری برداشته 

شد تا انگیزه تولیدکنندگان افزایش پیدا کند.
عبــاس علی آبــادی وزیر صمت با اعلام این خبر گفته 
بــود کــه آماده ایم تا صدای صنعتگــران، معدنکاران 
صادرکنندگان و فعالان اقتصادی را بشــنویم. همین 
امر کافی بود تا ســخنگوی انجمن صنعت تایر ایران 
بــا اعلام بدون تغییر مانــدن قیمت انواع تایر در بازار، 
لغو قیمت گذاری دســتوری این کالا یا عرضه آن را در 

بورس خواستار شود.
گروه لاســتیک و پلاســتیک که از اردیبهشت تا کنون 
در بلاتکیفی قیمتی بودند این روزها بیش از گذشــته 
مورد توجه بازار هســتند. پیش تر پکرمان بررسی شده 
بود و حال نوبت به پکویر رسیده و در این گزارش سعی 

داریم به تحلیل این وضعیت بپردازیم.
شــرکت کویر تایر در ســال ۱۳77 در زمینه تولید انواع 
تایر به بهره برداری رســید و موضوع فعالیت شــرکت 
تولید انواع تایر رادیال ســیمی برای انواع خودروهای 

سواری می باشد. سرمایه فعلی این شرکت ۶۵۴ میلیارد 
تومان بوده و ظرفیت اسمی تولید شرکت در حال حاضر 
۳۰.7۰۰ تن اســت و طرح توســعه ۱۴ هزار تنی تولید 
انواع تایر رادیال سواری در سال ۱۴۰۳ به بهره برداری 
خواهد رســید. همچنین طرح توسعه تولید ۵۰ هزارتن 
انواع تایر TBR/OTR در دستور کار شرکت قرار دارد؛ 
شرکت کویر تایر با تولید بیش از ۳۰ هزار تن انواع تایر 

حدود ۲۱% از نیاز بازار داخلی را فراهم کرده است.
در حال حاضر بیش از ده شــرکت تایرسازی در  ��

کشور فعال هستند
ســخنگوی انجمن صنعت تایر ایــران با اعلام بدون 
تغییر ماندن قیمت انواع تایر در بازار، لغو قیمت گذاری 
دستوری این کالا یا عرضه آن را در بورس خواستار شد.

مصطفی تنها گفت: آخرین بار در ســه ماهه نخســت 
امسال مجوز افزایش قیمت تایر داده شد، اما باید گفت 
شرایط اقتصادی و نرخ تورم به گونه ای نیست که بتوان 

قیمت ها را ثابت نگه داشت.
وی با بیان اینکه تولید تایر با قیمت گذاری دســتوری 
دیگر میســر نیست، به صورتحساب های شرکت های 
تایر بورســی اشاره کرد که اکثر آنها اکنون در محدوده 

زیان هســتند.این مقام صنفی یادآور شد: این در حالی 
اســت که در ماه های گذشته تایرهای بایاس از شمول 
قیمت گذاری خارج شــده اند و بازار با وجود رشــد اندک 
قیمت ها دچار بحران نشــد، زیرا رقابت بین شرکت ها 

گرم است.
وی بــا بیــان اینکــه مهمترین چالــش این صنعت، 
قمیت گذاری دســتوری اســت، گفت: اکنون تایرهای 
باری، کامیونی و سواری رادیال مشمول قیمت گذاری 
دســتوری هستند و شرکت های تولیدکننده این تایرها 

وضعیت خوبی ندارند.
در تولید لاستیک های بایاس که فناوری قدیمی دارند، 
از الیاف و رشــته های نخی اســتفاده شــده و در تولید 
لاســتیک های رادیال از رشــته های ســیمی استفاده 

می شود.
تنها ادامه داد: وقتی قیمت مواد اولیه مورد نیاز تولید این 
کالا از جمله سیم طوقه، کربن، محصولات پتروشیمی، 
اکســید روی و غیره آزاد است و دربازار تعیین می شود، 

انتظار می رود قیمت محصول نهایی نیز آزاد باشد.
وی تاکیــد کــرد: در این زمینــه، ورود تایر به بورس با 

شفاف سازی قیمت ها می تواند چاره ساز باشد.

ســخنگوی انجمن صنعت تایر ایران معتقد اســت باید 
کاری کرد تا ســرمایه گذاری صنعتی در کشور سودآور 
باشــد، در غیر این صورت شــاهد خروج سرمایه ها به 
ســمت بازارهایی نظیر طلا، سکه، ارز و غیره و ملتهب 

شدن بیش از پیش بازار خواهیم بود.
پــس از خروج ســیمان از قیمت گذاری دســتوری در 
مه های ابتدایی فعالیت دولت سیزدهم، در ادامه حذف 
این نــوع قیمت گذاری از بازار محصولات فولادی در 
دســتور کار جدی مســئولان دولتی قرار گرفت که این 
اتفاق با واکنش مثبت جمعی از فعالان بازار ســرمایه 

نیز همراه شد.
به اعتقاد کارشناســان، قیمت گذاری دستوری منجر به 
اختلال در ســازوکارهای ایجادشــده در بازار و تعادل 
در معاملات می شــود، در حالی که بهتر اســت در این 
زمینه تعیین قیمت از طریق عرضه و تقاضا مورد توجه 

قرار گیرد.
شــرکت ها و کارخانجات تولیدکننده تایر در پنج ماهه 
نخست امسال ۱۰ میلیون و ۱۱۱ هزار و ۶۵۲ حلقه تایر 
تولید کردند. این میزان تولید در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال رشد سه درصدی نشان می دهد.

برای نسل ما که کتاب و کتابخانه در زمره تفریحات درجه 
یک محسوب می شد و ساعت های مدیدی در کتابخانه 
ها یا در حیاط و پستوی خانه، کتاب به دست، گذرانده ایم، 
شاید کتابخوانی در »کافه کتاب« کمی رمانتیک و شاعرانه 
به نظر برسد. اما برای نسل امروز که بلند پرواز است و در 
همه حال به دنبال »شربت اندر شربت« است، کافه کتاب با 
میز ها و صندلی های طرح دار، همراه با عطر کاغذ و قهوه، 
نورپردازی مدرن، شیشه های رنگی، تابلو عکس هایی از 
هنرمنــدان و بــزرگان تاریخ و هنر و ادبیات، جایی دنج و با 
کلاس، برای نو اندیشــیدن و رهایی از شلوغی و همهمه 
دنیای صنعتی امروز است. بخار روی شیشه، صدای شرشر 

باران، بوی نمی که از خشک شدن پالتوی خیس بلند شده، 
موســیقی آرام و میز و نیمکت چوبی، تنها همراهی »یار 
مهربان« را کم دارند که اکنون در دســتان شماســت! بی 
شــک اگر جنگی جهانی ان ام هم راه بیفتد، بعد از جنگ، 
چند میز و صندلی چوبی نیم سوخته، یک ساعت دیواری 
رنگ و رفته ، تعدادی قاب عکس شکســته از بزرگان و 
چند جلد کتاب خاک گرفته باز هم مردم را به اندیشیدن وا 
می دارند. چرا که بر این باوریم قلم، کتاب، معلم و کودک 
اگر در مدار انســانیت کوک شــوند و لوح سفید انسان ها را 
به اندیشــیدن وا دارند، آینده در مســیر تحول قرار خواهد 
گرفت و کتاب در این میان حلقه واسط انسانیت و پیشرفت 
اســت. امروزه کافه کتاب ها در دل شــهرهای شلوغ و پر 
هیاهو، بهترین انتخاب کتابخوانها و عاشــقان کتابخوانی 

برای ورود به بهشت کتاب ها با عطر قهوه و کاغذ است. 
جایی که ســکوت و لبخند بیشــتر از کلمات کارایی دارند 
و بــال هــای کاغذی فارغ از زمان و مرزهای جغرافیای ما 
را بی واســطه به اعماق تاریخ، ســرزمین های ناشناخته، 
دنیاهــای جدیــد و ... می برند و افق های جدیدی مقابل 
چشــم های مان می گشــایند. شاید خستگی بعد از کتاب 
خواندن نیز به دلیل همین ســفرهای طولانی و آشنایی با 
دنیا های مختلف باشد! کافه کتاب ها در کشور های مختلف 
جهان به خصوص در اروپا دارای سابقه ای طولانی هستند؛ 
بنابر اسناد به جامانده در تاریخ، ایجاد کافه کتاب ها از سال 
های پایانی قرن هفدهم شروع شد، به طوری که در همان 
زمان مردم و اندیشمندان دور میز های کافه جمع می شدند 
و درباره هنر، فلســفه، ادبیات و سیاســت گپ می زدند. هر 

چنــد کافــه کتاب ها در کشــور ما قدمت چندانی ندارند و 
تعــدادی از آنهــا هم به صورت ضمیمه، در کتابفروشــی 
های بزرگ جانمایی شده اند، ولی جایگاه و نقش آنها در 
جلب اعتماد نســل جوان به کتاب و مختصات رویایی آن 
قابل اعتنا اســت. بپذیریم برای آشتی نسل جدید با کتاب 
و رواج فرهنگ کتابخوانی نیاز به خلاقیت و ابتکار داریم 
و شاید کافه کتاب هایی که با روحیات این نسل سازگار و 
هماهنگی دارند در پیشــبرد این هدف مقدس یاریگرمان 
باشند.برگزاری جلسات رونمایی و نقد کتاب، جشن امضا، 
نشست صمیمانه با اهالی کتاب و قلم، معرفی نویسندگان 
با تجربه و جوان و ... از دیگر برنامه هایی هستند که اجرای 
آنها می تواند در غنای فرهنگی کافه کتاب ها و اثرگذاری 

این پایگاه های فرهنگی موثر باشند. 

بازتاب


